
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

با گذشــت چند هفته از آغاز لیگ های اروپایی و حتی با 
وجود آغاز لیگ قهرمانان اروپا همچنان خبری از پخش برنامه 

فوتبال ۱۲۰در شبکه ورزش نیست.
البته در فصل گذشته فوتبال اروپا هم برنامه فردوسی پور 
با چند هفته تاخیر روی آنتن شبکه ورزش رفت و حالا باید 

دید این برنامه پنجشنبه هفته جاری پخش می شود یا نه؟
با توجه به مخالفت ســاترا با پخش برنامه اینترنتی عادل 
فردوسی پور حساسیت ها و شایعات در مورد فوتبال ۱۲۰ هم 
بیشتر شــد و خود عادل هم هنوز واکنش خاصی به پخش 

نشدن برنامه اش در شبکه ورزش نشان نداده است.
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قیمت زعفران در دست دلالانقیمت زعفران در دست دلالان
بخش خصوصی به تعهداتش عمل نکرد بخش خصوصی به تعهداتش عمل نکرد 

مجری طرح گیاهان دارویی وزارت جهاد کشاورزی گفت: با محقق نشدن تعهدات 
بخش خصوصی زعفران مبنی بر خرید تضمینی زعفران، قیمت این محصول افت کرده 
و به دست دلالان افتاده است.حسین زینلی با بیان این که امسال تشکل های خصوصی 
شامل شورای ملی زعفران و اتحادیه صادرکنندگان به خرید تضمینی زعفران از کشاورزان 
متعهد شدند، افزود: متأسفانه این تشکل ها با به جا نیاوردن این تعهدات، موجبات ضرر 
و زیان کشاورزان و همچنین افت شدید قیمت زعفران را فراهم آوردند.وی گفت: همه 
ســاله وزارت جهاد کشاورزی برای این که قیمت این محصول افت نکند و کشاورزان 
متضرر نشوند، سازمان تعاون روستایی را مکلف به خرید تضمینی زعفران از کشاورزان 
می کرد و این خرید تضمینی در مهرماه انجام می پذیرفت.مجری طرح گیاهان دارویی 
گفت: قیمت این خرید تضمینی هم بر اســاس جمع بندی نظرات هیأتی متشکل از 
نمایندگان مجلس، نمایندگان تولیدکننــدگان و صادرکنندگان و نمایندگان وزارت 
جهاد کشاورزی تعیین می شد.وی افزود: در چند سال گذشته شورای ملی زعفران و 
اتحادیــه صادرکنندگان همواره بر دولت خرده می گرفتند که خرید تضمینی زعفران 
توسط سازمان تعاون روستایی موجب ایجاد مشکلاتی در بازار این محصول می شود.

زینلی گفت: در همین راستا امسال با حمایت نمایندگان مجلس، در تاریخ ۱۲ مهرماه 
جلسه ای با حضور نمایندگان شورای ملی زعفران و مجموعه از صادرکنندگان در اتاق 
بازرگانی شکل گرفت و قیمت زعفران به ازای هر کیلو گل ترَ، ۱۵۰ هزار تومان و به 
ازای هر کیلو پوشــال ۱۶ میلیون تومان و به ازای هر کیلو نگین زعفران ۲۰ میلیون 
تومان تعیین شد و با موافقت وزارت جهاد کشاورزی این تشکل ها متعهد شدند که خرید 
تضمینی زعفران را آن ها امسال برعهده بگیرند و در همین راستا تعهد نامه ی خرید 
تضمینی زعفران نیز به امضا رسید.وی افزود: متأسفانه در حالی که به اوج تولید گل 
زعفران نزدیک می شویم شاهد آن هستیم که تعهدات داده شده درباره خرید تضمینی 
زعفران از طرف بخش خصوصی تحقق نیافته و در حال حاضر قیمت این گل زعفران 
به ۶۰ تا ۷۰ هزار تومان نزول کرده که این موضوع موجبات ضرر و زیان کشاورزان را 
فراهم آورده است و باعث شده تا دلالان با سو استفاده از فرصت این محصول با ارزش 
را به نازل ترین قیمت از کشاورزان خریداری کنند.زینلی گفت: در چند روز اخیر با توجه 
به چالش های به وجود آمده در خرید تضمینی این محصول، کشاورزان خسارت قابل 
توجهی دیده اند به طوری که روزانه بین ۱۰۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان ضرر کشاورزان به 
واسطه محقق نشدن خرید تضمینی است.وی افزود: اعتقاد داریم که بخش خصوصی 
هر چه سریع تر می بایست به تعهدات خود در قبال خرید تضمینی زعفران عمل کند، 

تا کشاورزان در این حوزه دچار ضرر و زیان نشوند و همچنین با توجه به اینکه بانی 
شکل گیری این تعهدنامه، نمایندگان مجلس بودند می بایست مجلس شورای اسلامی 
بر اجرای مفاد این تعهدنامه نظارت داشــته باشد.مجری طرح گیاهان دارویی وزارت 
جهاد کشاورزی گفت: اگر تعهدات بخش خصوصی انجام نشود، وزارت جهاد کشاورزی 
با برگزاری جلسه ای در آخر هفته، مجدداً به موضوع تضمینی زعفران ورود می کند و 
خرید تضمینی را از کشاورزان آغاز می کند تا آن ها بیش از آن دچار ضرر و زیان نشوند. 
زینلی تاکید کرد: دولت هزار میلیارد تومان وام با نرخ ســود ۱۵ درصد از طریق 
سه بانک عامل در دسترس تشکل ها قرار داده است تا بتوانند خرید تضمینی زعفران 
را انجام دهند، اما علی رغم همه این ها همچنان خرید تضمینی توســط تشکل ها به 
وقوع نپیوســته است.وی افزود: البته پیگیری ها از طریق وزارت جهاد کشاورزی ادامه 
دارد و در کوتاه ترین زمان، جلسه ای با رئیس شورای ملی زعفران هم خواهیم داشت 
و درباره موضوعات به وجود آمده صحبت کنیم.زینلی گفت: در حال حاضر برداشــت 
گل زعفران به صورت روزانه رشــد تصاعدی دارد و این موضوع فرصتی برای دلالان 
شــده اســت که به عرصه ورود کنند و زعفران را در مناطق تولید با حداقل قیمت از 

کشاورزان خریداری کنند.
رشد ۳۰ تنی تولید زعفران نسبت به مدت مشابه سال گذشته

مجری طرح گیاهان دارویی وزارت جهاد کشــاورزی گفت: امسال نسبت به مدت 
مشــابه سال گذشته تولید زعفران رشد ۳۰ تنی داشته و امیدواریم بتوانیم ۵۰۰ تن 
زعفران در کشور تولید کنیم. ضمن اینکه مکانیزه کردن تولید زعفران در اولویت وزارت 
جهاد کشاورزی قرار دارد.وی افزود: سازندگان بسیار خوبی به این حوزه ورود کرده اند 
و چند نوع دستگاه مختلف برای برداشت گل زعفران قرار است به بهره برداری برسد 
که این موضوع موجبات کاهش هزینه تولید را فراهم می آورد.زینلی تاکید کرد: برای 
اولین در جهان دســتگاه هوشمند جداسازی کلاله از گل، در ایران ساخته شده و به 
صورت آزمایشی در شهرستان زاغه به کار گرفته شده است. مراحل اولیه تاییدیه های 
این دستگاه به انجام رسیده و مراحل نهایی نیز در حال سپری شدن است.مجری طرح 
گیاهان دارویی با اشاره به این که برنامه فرآوری زعفران نیز در دستور کار وزارت جهاد 
کشــاورزی قرار گرفته است  ، گفت: سامانه های فرآوری بسیاری آماده شده اند و چند 
شــرکت پای کار آمده اند و قرار شده زعفران به صورت خالص دربیاید تا هم صادرات 
افزایش پیدا کند و هم ماندگاری بیشتری داشته باشد، ضمن این که در این صورت 

ارزش افزوده این محصول نیز بیشتر می شود.

خبری از برنامه 
فردوسی پور نشد

رامبد جوان طراح و کارگردان »خندوانه« با اشاره به پیش 
تولید این برنامه گفت: این روزها داریم با رعایت پروتکل ها و 

با ماسک کار می کنیم ولی واقعا خسته شدیم.
جوان در رابطه با زمان پخش فصل هفتم برنامه »خندوانه« 
گفت: هنوز ضبط برنامه را شروع نکردیم ولی به زودی ضبط 
آن را آغاز می کنیم.وی درباره مهاجرتش از ایران گفت: من یک 
ساله که برگشتم ایران و مشغول کار هستم و هیچ جایی نرفتم!

جوان در پایان در رابطه با »خنداننده شو« نیز گفت: کمدین 
 هایی که فکر می کنند می توانند در »خندوانه« حضور داشته 
باشند ، قرار است بزودی فراخوانی اعلام کنیم که افراد جدید 

هم به »خنداننده شو« اضافه شوند.

 زنیت سنت پترزبورگ در حالی دیروز شنبه دوازدهمین 
مسابقه فصل خود در لیگ برتر روسیه را با شکست ۲ بر یک 
مقابل روبین کازان به پایان رساند که در این دیدار نتوانست 

از سردار آزمون، ستاره گلزن خود بهره ببرد.
سردار آزمون پس از آنکه در اردوی تیم ملی ایران حضور 
یافت و در مسابقه تدارکاتی مقابل ازبکستان یک گل به ثمر 
رســاند، در مسابقه لیگ برتر روســیه مقابل سوچی و لیگ 
قهرمانان اروپا برابر کلوب بروژ از ابتدا بازی کرد ولی در دیدار 
روز گذشته با روبین کازان جزو فهرست تیمش قرار نگرفت.

ستاره ایرانی زنیت در شرایطی جایی در لیست بازی مقابل 
تیم سابق خود نداشت که هیچ مصدومیتی نداشت، اما بنابر 
نوشته رسانه های روسی، بخاطر داشتن علائم کرونا از فهرست 
خط خورده است.سردار آزمون به دلیل اینکه مشکوک به کرونا 
بوده، با تصمیم باشگاه زنیت مقابل روبین کازان به کار گرفته 
نشده و این مسابقه را از منزل تماشا کرده است. اکنون باشگاه 
زنیت سنت پترزبورگ در انتظار جواب آزمایشی است که به 
تازگی از سردار آزمون گرفته تا به صورت قطعی مشخص شود 

تست کرونا مهاجم تیم ملی ایران مثبت است یا خیر.
علاوه بر این، سایت RUSFOOTBAL مدعی شده 
این مهاجم ایرانی احتمالا مسابقه چهارشنبه شب هفته جاری 
مقابل دورتموند در هفته دوم لیگ قهرمانان اروپا را نیز از دست 
خواهد داد و در فهرست زنیت سنت پترزبورگ قرار نمی گیرد.

البته سردار آزمون باید مراقب سلامتی پدر و مادر خود هم 
باشــد چراکه او روز جمعه )روز قبل از بازی با روبین کازان( 
تصویری را در کنار والدین خود منتشر کرد که آنها در منزل این 
بازیکن در روسیه حضور دارند و در کنار هم زندگی می کنند.

 

 فصل هفتم »خندوانه« 
به زودی تولید می شود

سردار آزمون در قرنطینه

با نزدیک شدن به انتخابات آمریکا و قوت یافتن پیروزی بایدن، معامله 
گران با پیش بینی کاهش قیمت ها با عرضه سکه و دلار اقدام به سودگیری 
از خریدهای گذشته خود نمودند. بازار بورس نیز در ادامه اصلاح خود باز 
هم روند نزولی را پی گرفت. بازارهای جهانی مانند طلا و شاخص دلار و 

بیت کوین نیز در انتظار نتایج انتخابات آمریکا، در نوسان هستند.
بالاخــره پــس از 9 ما افزایش نرخ دلار، در هفتــه منتهی به ۲ آبان 
در سراشــیبی قرار گرفت و تا روز سه شنبه با افت 4۵۰۰ تومانی، رشد 
۱۳.۱- درصدی را به ثبت رساند. روز چهارشنبه مجددا با اندکی افزایش 
به ۲8 هزار 4۰۰ تومان رســید. سکه نیز با کاهش ۱۳.4 درصدی تا روز 
سه شنبه با افت ۲ میلیون و 4۳۰ هزار تومانی مواجه شد و پس از آن در 
روز چهارشنبه با ۱۵۰ هزار تومان افزایش به ۱4 میلیون ۱۰۰ هزار تومان 
رسید. با توجه به رشد بیش از واقع سکه در هفته های گذشته، حباب این 
دارایی در هفته گذشــته اندکی از بین رفت و این دارایی به ارزش ذاتی 
خود نزدیک شد. چنانچه قیمت دلار در هفته آینده نیز روند کاهشی یا 
باثبــات در پیش گیرد و یا ارزش جهانــی طلا افت نماید، ارزش ذاتی و 
قیمت بازار سکه به هم نزدیک شده و حباب این دارایی کاهش می یابد.

یکی از دلایل افت قیمت دلار در هفته گذشــته، عرضه ارز از ســوی 
معامله گران به منظور سودگیری از خریدهای گذشته بوده است. به علاوه 
افزایش عرضه بازارساز و کاهش نرخ حواله درهم نیز بر نزولی شدن روند 
قیمت دلار و ســکه موثر بوده است. انتخابات آمریکا عاملی تاثیرگذار بر 
جو روانی بازارهای داخلی بوده و با قوت یافتن احتمال انتخاب بایدن به 
عنوان رئیس جمهوری ایالات متحده، برخی معامله گران اقدام به فروش 
ســکه و دلار نموده و بر روند کاهشی قیمت این دو دارایی دامن زدند. با 
توجه به این که در هفته های خیر دلار در قیمت ۲۷ هزار ۵۰۰ تومانی 
مــورد حمایت معامله گران قرار گرفته و اجازه افت بیش از این را نداده 
اند، احتمال می روند روند کاهشی ارز تا کانال ۲۷ هزار تومان ادامه یابد.

شــاخص کل سهام در هفته منتهی به ۲ آبان با کاهش 9.۶ درصدی 
و افت حدود ۱۵۰ هزار واحد به ابتدای کانال ۱ میلیون 4۰۰ هزار واحد 
رســید. در این هفته نیز صف های سنگین فروش به دلیل نزدیک شدن 
به انتخابات آمریکا عامل ریزش شاخص بوده است. لازم به ذکر است که 
سیاست قیمت گذاری دستوری وزارت صمت و تعیین سقف رقابت برای 
محصــولات فولادی در بورس کالا یکی از دلایل افت شــاخص در هفته 
گذشــته می  باشد. اگر چه بازارهای داخلی چشــم به انتخابات آمریکا 
دوخته اند و در صورت پیروزی هر یک از نامزدها ارزش ســهام شــرکت 
های صادراتی یا غیرصادراتی رشد خواهند کرد، به عقیده برخی تحلیل 
گران حتی در صورت نبود جو روانی ناشــی از انتخابات، احتمال رشــد 
شاخص سهام در هفته های آتی وجود دارد، چرا که بازار سرمایه به اندازه 
کافی در دو ماه اخیر اصلاح گردیده است. تصمیمات دولت برای جبران 
 کســری بودجه خود از دیگر عوامل اثرگذار بر بازار بورس در هفته های

 آینده می باشد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/08/28

شماره : 953
وزیر راه و شهرسازی خواستار حل مشکل 
توقف طولانی مدت کامیون های حامل بارهای 

صادراتی در مرزها شد.
محمد اسلامی در همایش همکاری های 
ایران و اتحادیه اوراسیا که صبح امروز در بندر 
انزلی برگزار شد، اظهار داشت: توسعه تجارت 
و ترانزیــت یکی از ضرورت های شــکوفایی 
اقتصادی جمهوری اسلامی ایران است که در 
دولــت دوازدهم مورد توجه ویژه قرار گرفته 
است؛ اســتراتژی ما در این دوره، در دستور 
کار قرار دادن گســترش راه های ترانزیتی و 
شبکه ریلی اســت یکی از پروژه هایی که به 
صورت کاملًا فعال در حال اجراست، اتصال 
راه آهن قزوین-رشت به بنادر انزلی، کاسپین 
و آستاراست که در دست اجراست؛ در همین 
دولت بندر کاسپین به شبکه سراسری ریلی 
متصل می شود.وی با بیان اینکه پروژه اتصال 
انزلی به شــبکه ریلی نیز در دســت ساخت 
است، گفت: این پروژه را طبق زمان بندی که 
تعهد کرده ایم، اجرا خواهیم کرد همچنین 
راه آهــن خواف-هرات کــه راه آهن ایران را 
به شــبکه ریلی افغانستان متصل می کند و 
به زودی به بهره برداری می رســد همچنین 
راه آهن چابهار-زاهدان نیز در دست احداث 

اســت و کل قطعات راه آهن چابهار در پایان 
سال آینده به بهره برداری می رسد.

وزیــر راه و شهرســازی با بیــان اینکه 
شبکه های آزادراهی و بزرگراهی کشور نیز به 
گونه ای که شرق به غرب و شمال به جنوب 

کشور به یکدیگر متصل شوند، در حال ساخت 
است، ادامه داد: همه صاحبان کالا می توانند 
از ظرفیت مطمئن و پیوسته در حرکت این 
زیرساخت ها بهره مند شوند اینها جز مواردی 
است که در حوزه ژئوپلتیک ایران و اتحادیه 

اوراسیا محسوب می شود و می توانند ظرفیت 
ترانزیتی ایران توسعه روزافزون دهند.

اســلامی با تأکید بر اینکه سه کار موازی 
را همزمان در پیش داریم، یادآور شد: ۱. در 
حال توسعه زیرساخت ها هستیم؛ ۲. با ایجاد 

فرصت های هماهنگی و عضویت در شبکه های 
ریلی کشورهای حوزه CIS و همچنین امضای 
تفاهم نامه های ریلی 4 و ۵ جانبه با کشورهای 
منطقه و تنظیم تعرفه های واحد حمل و نقل 
را در پیش گرفته ایم؛ ۳. باید بتوانیم با ایجاد 
هماهنگی با همه دستگاه های مرتبط در حوزه 
ترانزیت، یک مدیریت واحد را در مرزها اعمال 
کنیم تا حداقل توقف در پایانه ها وجود داشته 
باشــد و بتوانند بدون توقف و با انجام سریع 
تشریفات قانونی، جابه جایی کالا صورت گیرد 
و شاهد توقف طولانی مدت کامیون هایی که 
بار صادراتی دارند در مرزهای کشور نباشیم.

وی درباره راه آهن رشت-آســتارا گفت: 
اجرای این پروژه آغاز شده و به خرید اراضی 
مربوطه اقدام کرده ایــم؛ در حال خریداری 
این اراضی هستیم تا این پروژه را بتوانیم در 
چارچوب زمان بندی مشخص شده به اتمام 
برسانیم؛ این پروژه برای ما بسیار حائز اهمیت 
است و شبکه ریلی ما از طریق آذربایجان به 
روسیه متصل می شود آذری ها هم نسبت به 

اجرای این پروژه، علاقه مندی زیادی دارند.
اســلامی افزود: پروژه ریلی رشت-آستارا 
یک زمان بندی 48 ماهه داشت که تا کنون 
۱۰ ماه آن سپری شده است همه ظرفیت ها 
را به کار گرفته ایم تا این پروژه در قالب زمان 

بندی تعیین شده، به اتمام برسد.

کامیون های حامل بار صادراتی نبایدگرفتار توقف طولانی در مرزها شوند

مسیر بورس تا پایان سال به کدام سمت است؟

ظرفیت تولید فولاد در استان سمنان سالانه به ۲ میلیون تن رسید

حمید فلاح 

مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی سازمان توسعه تجارت 
گفت: در هفت ماهه سال ۱۳99 صادرات غیر نفتی ایران 
حدود ۱8 میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار برآورد شده که نشان 

می دهد از مهرماه روند افزایشی بوده است.
به گزارش ســازمان توسعه تجارت ایران، فرزاد پیلتن 
مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی ســازمان توسعه تجارت 
ایران گفت: بر اساس آمارهای گمرک ایران در هفت ماهه 
سال ۱۳99 صادرات غیر نفتی ایران حدود ۱8 میلیارد و 
۲۰۰ میلیون دلار برآورد شده که نشان می دهد صادرات 
غیر نفتی کشور از مهر ماه سال جاری در مسیر افزایشی 

قرار گرفته است.
وی اضافه کرد: بررسی این آمار نشان می دهد علیرغم 
تعطیلی فعالیت های اقتصادی و تجاری در ســطح بین 
المللی ناشی از شیوع ویروس کرونا و همچنین مشکلات 
و موانع مربوط به تحریم های آمریکا علیه کشور، صادرات 
غیر نفتی ایران طی ماه مهر ســال 99 در مسیر افزایشی 

قرار گرفته است.
وی بیان کرد: صادرات 4 میلیارد و ۶۷۰ میلیون دلاری 
مهرماه سال 99 در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته که 
۳ میلیــارد و ۱49 میلیون دلار بود، افزایش 48 درصدی 
را تجربه کرده و همچنین میزان صادرات غیر نفتی کشور 
در مدت مذکور نسبت به ماه پیش از خود، یعنی شهریور 
سال جاری، افزایش حدود ۲ میلیارد دلاری داشته است.

پیلتن گفت: بررسی دقیق تر آمارهای اعلام شده نشان 
می دهد از مجموع صادرات مذکور در ۷ ماهه سال ۱۳99 

حدود ۱۷ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار، حدود 9۰ درصد از 
کل صادرات کشور، از ایران به ۲۰ کشور اول هدف صادراتی 
صورت گرفته است که در این فهرست کشورهای عراق، 
چین و امارات در رتبه های اول تا سوم و کشورهای قطر، 
قزاقستان و میانمار در رتبه های ۱8 تا ۲۰ قرار گرفته اند.

مدیر کل دفتر عربی و آفریقایی در ادامه افزود: بررسی 
فهرست ۲۰ کشور اول هدف صادرات ایران بیانگر آن است 
که ۶ کشــور عربی شامل عراق با حدود 4.9 میلیارد دلار 
رتبــه اول، امارات با حدود ۲.۲ میلیارد دلار پس از چین 

در رتبه سوم، عمان با ۱9۰ میلیون دلار بعد از کشورهای 
ترکیه، افغانستان، پاکستان، اندونزی، روسیه، آذربایجان، 
تایلند در رتبه ۱۲، کویت با 8۶ میلیون دلار پس از آلمان، 
ارمنستان و ونزوئلا در رتبه ۱۶، سوریه با ۷۷ میلیون دلار 
رتبه ۱۷ و قطر با ۷۶ میلیون دلار قبل از قزاقستان و میانمار 

در رتبه ۱8 جزو این فهرست قرار دارند.
پیلتن گفت: صادرات ایران به کشورهای عربی مذکور از 
مجموع ۱۷ میلیارد دلار صادرات به ۲۰ کشور اول هدف 
صادراتی، حدود ۷ میلیارد و ۶۰۰ میلیون دلار بوده است.

وی افزود: سایر کشورهای عربی مانند عربستان، بحرین 
و یمــن، از حوزه خلیج فــارس، و اردن و لبنان، از حوزه 
خاورمیانه، در فهرست ۲۰ کشور اول صادراتی ایران طی 

مدت یاد شده قرار نگرفته اند.
مدیــر کل دفتر عربی و آفریقایی در ادامه عنوان کرد: 
بر اساس بررسی های صورت گرفته با توجه به آمارها، طی 
هفت ماهه سال جاری کشورهای عربی در میان ۱۵ کشور 
همسایه ایران از جایگاه بهتری برخوردار بوده اند، به نحوی 
که از مجموع ۱۱ میلیارد دلار صادرات به کشورهای فوق 
حدود ۷ میلیارد و 44۰ میلیون دلار آن به کشورهای عربی 

همسایه صادر شده است.
پیلتن گفت: در فهرست ۲۰ کشور هدف صادراتی ایران، 
کشــورهای عراق و امارات در رتبه های اول و دوم، عمان 
پس از ترکیه، افغانستان، پاکستان، روسیه و آذربایجان، در 
رتبه 8 و کویت و قطر پس از ارمنستان در رتبه های ۱۰ و 
۱۱ و بحرین بعد از قزاقستان و ترکمنستاندر رتبه ۱4 قرار 
گرفته اند و عربستان نیز کماکان در رتبه آخر کشورهای 

همسایه قرار دارد.
وی افزود: از میان کشورهای هدف صادراتی در مدت 
مذکور، صادرات به عراق بیشترین رشد را تجربه کرده، به 
گونه ای که در مهرماه با صادرات حدود ۱.9 میلیارد دلار 
از ج. ا. ایران به این کشــور و توقف روند کاهشی صادرات 
در این مدت، عراق در رتبه اول بازارهای صادراتی و بالاتر 
از چین قرار گرفته و نقش مهمی در کاهش شیب منفی 
صادرات کشور در ۷ ماهه سال ۱۳99 را ایفا نموده است.

صادرات ۵۰ درصد افزایش یافت

شاخص بورس بعد از نوسان های شدیدی که از مرداد ماه تجربه کرد، 
اکنون چند روزی اســت که در مســیر صعودی قرار گرفته و این اتفاق 
ســوالی را برای اکثر فعالان بازار فراهم کرده که این روند تا پایان ســال 

ادامه دار است یا خیر؟
»رضا آریاراد« روند معاملات بورس در نیمه دوم ســال را پیش بینی 
کرد و افزود: به نظر می رســد با توجه به صحبت های وزیر اقتصاد مبنی 
بر عرضه اولیه صد شرکت تا پایان سال جاری، شاهد رونق و ثبات بیشتر 

در این بازار باشیم.
وی اظهار داشــت: بورس تا پایان ســال جاری بازاری مطمئن برای 
پس اندازهای خانگی و قشــر متوســط جامعه خواهد بود و با اســتقبال 

سرمایه گذاران همراه می شود.
آریاراد گفت: در دوســال اخیر شاهد افزایش افسار گسیخته شاخص 
بورس تا کانال بیش از دو میلیون واحدی و به طور میانگین رشد بیش از 
پنج برابری و گاهی بسیار فراتر از آن برای برخی از سهام در بازار بودیم.

این کارشــناس بازار ســرمایه افزود: تجربه ای که به باور بســیاری از 
کارشناســان، بی ســابقه و کم نظیر بوده است، اســتقبال آحاد جامعه از 
ســرمایه گذاری در بازار سرمایه بود که توانستند در این دوران سود قابل 

توجهی را کسب کنند.
وی خاطرنشان کرد: این اقدام را می توان به واسطه ورود پس اندازهای 
خانگی به بازار سرمایه و به نوعی بازگشت تاریخی پس اندازها به بورس 

نیز عنوان کرد.
آریاراد اظهار داشــت: ســرمایه های راکد مانــده در جامعه به صورت 
هدفمند و با انگیزه افزایش تولید، اشــتغال و ســودآوری در بورس ورود 

پیدا کرد و باعث شکوفایی این بازار شد.
این کارشناس بازار ســرمایه با بیان اینکه  شاخص بورس پس از یک 
دوره رشــد طولانی  و بی وقفه دست به یک اصلاح مدت دار زد و بسیاری 
از ســهام ارزشمند شرکت های بورســی متاثر از چنین اصلاحی شدند، 
افزود: چندین عامل در اصلاح میان مدت شاخص بورس دخیل بودند که 
مهمترین آن را می توان ناشــی از هیجان ســهامداران تازه وارد و تصمیم 

گیری های عجولانه از سوی این افراد در این بازار دانست.

وی گفت: ســهامداران تازه وارد در بورس فقط با انگیزه و آوازه کسب 
سودهای آنی اقدام به دریافت کدسهامداری و معامله در این بازار کردند 

و در انتظار  سودهای کلان در کوتاه ترین زمان ممکن بودند.
آریاراد با اشاره به اینکه ورود بخش بزرگی از پس اندازهای خانگی به 
بازار سرمایه نقطه عطف رونق تولید و اشتغال پایدار است، گفت: سهامداران 
به انگیزه حمایت از تولید، کسب سود مشروع و متناسب تر از بهره های 
بانکی، اقدام به ســرمایه گذاری در بورس کردند و به همین دلیل شاهد 

ورود حجم بسیار بالای نقدینگی به این بازار بودیم.
این کارشــناس بازار سرمایه خاطرنشــان کرد:  برخی از سهامداران 
به محض اولین نوســان روزانه ارزش ســهام، تحریک به خرید و فروش 
هیجانــی در بازار شــدند و در مــدت کوتاهترین زمان ممکــن از بازار 

ســرمایه خارج شــدند که این موضوع تاثیر خود را در افزایش و کاهش 
 هیجانی شــاخص بورس بر جای گذاشــت و به اصــلاح میان مدت در

 بورس منجر شد.
وی با تاکید بر اینکه تعداد زیادی از سهامداران تازه وارد در بازه زمانی 
کوتــاه و بعد از اوج رونق بورس، ســود را شناســایی کردند و به درصد 
بازدهی های محدود و اندک قانع شدند، گفت:  سهامدارانی که با انگیزه 
بلندمدت و با مبالغ اندک جهت سرمایه گذاری وارد بورس شدند صاحب 
ســودهای بســیار فراتر از بازارهای موازی شدند که این سهامداران تنها 
کلیــد موفقیت خود در بورس را انتخاب ســهام بنیادی با نگهداری بلند 

مدت عنوان می کنند.
آریاراد خاطرنشــان کرد: نگهداری بلندمدت پس اندازهای خانگی در 
سهام بنیادی، سرمایه گذاری مطمئن و ارزشمندی خواهد بود که نه تنها 
به مالک ســهم سود می رساند بلکه در مسیر بازار سرمایه موجب رشد و 

ارتقا تولید و اشتغال پایدار در کشور خواهد شد.
این کارشــناس بازار سرمایه گفت: ســرمایه گذاری در بورس باعث 
می شــود تا سرمایه مردم در معرض سرمایه گذاری های کاذب و انحرافی 

که به ناهنجاری اقتصادی می انجامد، قرار نگیرد.
کاهش سرعت در خروج نقدینگی از بازار و جذابیت قیمت سهام بعد 
از حدود ســه ماه اصلاح، موقعیت مناسبی را برای سرمایه گذاری دوباره 
در این بازار و ورود نقدینگی هایی که اکنون در اختیار ســهامداران قرار 
گرفته ایجاد کرده است، این موضوع نیازمند بازگشت اعتماد به سهامداران 
اســت که از نظر کارشناســان بازار بهتر است این اعتمادسازی از طریق 

مسوولان صورت گیرد.
در چنــد وقت اخیــر اکثــر کارشناســان و ســهامداران حاضر در 
بــازار پیشــنهادهایی را بــرای بهبــود وضعیت بــازار داشــتند که در 
نهایــت در ادامــه معامــلات هفتــه گذشــته، معاون شــرکت بورس 
 تهــران از از ابــلاغ دو تصمیــم جدید در بــازار مبنی بر فراهم شــدن

 امکان انجام معاملات و خرید و فروش سهام به صورت روزانه و نیز کاهش 
زمان پیش گشــایش بازار به ۱۵ دقیقه خبر داد که این موضوع توانست 

تا حدودی امید دوباره را به این بازار بازگرداند.

معاون امور معادن و صنایع معدنی ســازمان صنعت ، معدن و تجارت 
اســتان ســمنان گفت: ظرفیت تولید فولاد اســتان با صدور پروانه های 
بهره برداری در این بخش به بیش از ۲ میلیون تن در سال افزایش یافت.

محمد فروهر در حاشــیه بازدید از چند واحد تولیدی صنایع معدنی 
بیان کرد: ســرمایه گذاری در بخش تولید محصولات فولادی در استان 

سمنان 9 هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال است.
وی تاکیــد کرد: اکنون ۳۰ واحد فولادی بــا ظرفیت تولید بالغ بر ۲ 
میلیون تن در ســال در زمینه تولید انواع محصولات فولادی شامل انواع 
میلگــرد، شــمش ، ورق و مقاطع فولادی ، لوله هــای فولادی ، قطعات 

فولادی و چدنی در استان فعالیت می کنند.

وی گفــت: ۲۶۰۰ نفر در واحدهای تولید فولاد در اســتان ســمنان 
مشغول به کار هستند.

معاون امور معادن و صنایع معدنی ســازمان صنعت ، معدن و تجارت 
استان سمنان با اشاره به صدور ۳۱ جواز تأسیس در زمینه تولید محصولات 
فولادی، سرمایه گذاری پیش بینی شده این طرح ها را ۱۲ هزار میلیارد 

ریال اعلام کرد.
وی گفت: با بهره برداری از این طرح ها ، ۲هزار فرصت شغلی جدید 

در این بخش صنعتی ایجاد خواهد شد.
فروهر با تاکید براینکه با حمایت از واحدهای تولیدی و کالای داخلی 
مــی توان با تهاجم اقتصادی به خوبی مقابله کرد، افزود: تکمیل زنجیره 

فولاد و فلزات اساســی از طرح های مهم دولت اســت که در حال حاضر 
این زنجیره متوازن و کامل شده است .

معاون امور معادن و صنایع معدنی ســازمان صنعت ، معدن و تجارت 
استان سمنان خاطرنشان کرد: این استان از ظرفیت های معدنی مناسبی 
برخوردار است که باید به خوبی فرآوری و بهره برداری شود، تکمیل زنجیره 
فولاد به افزایش ارزش افزوده و رشد صادرات و اشتغال می انجامد. استان 
سمنان با داشتن حدود یکهزار و 84۰ پروانه بهره برداری واحدهای صنعتی 
و معدنی با ســرمایه گذاری حدود ۷۶ هزار میلیارد ریال و اشــتغال برای 
بیش از ۶8 هزار و 8۰۰ نفر، یکی از قطب های صنعتی و معدنی شــرق 

کشور محسوب می شود.

 مصوبات جدید شورای عالی بورس اعلام شد
ســخنگوی شورای عالی بورس گفت: در جلسه امشب شورای عالی بورس، 
تصمیماتی در خصوص افزایش ســقف صندوق های سرمایه گذاری بر درآمد 

اتخاذ شد.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه ایران، حسن قالیباف اصل در خصوص 
مصوبات این شــورا  گفت: در جلســه امشب شورای عالی بورس مقرر شد که 
ســقف صندوق های سرمایه گذاری بردرآمد ثابت از ۳۰ به ۵۰ هزار میلیارد 

تومان افزایش یابد.
وی در ادامه افزود: در خصوص تغییر جزئیات نصاب سهام در صندوق های 

ســرمایه گذاری با درآمد ثابت نیز تصمیم گیری شد.
قالیباف اصل افزود: به این ترتیب، مصوب شد حداقل ۵۰ درصد از مجموع 
۲۰ درصد نصاب ســهام، به سهام عدالت تخصیص یابد و حداقل اوراق دولتی 

در  نصــاب ها از ۱۰ به حداقل ۲۵ درصد افزایش پیدا کند.
ســخنگوی شــورای عالی بورس اظهار داشــت: در این جلسه مصوب شد 
بانک مرکزی در امور صدور مجوز برای صندوق های ســرمایه گذاری وابسته 
بــه نهادهای مالی مرتبط با بانکها، تســریع و تســهیل کند. همچنین امکان 
تاسیس صندوق برای بانک های فاقد صندوق، فراهم و اجازه تاسیس بیش از 

یک صندوق برای بانک ها نیز صادر شد.

 هشــت هزار شغل با تسهیلات خسارت کرونا در استان سمنان 
تثبیت می شود

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سمنان گفت: اعطای تسهیلات 
جبران خسارت کرونا هشت هزار و ۱۰8 شغل را در استان تثبیت و از بیکاری 

کارگاران جلوگیری می کند.
اســماعیل غنیان افزود: مهلت نام نویســی بنگاههای اقتصادی که به دلیل 
شــیوع ویروس کرونا دچار آسیب شــدند برای دریافت تسهیلات حمایتی تا 
پایــان مهر ماه بود.وی گفت: فرایند اعطای تســهیلات تا پایان آبان به پایان 
می رسد که براساس ارزیابی های انجام شده روند اعطای تسهیلات به واحدهای 
متضرر ناشــی از شــیوع کرونا ویروس تا پایان آذر امسال ادامه می یابد. وی 
افزود: در اســتان ســمنان پنج هزار و 44۰ واحد تولیدی، صنعتی و خدماتی 
برای دریافت تســهیلات حمایتی ثبت نام کردند که در مجموع تسهیلاتی که 

باید به این واحدها پرداخت شــود ۷9۰ میلیارد ریال است.
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سمنان ادامه داد: با اعطای این 
میزان تسهیلات اشتغال هشت هزار و ۱۰8 نفر در استان تثبیت و از بیکاری 
کارگاران جلوگیری می شود.غنیان تصریح کرد: تاکنون سه هزار و ۱۲8 واحد، 
مبلغ 4۰۰ میلیارد ریال تســهیلات حمایتی دریافت کردند که پرداخت این 
میزان تســهیلات، موجب تثبیت اشــتغال چهار هزار و ۲۵۶ کارگر شد.وی با 
اشــاره به اینکه شهرستان های شاهرود، سمنان و گرمسار تا کنون بیشترین 
تســهیلات را در استان سمنان دریافت کردند، گفت: بانک های ملی، تجارت 
و ملت بیشــترین پرداختی را داشــتند. مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
استان ســمنان بیان کرد: 4۳ درصد گیرندگان تسهیلات حمایتی از سازمان 
صنعت، معدن و تجارت اســتان مجوز داشتند، ۲۰.۵ درصد دریافت کنندگان 
تسهیلات مربوط به بخش راه و شهرسازی و ۷.۵ درصد مربوط به زیرمجموعه 

های اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان بودند.

 راز ناکارآمدی مدیریت
گذار ما از جامعه ســنتی به صنعتی مانند یــک هجو صورت گرفت. مثلا 
پس از ده ها سال نوشتن برنامه توسعه اینک به فکر ساماندهی دست فروش 
ها هســتیم یا این که در عصر حی پی اس، قطارها باز هم باید پشــت پیچ را 

با چشم ببینند.
تازه امکانات هم به به دســت مان می اید، آن ها را مریض وار اســتفاده 
می کنیم، همین تلگرام که این روزها مشــهوده، خودش نمونه ی اعلی است. 
مدیریت هم چنین امری است. همه ی ما داعیه ی »بده دست من مدیریتش 

کنم« رو داریم اما این وضع و حال ما اســت.
بســیاری از مردم ما هنوز فکر می کنند که می توانند مدیر خوبی باشند. 
احتمالا همه ما مدیر خوبی هســتیم و در هر امری که لازم باشــد ســرآمد 
هستیم. اما راز بدبختی و عقب ماندگی جوامع ما دقیقا همین تفکر است که 
خود را مرکز دنیا و تاج توانمندی ها می دانیم. کســی روبروی آینه اشکالات 
خود را نمی شمارد و به خودش فحش نمی دهد. کسی خودش را مثل روایت 
حضرت موســی کوچک تر از دیگران نمی دانــد و همه خود را مرکز عالم و 

راز جهان می دانند.
در بحث های بســیاری از ما »من« مرکزیــت دارد و می خواهیم امور را 
خود به دســت بگیریم و به این امر معتقدیم. اگرچه این تفکر ســنتی نیست، 
مدرن هم نیســت، تفکری قجری است که ما به ارث برده ایم. خاندان قاجار، 

خود را برتر از همه و مدیر کائنات می دانســتند.
 این تفکری شاهنشــاهانه اســت که خود را مالک جهــان و فرزندانش را 
شــاهزادگان حاکم می دانســت. آن ها سالیان ســال حکومت کردند و شعر 
گفتند و به اشــعار جایزه ها دادند تــا این که این تفکر در مغز همه ما رخنه 

کرده و »من« را مرکز عالم قرار داده است.
ما هیچ وقت تو نشــده ایم و نخواســته ایم نقش دیگری را بازی کنیم و 
مطیع دیگران باشــیم. هر وقت هم برده و بنده بودیم، از ناچاری بوده و بس. 
مــا در عالم بردگی خود، اخلاق بردگی هم اگر داشــتیم، امکان تبدیل ان به 
نوشــتار را نداشــتیم تا امروز ببینیم چه هویتی داشته ایم. اما بعد از شهری 
شــدن ایران، همه وارث تاج و تخت اشــرافی و »من« نهفته در اشعار شاهانه 
شدیم. اگر هم نشدیم، افتادیم به چرخ رقابت و حسادت آن. اینک آیا از دست 

ما می توانند مدیریت را در بیاورند؟
مدیریت هم یک چنین رازی اســت. تصاحب میزها و نشســتن آن سوی 
این جعبه مکعبی و دیگران را فتنه و دسیســه باز انگاشتن. دیگر به این فکر 
نمی کنیم که مدیریت در سیســتم های جدید، یک تفکر خلاق و یک رشته 
ی عملی اســت. اسمش را هم گذاشته ایم »مسئولیت اجرایی« و تازه برخی 
ها مثل شــاهزاده ها فکر می کنند مدیریت به ژن و وراثت و ازلیت یا اصالت 
افراد مربوط اســت. می گویند اگر در خونت نباشد، مدیر و شاعر موفقی نمی 
شوی. این ها همه خود را شاهانه و مالک مواهب دنیا پنداشتن است و آسیب 

های ۲۵۰۰ سال حکومت های خانوادگی در ایران است.
تــازه خیلی هــا این را هم رد می شــوند و می گوینــد مدیریت اصلا به 
مدرک و تحصیلات ربط ندارد و شــاید یک روز فردی بدون دیپلم هم باشــد 
کــه بهتر مدیریــت کند. یعنی در واقــع آن ها مدیریت را بــه لوطی گری، 
اعمــال زور و در بهتریــن حالت مدیریت مهمانی های خویشــاوندی که این 
روزها رســتوران ها را هم شــبیه به خود کرده اســت، مــی پندارند. برخی 
 هم تقلید از اربابان محلی و به کار بســتن روش های ماکیاولیســتی منسوخ

 را، که در بنگاه های معاملات ملکی شــهرهای ما دیده می شــود، مدیریت 
می پندارند.

با این دیدگاه اســت که می توان بــدون در نظر گرفتن تخصص و مهارت 
لازم هر حرفی را زد و هر کاری را اجرا کرد. لازم نیســت رشــته ما مدیریت 
باشــد، هر تخصصی داشــته باشیم، باید برای مدیریت رقابت کنیم و همه هر 
روز بــه ما مــی گویند که بالاخره روزی در مقــام ببینیمت و کی رئیس می 
شوی و کی فرماندار می شوی و الخ؛ خلاصه هر کس این علوم غربی را وارد 
ایران کرد، خوب بهانه ای دســت افرادی داد که می خواســتند توی محله و 
شــهرها ادای ســلطان، حاکم و ارباب را در بیاورند و اینک با این اسم دارند 
همین ژست ها را میگیرند و ما هم ناچار تا رسیدن به این مقام باید جلوشان 

خم و راست شویم.
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شماره : 953
یکصد و هشــتاد و دومین جلســه ستاد 
هماهنگی اقتصادی به ریاست حجت الاسلام 
والمسلمین حســن روحانی رئیس جمهور 
برگزار شد و در ادامه مباحث جلسه گذشته، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه گزارشی از روند 
آماده سازی و نهایی شدن لایحه بودجه سال 

۱4۰۰ ارائه کرد.
رئیس جمهور با تاکید بر اولویت تدوین 
لایحه بودجه بر اساس واقعیت های اقتصادی 
و در عیــن حال تداوم برنامه های توســعه 
کشــور، رشد و رونق تولید و ایجاد گشایش 
در معیشت مردم و اقشار کم برخوردار گفت: 
مقاومت ملت ایران در بیش از دو سال و نیم 
جنگ اقتصادی بی ســابقه با دشمنان قسم 
خورده به ثمر نشســته است و زمینه های 
بهبود در شرایط اقتصادی مردم فراهم شده 
است و با وجود لطمات و صدمات سختی که 
به اقتصاد کشــور وارد شد، دولت با حمایت 
و همکاری مردم اجازه نداد تحریم کنندگان 

به اهداف شوم خود برسند.
روحانی ادامه داد: از این نظر با عنایت به 
اهداف لایحه بودجه ســال آینده و با برنامه 
ریزی هایی که انجام شده، با امیدواری می 
توانیم اعلام کنیم وضعیت اقتصادی کشور رو 

به بهبودی و رونق قرار خواهد گرفت.
رئیس جمهور پــس از گزارش کارگروه 
اقتصادی کرونا در خصوص وضعیت اقتصادی 
و مشکلاتی که در اثر تعطیلی ها برای برخی 
از مشاغل و کسب و کارها در دور جدید اعمال 
محدودیت های شدید ایجاد خواهد شد، با 

اشاره به ضرورت اعمال این محدودیت ها با 
هدف حفظ جان و سلامت مردم اظهار داشت: 
بی تردید در مسیر اجرای این محدودیت ها 
افراد کم برخوردار با مشکلاتی روبرو خواهند 
شــد از ایــن رو با وجود همه مشــکلات و 
مضایقی که همه مردم شریف از آنها آگاهند، 
دولت تصمیم گرفته اســت برای گروه های 
هدف و اقشار آسیب پذیر که در اثر تعطیلی 
کســب و کار آنان دچار آسیب خواهند شد، 

اقدامات حمایتی را در نظر بگیرد.
رئیس جمهور به سازمان برنامه و بودجه 

ماموریت داد با هماهنگی با وزارت تعاون و 
بانک مرکزی در خصــوص تامین اعتبارات 

مورد نیاز این خانوارها اقدام کند.
در پایان این جلســه محمدباقر نوبخت 
رئیس سازمان برنامه و بودجه در گفتگویی 
با اشــاره به اینکه لایحه بودجه سال ۱4۰۰ 
با توجه به حکم قانونی مبنی بر تحویل آن 
تا ۱۵ آذر ماه به مجلس، آماده شــده است، 
گفت: ۲۱ تبصره ای که باید همراه با جداول 
بودجه تهیه شود، در اختیار وزرا قرار گرفت 
تا نظرات خودشان را حداکثر تا پایان هفته به 

سازمان برنامه و بودجه اعلام کنند.
رئیس ســازمان برنامــه و بودجه افزود: 
مواردی که لازم اســت برای آنها تامین نظر 
شود یا جلسات مشترکی با دستگاه ها برگزار 
شــود، نیز تا پایان هفته انجام خواهد شــد 
تا هفته آینده تبصره هــای الحاقی به ماده 
واحده نیز در دولت مورد بررسی قرار گیرد و 
به گونه ای برنامه ریزی شده که بتوانیم قبل 
از ۱۵ آذر لایحه بودجه ســال ۱4۰۰ را به 

مجلس تقدیم کنیم.
نوبخت اظهار داشــت: این لایحه هم از 

سیاست های کلی مربوط به اقتصاد مقاومتی 
و هم از برنامه اصلاح ســاختار بودجه ریزی 
تبعیت می کند. سازمان برنامه و بودجه حسب 
نظر مقام معظم رهبری، برنامه اصلاح ساختار 
را در سال ۱۳9۷ آماده و تقدیم شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی کرد، اما از آنجا که این 
برنامه در شــورا تصویب نشد، نهایتا مجلس 
شــورای اسلامی باید این برنامه را بررسی و 

تصویب کند.
وی با بیان اینکه از نظر سازمان برنامه و 
بودجه، برنامه اصلاح ســاختار بودجه آماده 
اســت و مجلس می تواند نسبت به تصویب 
آن اقدام کند، تصریح کرد: هیچ عذری برای 
سازمان برنامه و بودجه و مجلس در خصوص 
اعمال برنامه اصلاح ساختار بودجه در بررسی 
لایحه بودجه وجود ندارد، چرا که این برنامه 
اکنون آماده بــوده و در اختیار مجلس قرار 

گرفته و فقط نیاز به تصویب دارد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به 
اینکه مجلس در نظر داشــت که تعدادی از 
موارد مرتبط با برنامه اصلاح ســاختار را در 
همین لایحه هم بگنجانیم، خاطرنشان کرد: 
نمایندگان آن را به صورت یک طرح قانونی 
به مجلس تقدیم کردند که امروز قرار است 
بررسی آن آغاز شود. سازمان برنامه و بودجه 
بر اســاس مواردی که می دانست مورد نظر 
نمایندگان مجلس اســت، اصلاحات لازم را 
در لایحه انجــام داد و امیدوارم آنچه برای 
بودجه سال ۱4۰۰ در نظر گرفتیم با اعمال 
نظر نمایندگان مجلس منقّح و کامل شــده 
تا بتوانیم از اول ســال ۱4۰۰ آن را به نحو 

شایسته اجرا کنیم.

روحانی: وضعیت اقتصادی رونق می گیرد

با وجود عدم دسترسی تمامی دانش آموزان کشور به 
ارتباطی پایدار و باکیفیت و جا نماندن از تحصیل، امروز 
9۵ درصد مدارس و حدود 9۰ درصد دانش آموزان کشور 
به شبکه ملی اطلاعات و اینترنت پرسرعت متصل شده اند.

در روزهای گذشته گاهی تصاویری از شرایط نامناسب 
آموزش مجازی دانش آموزان و دانشــجویان در برخی از 
مناطق کشور منتشرشده است؛ تصاویر ناراحت کننده ای 
که نشان می دهد دانش آموزان برای دسترسی به ارتباطی 
پایــدار و باکیفیت و جا نماندن از تحصیل ناچارند خود 
را به نقاطی غیر از محل اصلی زندگی و تحصیل و حتی 
فــراز کوه و تپه بکشــانند.این تصاویر حتی اگر با هدف 
جلب توجه برای بهبود کیفیت و پایداری ارتباطات در این 
مناطق باشد فرصت مغتنمی است برای وزارت ارتباطات 
تا نواقص احتمالی و نقاط کور شبکه را بیابد و مشکلات 
را برطــرف کند. وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در 
گزارشــی به این پرداخته که نباید از انتشار این تصاویر 
به زیر ســؤال بردن تلاش ها برای توســعه زیرساخت ها 
و برقراری ارتباط در نقاط مختلف کشــور روســتاهای 
دورافتاده و بی انصافی تعبیر شود. فرصت ارزشمندی که 
وزارت ارتباطــات از آن بهره می برد و لکه های خاموش 

ارتباطی را پیدا و روشن می کند.

 زیرساخت های ارتباطی از گذشته تا امروز
ظرف نزدیک به هفت سال گذشته اتفاقات بزرگی در 
حوزه توسعه زیرساخت های ارتباطی و دسترسی عمومی 
به شــبکه ارتباطی پهن باند ثابت و ســیار افتاده است. 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات برای تحقق »عدالت 
ارتباطی« که از مصادیق »عدالت اجتماعی« است توسعه 
زیرساخت های ارتباطاتی در سراسر کشور را به طورجدی 
در دستور کار قرار داده است. درعین حال تحقق »عدالت 
ارتباطی« بر اساس تکالیف تعیین شده در چارچوب برنامه 

ششم توسعه به این وزارتخانه محول شده است.
بر اساس قانون برنامه ششم توسعه وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات موظف است »در توسعه زیرساخت های 
خدمــات الکترونیکــی در مناطق محروم و روســتایی 
ســرمایه گذاری کند به گونه ای که امــکان ارائه حداقل 
چهار خدمت الکترونیکی اصلی دولت )سلامت، آموزش، 
کشاورزی و بانکی( در هشتاد درصد روستاهای بالای ۲۰ 

خانوار کشور امکان پذیر شود.«
با تلاش های صورت گرفته برای تحقق اهداف تعیین 
 شــده، هم اکنون ضریب نفوذ اینترنت پهن باند ثابت در 
سراســر کشور از ۷.۶۳ درصد در سال ۱۳9۲ به ۱۱.۲8 
درصد در سال جاری و ضریب نفوذ اینترنت پهن باند سیار 

هم از صفر درصد در سال 9۲ به 9۱.۰۷ درصد در سال 
۱۳99 رسیده است.تعداد اشتراک  پهن باند ثابت از ۵8 
هزار و ۳۱۰ اشتراک در سال ۱۳9۲ به 9 میلیون و 4۷9 
هزار و ۳۳۷ اشتراک در سال جاری و در حوزه اینترنت 
پهن باند ســیار هم از اشــتراک صفر در سال ۱۳9۲ به 
۷۶ میلیون و ۵۳۱ هزار و ۱۷۶ اشــتراک در سال جاری 
رسیده است.در حوزه توسعه ارتباطات روستایی نیز وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات توانسته است نزدیک به 9۵ 
درصد روستاهای بالای ۲۰ خانوار که تعداد آن ها ۳9 هزار 
و 4۶۵ روســتا است را به شبکه ارتباطی متصل کند. بر 
اساس برنامه ریزی های انجام گرفته تا پایان سال ۱۳99 
 4G ۳ یاG تمام روســتاهای کشــور به اینترنت پهن باند
متصل خواهند شــد.بنابراین هم اکنون وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در برنامه های خود برای »دسترسی 
همگانی« در نقاط شهری و به ویژه روستایی حتی جلوتر 
از تکالیف ابلاغی قانون برنامه ششــم توسعه قرار دارد. 
هم اکنون ۳۵ هزار و ۲9۶ روســتای بالای ۲۰ خانوار به 
شــبکه ملی اطلاعات متصل شده اند و این یعنی تمامی 
این روستاها از خدمات الکترونیکی به ویژه آموزش مجازی 

برخوردار هستند.
بر این اساس در وزارت ارتباطات، برنامه ریزی ها تنها 
معطوف به برقراری »عدالت ارتباطی« نبوده است؛ بلکه 
در کنار آن برقراری »عدالت آموزشــی«، حتی پیش از 
شیوع ویروس کرونا و اجباری شدن آموزش مجازی هم 

موردتوجه بوده است.

 تفاهم نامه هوشمندسازی مدارس
در همین رابطه اواخر تیرماه سال گذشته تفاهم نامه 
»هوشمندسازی مدارس« بین وزارت ارتباطات و فناوری 

اطلاعات و آموزش وپرورش به امضا رسید. بر اساس ماده 
۶9 سند توسعه، لایه زیرساخت هوشمندسازی مدارس 
بر عهده وزارت ارتباطات است تا مدارس را به شبکه ملی 
اطلاعات متصل کند. طبق این ماده باید دانش آموزان به 
منابع عملی دسترسی داشته باشند، بستر مناسب برای 
آموزش از راه دور برایشــان فراهم و فعالیت های داخلی 

مدرسه به صورت الکترونیکی دنبال شود.
اما با شیوع کرونا و ضرورت رجوع به آموزش مجازی، 
پروژه »هوشــمند سازی مدارس کشور« برای گسترش 
دسترســی به اینترنت پرسرعت در مدارس روستایی و 
شهری، با حمایت مجری توسعه ارتباطات روستایی وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و با اســتفاده از سهم پروژۀ 
 USO (Universal Services( خدمات عمومی اجباری« یا«
Obligation جدی تر از گذشته در دستور کار قرار گرفت 
تا »عدالت آموزشی« مدنظر وزارت ارتباطات محقق شود.

کل این پروژه، در فاز نخست شامل پوشش اینترنت 
پرســرعت برای ۷۶ هزار و 4۰۰ مدرسه، شامل ۳8 هزار 
و ۳۳۳ مدرسۀ شهری و ۳8 هزار و ۶۷ مدرسۀ روستایی 
 USO بود که تمامــی بودجه موردنیاز آن، از محل پروژۀ

تأمین شد.
ایرانســل در راســتای مســئولیت اجتماعی خود و 
باهدف کاهش شکاف دیجیتالی و تحقق عدالت ارتباطی 
و آموزشــی برای دانش آموزان مناطق محروم، در قالب 
پروژۀ »هوشمند سازی مدارس کشور« وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، ۱۳ هزار و ۶۳۶ مدرسه روستایی را 
به اینترنت پرسرعت مجهز کرد که از این تعداد، ۶۵۷۳ 
مدرسه روستایی، به طور مستقیم توسط ایرانسل و ۷۰۶۳ 
مدرســه روستایی نیز با برون سپاری ایرانسل به شرکت 
»های وب« انجام شده است. همراه اول نیز در فاز نخست 

هوشمند سازی مدارس کشور 4۵۱۲ مدرسه را به اینترنت 
پرســرعت تجهیز کرد.بر این اساس، از میان ۳8 هزار و 
۶۷ مدرســه روســتایی، ۱۳ هزار و ۶۳۶ مدرسه توسط 
ایرانســل، 448۲ مدرسه توسط همراه  اول و ۱9 هزار و 
949 مدرسه نیز از طریق اینترنت ثابت شرکت مخابرات 
ایران، به شبکۀ اینترنت دسترسی پیدا کرده اند. تعداد۳8 
هزار و ۳۳۳ مدرســۀ شهری نیز، از طریق اینترنت ثابت 
شرکت مخابرات ایران، به شبکۀ اینترنت متصل شده اند.

به این ترتیب با برنامه ریزی های صورت گرفته، امروز 9۵ 
درصد مدارس و حدود 9۰ درصد دانش آموزان کشور به 
شبکه ملی اطلاعات و اینترنت پرسرعت متصل شده اند؛ 
اما ۵ درصد باقیمانده، مدارسی هستند که اطلاعات دقیق 
زیرساختی از آن ها وجود ندارند که البته مقرر شده است 
تا پایان سال آن ها نیز شبکه پهن باند مدارس متصل شوند.

دسترسی تمام مدارس مورد اشاره به شبکه ارتباطی 
در کمتر از یک سال محقق شده است. برقراری ارتباط 
در روســتاهایی که برخی از آن هــا حتی فاقد امکاناتی 
چون جاده مناســب و برق در محل نصب دکل بوده اند 
کار آســانی نبود؛ اما برای آنکه دانش آموزان از تحصیل 
جا نمانند در این مدت کوتاه با تلاش شــبانه روزی و در 
سخت ترین شــرایط ممکن سایت های ارتباطی ایجاد و 

دکل های مخابراتی برقرار شد.

 مناطقی که فاقد ارتباطات باکیفیت و پایدار 
هستند

در این میان بودند و هســتند روستاهایی که باوجود 
اتصال به شبکه ارتباطی، برخی مناطق آن فاقد ارتباطات 
باکیفیت و پایدار هســتند که دلیل این امر نیز شرایط 
جغرافیایــی و یا وجود موانعی اســت که باعث تضعیف 
سیگنال های ارتباطی می شود.گاهی وجود یک تپه ماهور، 
پوشــش پیچیده گیاهی یا دیوار بتنی کیفیت سیگنال 
ارتباطــی را حتی در مناطق شــهری کاهش می دهد و 
این مســئله ای است که بسیاری از مردم از زمانی که به 
اینترنت سیار متصل شده اند تجربه کرده اند و امر غریب و 
عجیبی محسوب نمی شود.به طور مثال تصویری از دانش 
آموزان روستای بلوکات در فضای مجازی منتشرشده بود 
که درباره دلایل مشکلات ارتباطی در این روستا، مهرداد 
ترابیان، مجری توسعه ارتباطات روستایی وزارت ارتباطات 
می گوید: »مدرســه موردنظر به شبکه ملی متصل شده 
بود و مشــکل ارتباطی زیادی در مدرسه وجود نداشت. 
ســایت ارتباطی در این روســتا قبلًا احداث شده بود و 
تنها قسمت هایی از روستا مشکل ارتباط اینترنت همراه 

داشتند.«

سرانجام مجلس کلیات طرح ساماندهی عرضه خودرو در بورس را تصویب 
کرد که بر اساس آن هر شخص می تواند هر سه سال یک بار با یک کد ملی، 
یک خودرو در بورس کالا خریداری کند و قبل از پایان سه سال مقرر نمی تواند 

اقدام به فروش خودرو کند.
طرح ساماندهی بازار و صنعت خودرو از سوی مجلس نشینان از چندی پیش 
مطرح شده است. طرحی که گفته شد به زودی  اجرا می شود و محور اصلی 
آن، عرضه خودرو در بورس کالای ایران به منظور شفافیت بالای معاملات این 
بورس و تحقق اهداف برای تبدیل خودرو به یک کالای مصرفی است. بر این 
اساس کلیات این طرح در هفته جاری در کمیسیون صنایع و معادن تصویب شد.

بر این اساس و به گفته نمایندگان مجلس، تمامی خودروهای مشمول طرح 
مذکور باید در بورس کالا عرضه شوند و در صورتی که خودروهای مشمول در 
بورس عرضه نشوند، جرم انگاری شده و خریدار مشمول تبصره )۱( ماده ۱8 

قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز می شود.

 اولویت با چه کسانی است؟
اولویت تقاضا در این طرح با افرادی است که دارای کد ملی و گواهی راهنمایی 
رانندگی باشند و هیچ پلاک فعالی به نامشان نباشد. در طرح ساماندهی عرضه 
خودرو، خودروهای تمام برقی و هیبریدی تا سه سال از عرضه در بورس معاف 
هستند و شورای رقابت خودروهای مشمول طرح ساماندهی عرضه را مشخص 
می کند. درواقع این طرح مبتنی بر عرضه تنظیم شده خودرو در بورس است و 
شورای رقابت موظف است هر شی ماه یکبار خودروهای مشمول این طرح را 

با توجه به شاخص هایی مانند تورم، شدت فاصله قیمت کارخانه و بازار، تیراژ 
خودرو و نظایر آن مشخص کند.

بر این اساس مصارف مختلفی برای هزینه کرد مابه التفاوت قیمت فروش 
خودرو در بورس و قیمت پایه در نظر گرفته شده است که شامل ۲۰ درصد 
برای توسعه حمل و نقل عمومی و جایگزینی خودروهای فرسوده، ۱۰ درصد 
افزایش کمیت و کیفیت تولید خودرو و ۵۰ درصد پرداخت تسهیلات قرض 

الحسنه به خودروسازان برای تحقیق و توسعه می شود.

 امکان واردات خودرو
در طرح ســاماندهی عرضه و تولید خودرو، واردات خودرو تحت شرایطی 
دیده شــده اســت. می توان از محل صادرات خودرو و قطعات آن یا صادرات 
نفت خام یا ارز بدون منشاء خودرو وارد کرد که شرایط فنی و کیفی خودرو 
را وزارت صنعت، معدن و تجارت تعیین می کند. در حال حاضر کلیات طرح 
مذکور در کمیسیون مصوب شده و جزئیات در جلسات آتی بررسی می شود.

 خرید خودرو در بورس، هر سه سال یک بار
در بــورس کالا بــه هر خودرو توســط بورس یک شناســه یا کد تعلق 
 می گیــرد که به این شــکل خرید و فروش خودرو قابــل ردیابی خواهد بود 
یــک  بــا  بــار  یــک  ســال  ســه  هــر  می توانــد  شــخصی  هــر  و 
ری یــدا خر لا  کا بــورس  ر  د و  ر خــود یــک  ملــی،   کــد 

 کند و قبل از پایان سه سال مقرر نمی تواند اقدام به فروش آن کند.
اگر شــخصی قبل از پایان سه سال، اقدام به فروش خودرو کند، باید 8۰ 
درصد از مابه التفاوت قیمت پایه و قیمت فروش بازار را به عنوان مالیات به دولت 

پرداخت کند و این موضوع برای از میان برداشتن دلالی است.
از مازاد قیمت تمام شــده هر خودرویی که توســط کارخانه دار ســاخته 
 و بــه بــورس ارائه می کنــد صندوقی در وزارت صمت تشــکیل می شــود

بــه  پــاداش  عنــوان  بــه  درصــد   ۱۰ آن،  محــل  از  کــه   
خــودرو کیفــی  و  کمــی  افزایــش  بابــت  خــودرو   تولیدکننــده 

 پرداخت می شود.

وضعیت ارتباطی دانش آموزان چگونه است؟

شرایط خرید خودرو در بورس 

ریحانه لامعی مقدم

 سیاست پولی و اقدامات احتیاطی
نظارت و اقدامات احتیاطی که امروزه به عنوان بخشی از سیاست پولی یا به 
عنوان مکمل سیاســت پولی مدیریت نرخ سود، اهمیت مضاعف یافته است، به 
طور مشــخص چکار می کند؟بانک های مرکزی مطرح دنیا مدت ها است درمان 
تورم را یافته اند و از این نظر با معضلی روبرو نیستند. نشانه آن هم این است که 
متوسط نرخ تورم در دنیا حدود ۳ تا 4 درصد است و در کشورهای توسعه یافته 
پایین تر از این. به طور مشــخص، بانک های مرکزی دنیا با توجه به انحراف نرخ 
تورم از سطح مطلوب آن)که معمولا عددی کوچک در حد ۲ تا ۳ درصد است( 
و با توجه به انحراف ســطح تولید ناخالص داخلی از مقدار بالقوه آن به تنظیم 
نرخ بهره می پردازند، به این ترتیب که نرخ بهره بازار بین بانکی را حول عددی 
مدیریت می کنند که نرخ تورم و سطح تولید از مقادیر اشاره شده انحراف قابل 
توجه نداشــته باشند. البته، بویژه بعد از بحران ۲۰۰9-۲۰۰۷ حفظ ثبات مالی 
نیز مورد توجه بانک های مرکزی قرار گرفته است. به طور غالب، در این مدیریت 
نرخ سود، وزن اصلی بر حفظ تورم حول مقدار مطلوب و هدف آن قرار دارد. اما 
بانک هــای مرکزی چگونه این کار را انجام می دهند و چگونه مدیریت نرخ بهره 
ســبب دستیابی به آن اهداف می شــود؟ هنگامی که نرخ تورم از مقدار هدف 
آن فراتــر می رود )که معمولا با رونق تولید و فراتر رفتن تولید از حد بالقوه نیز 
همراه اســت، مگر آنکه کشوری با شوک منفی عرضه از قبیل تحریم یا افزایش 
قیمت مواد اولیه وارداتی در شرایطی که کشور بسیار به این مواد اولیه وارداتی 
وابســته است، روبرو شود(، بانک مرکزی اقدام به افزایش نرخ سود سیاستی در 
بازار بین بانکی می کند که نتیجه آن افزایش نرخ سود معاملات بازار بین بانکی 
اســت. به تبع افزایش نرخ سود در بازار بین بانکی، سایر نرخ های سود از قبیل 
نرخ ســود سپرده ها، اعتبارات بانکی، اوراق بدهی دولتی و خصوصی، خریدهای 
قســطی، کارت های اعتباری و مواردی از این دست افزایش می یابد. اما افزایش 
نرخ های سود از طریق افزایش هزینه فرصت منابع مالی برای اشخاصی که دارای 
منابع مالی هستند و از طریق افزایش هزینه تامین مالی برای اشخاصی که نیاز 
به منابع مالی دارند، ســبب کاهش مخارج شــده و در نتیجه کاهش مخارج، از 
حرارت اقتصاد کاسته شده و فشار تورمی کاهش می یابد. عکس این اقدام زمانی 
رخ می دهــد که اقتصاد دچار رکود شــده و نرخ تورم از مقدار هدف یا مطلوب 

آن پایین تر قرار می گیرد.
حال پرســش این است که آیا بانک مرکزی با تمرکز صرف بر مدیریت نرخ 
سود به شکلی که اشاره شد، قادر به حفظ ثبات اقتصاد کلان و از جمله کنترل 
تورم  خواهد بود؟ در پاســخ به این ســوال، می توان به کارکرد ویژه بانک ها و 
موسسات اعتباری که آنها را از سایر نهادهای مالی متمایز می کند، اشاره کرد. 
بانک ها و موسســات اعتباری خالق اعتبار و نقدینگی هستند. هنگامی که داده 
ها نشــان می دهد ضریب فزاینده خلق نقدینگی مثلا برابر با ۵، ۷ است، بدان 
معنی اســت که از هر ۷، ۵ ریال نقدینگی خلق شده در اقتصاد، ۶، ۵ ریال آن 
توســط بانک ها و موسسات اعتباری خلق شده است و نه توسط بانک مرکزی. 
آیا اینکه از هر ۷، ۵ ریال نقدینگی خلق شــده ۶، ۵ ریال آن توســط بانک ها و 
موسســات اعتباری خلق شود، فی نفسه امر نامطلوبی است؟ پاسخ منفی است 
و اساســا کارکرد بانک همین اســت. اما اگر در خلق اعتبار و نقدینگی توسط 
بانک ها و موسســات اعتباری اثرات خارجی منفی و بدتر از آن کژمنشی وجود 
داشته باشد، آنگاه لزوم محدود کردن آن از سوی نهاد ناظر اجتناب ناپذیر است. 
اما چرا در خلق اعتبار و نقدینگی اثرات خارجی منفی و کژمنشی وجود دارد؟ 
دلیل ساده است. بانک ها و موسسات اعتباری در سرمایه گذاری های خود)بویژه 
اعطای تسهیلات و خرید انواع دارایی( ممکن است یا بر اثر بی احتیاطی و بدون 
تعمد برای پروژه های پرریســک خلق اعتبار کنند یا از روی تعمد و چون می 
دانند بویژه اگر سایز آنها بزرگ باشد لازم نیست هزینه انباشت ریسک را خود 
متحمل شــوند، برای پروژه های پرریسک به خلق اعتبار بپردازند. اما چرا خلق 
اعتبار برای پروژه های پرریســک و اصطلاحا انباشــت ریسک توسط بانک ها و 

موسسات اعتباری اثرات خارجی منفی دارد. دلیل ساده است. 
بانک ها و موسســات اعتباری در مقابل ســرمایه گذاریهــای خود در قالب 
تســهیلات و خرید دارایی که سمت راســت ترازنامه آنها را تشکیل می دهد، 
تعهداتی به شــکل سپرده در سمت چپ ترازنامه دارند. اگر بانک ها و موسسات 
اعتباری به انباشت ریسک و تامین پروژه های پرریسک بپردازند و اسباب سفته 
بازی را فراهم نمایند، ضمن آنکه می توانند با اقدام خود سبب فشار بر قیمتها 
و تلاطم بازارها شوند، در صورت روبرو شدن با ناتوانی در ایفای تعهداتشان در 
قالب ســپرده، ریسک انباشت شده را به کل اقتصاد و نهایتا مردم منتقل کرده 
اند. فشــار بر قیمتها ناشی از ســفته بازی پیامدهای زیان رفاهی برای جامعه 
دارد که انعکاس آن اثرات خارجی اشاره شده است و در عین حال اگر بانک ها 
نتوانند تعهدات خود را به دلیل ریســکی که در ترازنامه خود انباشت کرده اند، 
ایفا کنند دولت و بانک مرکزی ناچار به تحمل پیامد آن در قالب تحمیل مالیات 
بر جامعه یا تحمیل تورم بر جامعه)که خود نوعی مالیات اســت( می باشند. به 
همین دلیل است که کنترل و نظارت بر بانک ها و موسسات اعتباری معنی پیدا 
کرده است و پس از بحران ۲۰۰9-۲۰۰۷ اهمیت بسیار یافته است.اما نظارت و 
اقدامات احتیاطی که امروزه به عنوان بخشی از سیاست پولی یا به عنوان مکمل 
سیاســت پولی مدیریت نرخ سود، اهمیت مضاعف یافته است، به طور مشخص 
چکار می کند؟ هدف اصلی نظارت و اقدامات احتیاطی که توسط بانک مرکزی 
بر بانک ها و موسســات اعتباری اعمال می شود، در اصل حذف یا کاهش اثرات 
خارجی و کژمنشــی اشاره شده اســت که در نهایت مانع زیان اجتماعی شود. 
در این اقدامات نظارتی و احتیاطی، بانک مرکزی با بررســی و ارزیابی پیوسته 
ترازنامه بانک ها و موسســات اعتباری، سعی می نماید مانع از خلق اعتبار برای 

پروژه های پرریسک و انباشت ریسک در بانک ها و موسسات اعتباری شود. 
اگر هدف صرفا کنترل رشــد اعتبار و نقدینگی برای فعالیتهای فاقد ریسک 
اقتصاد کلان در میان مدت باشد، به طور طبیعی مدیریت نرخ سود کفایت می 
کند. اما هنگامی که هدف جلوگیری از خلق اعتبار برای انباشت ریسک اقتصاد 
کلان باشــد، مدیریت نرخ سود کفایت نمی نماید و اقدامات احتیاطی اجتناب 
ناپذیر اســت. هنگامی که بانک ها و موسسات اعتباری امکان خلق اعتبار برای 
فعالیتهای ســفته بازی و پرریسک را داشته باشند، ضمن آنکه آن سفته بازیها 
ترازنامه بانک را ناســالم می کند، اسباب بی ثباتی اقتصاد کلان نیز خواهد بود 
که بویژه در تلاطم بازار دارایی ها با اهمیت است. بر این اساس، همان منطقی 
که به ســازمان حفاظت از محیط زیســت حق می دهد بر فعالیت یک تولید 
کننده آلوده کننده محیط زیست محدودیت اعمال کند که از جمله پیامدهای 
آن کاهش میزان تولید آن تولیدکننده است، به بانک مرکزی هم حق می دهد 
که بر فعالیت یک بانک یا موسســات اعتباری و حتی بر فعالیت همه بانک ها و 
موسســات اعتباری محدودیت هایی ویژه یا عمومی اعمال کند تا مانع انباشت 
ریسک و لذا زیان اجتماعی شود. این منطق ساده ورای اقدامات احتیاطی بانک 

مرکزی است.
در شرایط کنونی که اقتصاد ایران دستخوش بدبینانه شدن انتظارات و التهاب 
بازارها می باشــد و در عین حال از رکود و کســری بودجه دولت نیز به شدت 
رنج می برد، چه امکاناتی برای سیاســتگذاری پولی در اختیار است؟ اقدام اول 
استفاده از مدیریت نرخ سود و به طور مشخص افزایش نرخ سود است که طیف 

گسترده ای از اقتصاددانان هم پیشنهاد دارند. 
گرچــه میزانی افزایش در نرخ ســود ضــروری است)مســتقل از اینکه آیا 
کل بدنه سیاســتگذاری پولی در قالب شــورای پــول و اعتبارتمایلی برای تن 
دادن به آن دارد یا خیر؟(، اما لازم اســت اشــاره شــود که افزایش قابل توجه 
 نرخ ســود سیاستی نیســت که با اطمینان خاطر آن را پیشــنهاد داد و آن را 

کافی دانست. 
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طرح »جهش تولید« در دیم زارهای ۶ استان اجرا می شود
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی 
با اشــاره به اجرای طرح جهــش تولید در 
دیم زارهای ۶ استان کشور با مساعدت ستاد 
اجرایی فرمان حضرت امام خمینی )ره( گفت: 
این طرح مهم و مورد تاکید رهبر معظم انقلاب 
باید به طور ویژه و روزانه توسط روسای جهاد 

کشاورزی استان ها پیگیری شود.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، »جواد 
وفابخش« در جلسه ستاد عالی زراعت که با 
حضور وزیر جهاد کشاورزی و اعضاء ستاد از 
طریق ویدئو کنفرانس در سالن جلسات وزارت 
جهاد کشــاورزی برگزار شد، افزود: میانگین 
بارش کشــور تا جمعه گذشته )۲۳ آبان ماه( 
حدود ۱۵.4 میلی متر بوده که نسبت به ۲۲.9 
میلی متر سال قبل و ۲۲.۶ میلی متر بلند مدت 

به ترتیب ۳۱.9 و ۳۲.8 درصد کمتر است.

 رشد ۷ دهم درصدی کشت گندم 
دیم

»اسماعیل اسفندیاری پور« مجری طرح 
گندم وزارت جهاد کشاورزی گفت: سطح زیر 
کشت گندم دیم در ســال زراعی جاری دو 
میلیون و ۷۰۰ هزار هکتار است که نسبت به 
سال زراعی گذشته حدود هفت دهم درصد 
رشد نشان می دهد.وی اظهار داشت: سطح 
کشــت گندم آبی در سال جاری 8۱۷ هزار 
هکتار است که نسبت به ۷99 هزار هکتار سال 

قبل ۲.۲ درصد رشد نشان می دهد.
اسفندیاری پور خاطرنشان کرد: تاکنون 4۱ 
درصد از برنامــه گندم آبی و ۶۷.۵ درصد از 

برنامه گندم دیم محقق شده است.

   ۵2۰ هزار هکتار زیرکشت جو دیم
»فرامک عزیزکریمی« مدیرکل دفتر غلات 

و محصولات اساسی وزارت جهاد کشاورزی در 
این جلسه افزود: تاکنون 444 هزار هکتار جو 
آبی کشت شده که نسبت به ۳۶۰ هزار هکتار 
سال قبل ۲۳ درصد رشد داشته و ۶۱ درصد 

از برنامه مصوب امسال تحقق یافته است.
وی افزود: در این مدت همچنین ۵۲۰ هزار 
هکتار جو دیم کشت شده که نسبت به 448 
هزار هکتار سال قبل ۱۶ درصد رشد داشته و 

49 درصد برنامه محقق شده است.
عزیزکریمــی با ابراز نگرانی از کاهش ۳۰ 
درصدی مصرف کود در زراعت جو کشور، بر 
لزوم تمرکز در عملیات سرک دهی و به ویژه 

استفاده از کودهای آلی و میکرو تاکید کرد.
وی افــزود: بر اســاس اطلاعات تکمیلی 
ارائه شــده، تاکنون نســبت به ســال قبل 
 بــذر مصرفی ۱۲ درصد و ســطح بیمه نیز 

۱۷۳ درصد رشد داشته است.

 کاهش سطح زیر کشت کلزا
در این جلســه، »علیرضا مهاجر« مجری 
طرح دانه های روغن وزارت جهاد کشاورزی 
گفت: ســطح قرارداد کلزا ۲۳۳ هزار هکتار 
اســت که نســبت به مدت مشابه سال قبل 

۱۱.8 درصد کاهش دارد.
وی افزود: سطح کشت شده تاکنون ۱۳۱ 
هزار هکتار بوده که ۱۳ درصد نسبت به سال 

گذشته کمتر شده است.
مهاجر با اشــاره به توزیع یک هزار و ۱۷۰ 
تن بذر ادامه داد: تاکنون کشت قراردادی در 
سطح 4۰ هزار هکتار منعقد و در سطح ۳۰ 

هزار هکتار عملیات کشت انجام شده است.
وی، جمع کل بذر ســویا خریداری شده 

تاکنون را حدود دو هزار و ۵۰۰ تن اعلام کرد.

 برداشت ۶۱ هزار هکتار چغندرقند
»پیمان حصادی« مجری طرح چغندرقند 
وزارت جهاد کشــاورزی در ادامه این جلسه 
اظهــار داشــت: تاکنون از 98 هــزار هکتار 
کشت چغندرقند بهاره، حدود ۶۱ هزار هکتار 
برداشت شده که تناژ غده حاصله حدود ۳.۱ 

میلیون تن است.
وی افزود: از مجموع ۳۰ هزار هکتار برنامه 
کشت چغندر پاییزه نیز حدود ۲8 هزار هکتار 
قرار داد منعقد شده که تاکنون ۲4 هزار هکتار 

آن کشت شده است.
به گفته این مسوول، کل سطح برداشت 
نیشکر در بهره برداری سال زراعی جدید 8۵ 

هزار هکتار خواهد بود.

 توزیع یک میلیون و ۵۵۰ هزارتن 
کود ازته به استان ها

در این جلسه »حمید رسولی« مدیرعامل 
شــرکت خدمات حمایتی کشاورزی گفت: 
کل حمل کودهــای ازته تاکنون حدود یک 
میلیــون و ۵۵۰ هزار تن بوده و علاوه بر آن 
۱۷۵ هزار تن ذخیره اوره در استان ها و بنادر 

کشور وجود دارد.
وی با بیان اینکه درصد حمل استان های با 
اقلیم سرد 8۰ درصد، معتدل ۷۰ درصد و گرم 
حدود ۶۰ درصد است، افزود: تاکنون جذب 
کودهای غیر یارانه ای به ۱9 هزار تن رسیده، 
این درحالی است که سال قبل چهار هزار تن 

از این کودها جذب شد.
وی ادامــه داد: حدود ۱94 هزار لیتر کود 
ویژه عملیــات بذرمال مهیا و به اســتان ها 

ارسال شده است.

  پرداخت دو هزار میلیارد تومان 
اعتبار در قالب کشاورز کارت

مدیرعامــل  خدارحمــی«  »روح الله 
بانــک کشــاورزی ایــران در ادامــه ایــن 
جلســه با ارایه گزارشــی  دربــاره اقدامات 
بانک کشــاورزی گفــت: این بانــک آماده 
 پرداخــت دو هزار میلیارد تومان اعتبارات با 
کشــاورز  قالــب  در  درصــد   ۱۲  ســود 

کارت است.
»کیخســرو چنگلوایی« رییس سازمان 
حفظ نباتات کشــور نیز گفت: پارسال چهار 
میلیون و ۲۷۳ هزار هکتار مبارزه با علف های 
پهن برگ، باریک برگ و توام در سطح اراضی 

کشور انجام شده است.
پیش بینی می شــود که در پایان دولت 
تدبیر و امید میزان تولید محصولات کشاورزی 

به ۱۳۲ میلیون تن افزایش یابد.

افسانه عباس زاده 

رشد ۵۰ درصدی تولید چغندرقند در سال زراعی جاری

سیستان و بلوچستان پتانسیلی مهم در تولید کالاهای اساسی

مجری طرح چغندرقند وزارت جهاد کشاورزی از افزایش قابل توجه سطح 
زیرکشت چغندرقند در سال زراعی 99-۱۳98 خبر داد که بر اساس آن، در 
مقایسه با سال زراعی گذشته )98-9۷( مقدار تولید چغندرقند حداقل حدود 

۵۰ درصد افزایش می یابد.
»پیمان حصادی« روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا 
افزود: در ســال زراعی جاری ) ۱4۰۰ - ۱۳99 ( با توجه به افزایش نســبی 
قیمت جهانی شکر و نیز تغییر گروه واردات شکر از ارز ترجیهی به ارز نیمایی، 
انتظار می رفت تولید چغندرقند همچنان روند افزایشی داشته و در نتیجه 

میزان وابستگی کشور به واردات شکر بسیار کاهش یابد.
مجری طرح چغندرقند وزارت جهاد کشــاورزی اظهارداشت: اما افزیش 

هزینه های  قیمت نهاده کشاورزی باعث شده تا هزینه های تولید چغندرقند 
افزایــش یابد، به نحوی که تولید حداقل 4۵ تن چغندرقند در هکتار، نقطه 

سربه سر اقتصادی برای کشاورزان است.
حصادی گفت: قیمت اعلامی اخیر شورای اقتصاد بر مبنای 84۰  تومان 
به ازای هر کیلوگرم چغندرقند پاسخگوی هزینه های تولید کشاورزان نبوده 
و بایســتی در کوتاه ترین زمان ممکن قبل از تصمیم کشــاورزان به کشت 
محصولات مختلف نســبت به  اصلاح آن به حداقل یک هزار و ۳۰۰ تومان 

برای هر کیلوگرم چغندرقند اقدام شود.
مجری طرح چغندرقند وزارت جهاد کشاورزی هشدار داد در غیر اینصورت 
رشــد و تولید چغنددقند به شــدت کاهش یافته و نیاز به خروج بیشتر ارز 

برای وارادت شکر خواهد بود.وی خواستار اصلاح مصوبه اخیر شوری اقتصاد 
برای قیمت چغندرقند در ســال زراعی جاری شد.حصادی خاطرنشان کرد: 
چغندرقند تنها محصولی است که از کاشت تا برداشت آن توسط کارخانجات 
قند صورت گرفته و دولت هیچگاه نیاز به تخصصی بودجه جداگانه برای آن 
نداشته است. طبق پیش بینی های وزارت جهاد کشاورزی به نظر می رسد 
با اقدامات صورت گرفته امســال بیش از پنج میلیون تن چغندرقند بهاره و 
پاییزه در کشور تولید شود که از این میزان نزدیک یک میلیون و ۵۰۰ هزارتن 
شکر خام استحصال خواهد شد.سال گذشته نیز سه میلیون و  8۳۳ هزارتن 
چغندرقند پاییزه و بهاره در  سطح بیش از  8۰ هزار هکتار کشور تولید شد 

که از این میزان 9۲۵ هزار تن شکر استحصال شده است.

تولید مستمر و خودکفایی در تامین کالاهای اساسی، 
کشور را از تکانه های اقتصادی نجات می دهد که در این 
میان سیستان وبلوچستان از ظرفیت های خاص تولید 

در این کالاها برخوردار است.
در اقتصاد پیچیده کنونی موضوعات مختلفی وجود 
دارد که رابطه مستقیم آنها با رفاه و سطح زندگی مردم 
بر عموم جامعه مشــخص است، یکی از این موضوعات 
مهم و مطرح در ســطح جامعــه بحث تامین کالاهای 

اساسی است.
بارها واژه کالاهای اساسی را شنیده ایم که این روزها 
پر رنگ تر در تیترها و نوشته ها جلوه نمایی می کند، اما 
اگر از واژگان فراتر رفته و به عنوان عامه جامعه ســبد 
غذایی خود را مرور کنیم چند کالای اساسی خودنمایی 
بیشــتری دارند در واقع اگر نباشند سطح رفاه خانوار 

تعریف و معیاری ندارد.
برنج، گندم، روغن، حبوبات و گوشــت چند کالای 
اساسی اســت که در زندگی ما ایرانیان جایگاه مهمی 
دارند حداقل می توان گفت در دهه های اخیر ســبک 
غذایی و معیشتی ما با این کالاها آمیخته شده است.

با توجه به اهمیت موضوع کالاهای اساسی در زندگی 
روزمره به بررســی وضعیت تامیــن این نوع کالاها در 
سیستان وبلوچستان می پردازیم، قطعا این استان هم 
تحت تاثیر ناملایمات  اقتصادی ضربه هایی خورده است 
اما دور از ذهن نیســت که هدفمان را در این گزارش 
بررسی وضعیت اصلیترین اقلام کالاهای اساسی در این 

استان قرار دهیم.

 کالاهای اساسی و نقش آن در رفاه
هزاران سال است که بشر در روی کره زمین به دنبال 
رفاه است و هر کس تعریف خود را از رفاه ارائه می دهد.

در اینجا منظور از رفاه توانایی یک فرد، گروه یا ملت 
برای فراهم آوردن خوشبختی، امنیت و تولید محصولات 
مناسب است که مردم را قادر می سازد بر اساس تعاریف 

خاص خودشان، خوب زندگی کنند.
بررســی رابطه کالاهای اساســی و رفاه نیز به این 

تعریف باز می گردد.
برای خوب زندگی کردن در شــرایط کنونی تامین 
کالاهای اساسی ضروری است و یکی از مصادیق خوب 
زندگی کــردن برخورداری از ایــن کالاها در معیاری 

متناسب است.

 بازار کالاهای اساسی در سیستان وبلوچستان
سوال مهمی که در ذهن مردم ما وجود دارد اطلاع 
از وضعیت کالاهای اساسی در سیستان وبلوچستان است 
به همین دلیل به گفت و گو با رییس سازمان صنعت، 

معدن و تجارت این استان نشستیم.
داود شهرکی گفت: تامین کالاهای اساسی مورد نیاز 
مردم در حال جذب و توزیع است و مردم استان هیچ 
نگرانی در تامین کالاهای مورد نیازشان نداشته باشند 

زیرا هیچ کمبودی در این زمینه وجود ندارد.
وجود کالاهای اساســی در شرایط مطلوب امیدوار 

کننده است اما ســوال دیگری که ذهنمان را مشغول 
کرده تفاوت قیمت های این کالاها در بازار است اینکه 

علت این تفاوت ها آن هم در این حد چیست؟

 چرخه کالاهای اساسی، توزیع مناسب
حال مطمئن شــدیم که در تامین کالاهای اساسی 
سیستان وبلوچســتان مشکلی وجود ندارد اما آنچه که 
مردم را رنج می دهــد تفاوت قیمت ها در بخش های 
مختلف استان است که در کندوکاوی علت این تفاوت 

قیمت ها را جستجو کردیم.
امــروزه حمل و نقل یکی از اجزاء مهم اقتصاد ملی 
محسوب می شود و بدلیل داشتن نقش زیربنایی تأثیر 

فراوانی بر فرآیند رشد و کاهش قیمت کالاها دارد.
این بخش دربرگیرنده فعالیت هایی است که به شکلی 
گســترده در تمامی زمینه های تولید، توزیع و مصرف 
کالا و خدمات جریان داشته و درمجموعه فعالیت های 

اقتصادی نقش غیرقابل انکاری دارد.
در صــورت نبــود چرخــه حمل و نقل مناســب 
قیمت گذاری بر کالاها امری سلیقه ای می شود زیرا این 
معیار از سوی توزیع کنندگان بر روی قیمت اصلی کالا 

بر مردم مصرف کننده تحمیل می شود.
رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان و 
بلوچستان به این تفاوت قیمت ها اشاره و در جواب علت 
آن بیان کرد: با توجه به اینکه سیســتان و بلوچستان 
اســتانی پهناور و فاصله بین شــهرهای آن زیاد است 
هزینه هــای حمل و نقل به قیمــت کالا می افزاید به 
همین دلیل قیمت اجناس در شــهرهای مختلف این 

استان متفاوت است.
هر چند این دلیل توجیه مناسبی برای افزایش قیمت 
هاست اما باید در نظر داشــته باشیم موضوع افزایش 
قیمت کالاهای اساسی پاشنه آشیل بسیاری از زندگی 
ها شــده اســت و برای این حمل و نقل و هزینه های 

ناشی از ان باید چاره ای اندیشید.
یکی از کســبه زاهدان گفت: اگر برای حمل و نقل 
کالاهای اساسی و مورد نیاز مردم یارانه در نظر گرفته 

شــود و نظارت ها نیز بر سیستم حمل و نقل افزایش 
یابــد اطمینان دارم که قیمت کالاها می تواند در تمام 

شهرها یکسان باشد.
وی که خود را عبدالرضا سراوانی معرفی کرد افزود: 
وقتی نظارت دقیقی بر حمل و نقل نیست و هر راننده 
ای نرخ کرایه را خودش تعیین می کند و صاحب کالا نیز 
چاره ای جز پذیرش ندارد باید قیمت ها یکسان نباشد.

این کاســب بازاری اظهار داشــت: متاسفانه حتی 
محصولاتی که در داخل استان هم تولید می شود قیمت 
یکسانی ندارد و علت آن را باید مسوولان و دستگاههای 

دست اندرکار بررسی و چاره اندیشی کنند.

 ضــرورت تولیــد کالاهای اساســی در 
سیستان وبلوچستان 

اگر مفهوم کالا از نظر سودآوری واجد توجیهات لازم 
باشد، کالا وارد مرحله تولید می شود.

تولید کالاهای اساسی در هر استانی علاوه بر تامین 
نیازهــای داخلی و مزیت رقابتی که می تواند برای آن 
ایجاد کند از افزایش قیمت ها ناشی از حمل و نقل از 

مبداهای مختلف جلوگیری می کند.
رییس ســازمان صنعت، معدن و تجارت سیستان 
و بلوچســتان به گرانی های اخیر اشــاره کرد وگفت: 
گرانی های اخیر در شرایط موجود اجتناب ناپذیر است 
چون ایــن گرانی ها با توجه به اینکه این اســتان در 
بخش تامین برخی اقلام، اجناس و محصولات کشاورزی 
استانی تولید کننده نیست و تنها مصرف کننده است، 
هزینه های حمل و نقل این استان به قیمت های اصلی 

کشوری اضافه می شود.

 خودکفایی کالاهای اساسی با بهره مندی از 
ظرفیت های سیستان وبلوچستان

خودکفایی در تولید کالاهای اساســی از مهم ترین 
اهداف اقتصادی کشــور در سال های اخیر بوده است . 
هــر چند در ادبیات مربوط به تجارت بین الملل بحث 
خودکفایی از جایگاهی برخوردار نیست ولی نباید این 

مهم را از نظر دور داشــت کــه ایران در منطقه حادثه 
خیــز خاورمیانه قرار دارد و خودکفایی در تولید اجزاء 
اصلی سبد مصرفی خانوارها به حفظ استقلال و قدرت 
استراتژیک و رفاه و امنیت غذایی خانوارهای فقیر و با 

سطح درآمد متوسط کمک می کند.
اما با کمبود و گرانی این کالا در سبد خانوار و تبدیل 
شدن آن به اقلامی دست نیافتی توجه به آن را ضروری 
می کند.حفظ و تداوم خودکفایی در تولید گوشت هم از 
دیدگاه پایداری منابع و هم از دیدگاه سیاست گزاران 

دارای اهمیت ویژه ای است.

خودکفایی  در  سیستان وبلوچستان  نقش   
گوشت

یکی از کالاهای اساسی که می تواند از مبدا سیستان 
و بلوچســتان کشور را خودکفا کند گوشت است. برای 
بررسی بیشتر موضوع باا معاون هماهنگی امور اقتصادی 

استانداری این استان به گفت وگو نشستیم.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری سیستان 
و بلوچستان گفت: گوشت قرمز کشور و نبود ثبات در 
بازار آن یکی از مشــکلات این روزهای مردم به شمار 
می رود و این در حالیست که سیستان و بلوچستان به 
دلیــل ظرفیت های مرزی و وجــود دامهای اصیل گاو 
سیستانی و گوســفند بلوچی، پتانسیل بالایی دارد تا 
بتواند با تامین گوشت قرمز مورد نیاز کشور مشکلات 
گرانی و بی ثباتی بازار عرضه این کالای اساســی مردم 
را رفع کند و بخشی از دغدغه های جامعه و رهبر معظم 

انقلاب را کاهش دهد.
ماندانــا زنگنــه افــزود: دراین اســتان ۲۱۵ واحد 
پرواربندی گوساله وجود دارد که در هر دوره می توانند 
بیش از ۷۵ هزار راس گوســاله را پروار کنند و این در 
حالیســت که در بخش روستایی نیز نزدیک به ۲ هزار 
و ۲۵۱ واحد پرواربندی کوچک روســتایی ایجاد شده 
تا این منطقه در مجموع از وجود ۲ هزار و 4۶۶ واحد 
پرواربندی دام سبک و سنگین بهره ببرد و این ظرفیت 
می تواند بخش اعظمی از نیاز گوشــت قرمز کشــور را 

تامین کند.
وی ادامه داد: سیســتان و بلوچستان از امتیاز هم 
مرزی با افغانســتان و پاکســتان بهره می برد و این ۲ 
کشور هم در امر پرورش و صادرات دام سبک و سنگین 
فعالیت فراوانی دارند و با توجه به مقوله قاچاق دام زنده 
از مرزهــای غربی و جنوب غربــی به خارج ایران، این 
استان می تواند با واردات دام از ولایت نیمروز افغانستان 
و ایالت بلوچستان پاکستان در کنار دام تولیدی داخلی 

نیاز کشور به گوشت قرمز را تامین کند.
زنگنه تصریح کرد: سال گذشته ۲۳ هزار و ۳۰۰ تن 
گوشت قرمز دام داخلی در سیستان و بلوچستان تولید 
شــد و در کنار آن از محل واردات دام نیز ۱۱ هزار و 
۱۰۰ تن گوشــت قرمز به دست آمد تا مجموع میزان 
گوشت قرمز تولیدی این استان به ۳4 هزار و 4۰۰ تن 
برســد و این تنها بخشی از توان این منطقه در تامین 

بازار گوشت قرمز کشور است.

 صدور مجوز ســرمایه گذاری به ارزش بیش از ۶۰۰۰ میلیارد ریال 
در منطقه آزاد ماکو

معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد ماکو از صدور ۷۵ فقره 
مجوز ســرمایه گذاری در حوزه صنعت، معدن، خدماتی و کشــاورزی در نیمه 
نخست سال جاری خبرداد و گفت: پیش بینی می شود این میزان مجوز منجر 

به سرمایه گذاری ۶۲4۳ میلیارد ریال و اشتغال ۳۵9۷ نفر شود.
ابراهیم جلیلی اظهار کرد: در حوزه جذب سرمایه گذاری نیز ۱9 فقره پروانه 

بهره برداری با هدف فعالیت های صنعت و معدن صادر شده است.
وی در خصوص مجموع ســرمایه گذاری های صورت گرفته در طول ۶ ماهه 
اول ســال 99 با در نظر گرفتن پروژه های در دســت اجرا بیان کرد: ارزش این 
پروژه ها و ســرمایه گذاری ها، ۲۵۷۶ میلیارد ریال ســرمایه گذاری داخلی و ۳ 

میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی است.
معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد ماکو با اشاره به اینکه 
میزان اشتغال ایجاد شده نیز 489 نفر است، تصریح کرد: هم اکنون ۱8۰ واحد 
تولیدی کشــاورزی، ۱۱۷ واحد صنعتی و ۱۵ واحد معدنی فعال نیز در منطقه 

وجود دارند.
وی ادامه داد: ارزش میزان صادرات کالاهای تولیدی و خدمات در منطقه ۱4 

میلیون دلار بوده و ارزش صادرات مجدد نیز ۶ میلیون دلار برآورد شده است.

 2۰ میلیون دلار، صادرات خشکبار کرمان به ایتالیا
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان کرمان گفت: کرمان ۲۰ 
میلیون دلار خشکبار به ایتالیا صادر می کند که امکان افزایش این میزان وجود 
دارد. »سید مهدی طبیب زاده« در نشست مجازی بررسی روابط اقتصادی استان 
کرمان و کشور ایتالیا گفت: ایتالیا به عنوان هشتمین اقتصاد دنیا تراز تجاری بسیار 
خوبی دارد که نشان دهنده اقتصاد قوی این کشور است.طبیب زاده با اشاره به 
اینکه از جمله کشورهایی که صادرات خوبی به ایتالیا دارد ترکیه است و با بررسی 
لیست اقلامی که ترکیه به ایتالیا صادر می کند، می توان به خوبی دریافت که 
امکان تولید آنها در ایران نیز وجود دارد و ما نیز باید از این فرصت استفاده کنیم 
ادامه داد: ترکیه ۱۰ میلیارد دلار صادرات کالاهای صنعتی، کشاورزی، پوشاک، 
خودرو، لوازم خانگی، خشکبار و سایر محصولات کشاورزی به ایتالیا دارد و ما نیز 
باید سطح روابط تجاری خود را با این کشور افزایش و بررسی های لازم را برای 
نیازســنجی بازار این کشــور، موانع تجاری و سایر موارد را برای برقراری ارتباط 
بهتر انجام دهیم.رییس اتاق بازرگانی استان کرمان با اشاره به اینکه کرمان ۲۰ 
میلیون دلار خشکبار به ایتالیا صادر می کند که امکان افزایش این میزان وجود 
دارد اظهــار کرد: امکان همکاری کرمان با ایتالیا در زمینه های مواد معدنی به 
ویژه آلومینیوم و فولاد و صنایع پایین دستی  آن وجود دارد و ایتالیا می تواند از 
تولیدات معدنی ما با کیفیت و حجم بالا برای صنایع خودروسازی خود استفاده 
کند. در ادامه این نشست سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری 
کرمان نیز در این جلســه با اشاره به اینکه فرصت های اقتصادی استان کرمان 
فوق العاده زیاد هســتند و همه به این موضوع اذعان دارند، گفت: شاید شاخص 
های عملکردی و شاخص های بالفعل کرمان با ظرفیت های آن همخوانی نداشته 
باشد که مشــخص می شــود در این رابطه محدودیت های جدی برای توسعه 
اقتصادی استان کرمان وجود دارد.دکتر »حسین مهرابی« به بیان برخی ظرفیت 
ها پرداخت و افزود: اگر تلاش های خوبی برای صنایع معدنی و اکتشاف معادن 
اســتان کرمان انجام شود، می توان در آینده ظرفیت های شناخته شده معدنی 
را به بیش از دو برابر افزایش داد که این حرکت آغاز شــده و ادامه می یابد.وی 
ادامه داد: در استان کرمان باید به فرآوری در صنایع معدنی توجه و برای تکمیل 
ظرفیت ها برای صنایــع با ارزش افزوده بالاتر تلاش کرد. مهرابی بیان کرد: در 
حوزه کشاورزی نیز استان با داشتن چهار اقلیم در بسیاری از محصولات به ویژه 
محصولات صادراتی ظرفیت های بسیار دارد و معتقدم افزایش دو تا سه برابری 
تولید محصولات کشاورزی از طریق افزایش تکنولوژی و دانش در این بخش امکان 
پذیر است.سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری کرمان با اشاره 
به وجود ۷ اثر تاریخی ثبت جهانی در کرمان افزود: توسعه خدمات گردشگری از 
جمله مزیت های شناخته شده استان کرمان است که به دلیل ضعف دسترسی 
ها و زیرســاخت ها دراین زمینه مشکلاتی داریم که باید برطرف شوند. گفتنی 
است دراین نشست جمعی از فعالان اقتصادی پرسش های خود در رابطه با روابط 

تجاری کرمان و ایتالیا مطرح و پاسخ های لازم را دریافت کردند.

 رنج کشاورزان از هزینه های سرسام آور تولید برنج
مدیر امور برنامه ریزی ســازمان جهاد کشــاورزی گیــلان گفت: هزینه های 

سرسام آور تولید برنج رنج تولید این محصول را دو چندان می کند.
بهمن علیزاده گفت: گیلان از استانهای قطب تولید برنج کشور است و کشاورزان 
این استان برای تولید این محصول زحمت فراوانی را متحمل می شوند.وی افزود: 
همه تلاش ما این است که کشاورزان بتوانند با قیمت مناسب محصولات خود را 
بفروشند تا درآمد خوبی را از تولید برنج کسب کنند. علیزاده با بیان اینکه معمولا 
اغلب برنجکاران استان پس از برداشت برنج در شالیکوبی ها و یا دیگر مراکز اقدام 
به فروش محصول می کنند که قیمت آن زمان با قیمت امروز برنج ایرانی در بازار 
فرق می کند، خاطرنشان کرد: در حال حاضر بیشتر کشاورزان برنجی برای فروش 
ندارند و فقط مقداری را برای خود مصرفی در خانه و یا انبارها ذخیره کرده اند.

وی تصریح کرد: هزینه  های تولید برنج سرسام آور است و کشاورزان مجبورند 
بلافاصله برای پرداخت هزینه هایی که هنگام کاشت و داشت و برداشت محصول 
برنج متحمل شــده اند، اقدام به فروش محصول کنند و نمی توانند صبر کنند تا 
برنج کمی به قیمت مناســبت تری برسد و در این میان دلالان برنج با پرداخت 
پول نقد بلافاصله برنج کشاورزان را با قیمت پایین خریداری و تا زمان گران شدن 
برنج ایرانی نزد خود نگه می دارند و بخشــی از آن را با قیمت بیشــتر وارد بازار 
می کنند.مدیر امور برنامه ریزی سازمان جهاد کشاورزی گیلان افزود: فضای رقابتی 
برای فروش محصول و کالا در همه بخش ها وجود دارد و تلاش ما این است که 
تمهیداتی اندیشــیده شود تا نفع تولید محصول به تولید کننده و مصرف کننده 
برســد و دست دلالان در این میان کوتاه شود.وی گفت: یکی از راهکارهایی که 
دولــت برای تحقق هدف تامین منابع برای هزینه تولید محصولات اندیشــیده 
است، کشاورز کارت است که امیدواریم هرچه زودتر برای تولید برنج نیز در نظر 
گرفته شود و به دست شالیکاران ما نیز برسد.علیزاده خاطرنشان کرد: کشاورزان 
با اخذ کشاورز کارت از وابستگی به بانک نجات پیدا می کنند و با بازپرداخت های 
طولانی مدت می توانند همواره پول مورد نیاز تولید محصول خود را تامین کنند 
و با تحقق این امر نیازی به قرض از دیگران ندارند و برای فروش محصول خود 

عجله نخواهند کرد.

 امسال تولید در شهرکهای کشاورزی به ۶۰۰ هزار تن می رسد
رئیس هیات مدیره شــهرکهای کشاورزی گفت: پیش بینی می کنیم تا پایان 
امســال میزان تولیدات در شهرکهای کشاورزی به ۶۰۰ هزار تن برسد و این در 
حالی اســت که دو ســال پیش در این شهرکها حتی بیش از یک کیلو هم نمی 
توانســتیم محصولی تولید کنیم.علی اشرف منصوری با بیان اینکه شهرک های 
کشاورری مزیت های بسیاری دارند، گفت: بهره وری بهینه با حل مشکلات صنایع 
تبدیلی و تکمیلی، تامین خدمات و زیرساخت به صورت یکجا و متمرکز، کاهش 
هزینه های تولید، انجام مطالعات و حل بروکراســی های اداری توســط شرکت 
شهرکهای کشاورزی، ساماندهی فروش و پرداخت تسهیلات بانکی از مزیتهای 
شهرک کشاورزی است. در حقیقت شهرکهای کشاورزی بهشت سرمایه گذاری 

برای افرادی است که قصد دارند در بخش کشاورزی سرمایه گذاری کنند.
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نقش اتحادیه اقتصادی اوراسیا در جلوگیری از بروز ناامنی در منطقه
وزیر نیرو، با بیــان اینکه تحولات اخیر 
در مجاورت مرزهای شمالی ایران نمایانگر 
وجود زمینه هــا و عوامل ناامنی در منطقه 
است، گفت: با توســعه همکاری با اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا و افزایش ضریب وابستگی 
متقابل اقتصاد کشــورهای منطقه با توسعه 
تجــارت متقابل می توان از بروز ناامنی های 

بیشتر جلوگیری کرد.
رضــا اردکانیان در نخســتین همایش 
بین المللــی اتحادیــه اقتصادی اوراســیا و 
نقش ژئوپلتیــک مناطق آزاد در توســعه 
روابط منطقه ای که در ســالن همایش های 
بین المللــی ســازمان منطقــه آزاد انزلی 
برگزار شــد، با بیان اینکــه برگزاری چنین 
همایش هایی می تواند به توســعه شناخت 
و عمومی ســازی ظرفیت هــای همکاری با 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا منجر شود، اظهار 
کرد: جمهوری اســلامی ایران اکنون وارد 
دومین ســال اجــرای موافقت نامه موقت 
تجارت آزاد با اتحادیه اقتصادی اوراسیا شده 
و لذا ضروری است ضمن بررسی عملکرد و 
آسیب شناسی و بازسنجی لازم در طول یک 
سال گذشته، با برنامه ریزی بهتر و حل موانع 
و چالش های پیش رو، مسیر مناسبی را در 
پیــش بگیریم تا بتوانیم از ظرفیت های این 
موافقت نامه بهره کافی را در جهت توســعه 
روابط اقتصادی، ایجاد اشتغال و همکاری های 

منطقه ای به عمل آوریم.
وی اتحادیــه اقتصادی اوراســیا را یک 
ســازمان نوظهــور در بین ســازمان های 
منطقه ای دانســت و افزود: ایــن اتحادیه 
چنانچه بتواند بــه ضریب بالاتری از اتحاد، 
همکاری و هم گرایی منطقه ای دسترســی 
پیدا کند، ظرفیت تبدیل شــدن به یکی از 
قطب های مهم اقتصادی و سیاســی جهان 

را در خود دارد.
وزیر نیرو، با بیان اینکه اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا در صورت افزایش کارکرد می تواند 
از اعضــا و شــرکای تجاری خــود در برابر 
تاثیرات منفی جهانی شــدن مخافظت و به 
آنان برای بهبود قابلیت رقابت جهانی کمک 
کند، گفت: همین اهمیت سبب ساز حضور 

و دخالت برخی از کشــورهای فرامنطقه ای 
شــده و در صورت کامیابــی می تواند تمام 
منطقه از جمله این سازمان نوظهور را تحت 

تاثیر خود قرار دهد.
اردکانیــان ادامــه داد: تحولات اخیر در 
مجاورت مرزهای شمالی ایران نمایانگر وجود 
زمینه ها و عوامل ناامنی در منطقه اســت و 
لذا با توســعه همکاری با اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا و افزایش ضریب وابستگی متقابل 
اقتصاد کشــورهای منطقه با توسعه تجارت 
متقابل می توان از بروز ناامنی های بیشــتر 

جلوگیری کرد.
وی با اشــاره به ماهیت نوین تهدیدات، 
تصریح کرد: با توجه به وســعت چالش ها و 
تعارضات امنیتی در منطقه وسیع اوراسیا، 
لازم و ضروری اســت تلاش های بیشتری 
برای همگرایی اقتصادی کشورهای منطقه 
در دســتور کار قرار گیرد. البتــه اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا بســتر این مهم را فراهم 
کرده و می تواند محور ایجاد چارچوب جدید 

همکاری های منطقه ای در اوراسیا باشد.
وزیر نیرو، با بیان اینکه جمهوری اسلامی 
ایران با توجه به الزامات همسایگی و موقعیت 
خــاص جغرافیایی و موقعیت ترانزیتی برتر 
می تواند نقــش قابل توجهــی در تحکیم 
همکاری هــای اتحادیه اوراســیا ایفا کند و 
منتفع نیز شود، خاطرنشان کرد: جمهوری 

اســلامی ایران یک قدرت بالقوه منطقه ای 
اســت که برای بالفعل ســاختن آن نیازمد 
همکاری ها و همگرایی های بیشتر در منطقه 
اســت و با توجه به واقعیت هــای موجود، 
اتحادیه اقتصادی اوراســیا می تواند چنین 

فرصتی را فراروی ما قرار دهد.
اردکانیان ادامه داد: با چنین رویکردی از 
یک سو تعامل و نقش فعال ایران با منطقه 
اقتصادی اوراســیا واجــد اهمیت مضاعفی 
اســت و از ســوی دیگر ایفــای نقش موثر 
در یک ســاختار منطقه ای نیازمند سطحی 
از برنامه ریــزی برای اتخــاذ چنین نقش و 
مسئولیتی است. براساس همکاری جمهوری 
اســلامی ایران با اتحادیه اوراسیا می بایست 
موافقت نامه تجارت آزاد با اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا را به عنوان یک پروژه ملی در کشور 
تعریف کنیــم و الزامات اجرایی موفق را در 

داخل فراهم آوریم.
وی بــا تاکیــد بر لــزوم برنامه محوری، 
اقتصــادی  همــکاری  راهبــرد  تدویــن 
و دســتورالعمل اجرایــی کار بــا اتحادیه 
تصمیم سازی  نظام  یکپارچه سازی  اوراسیا، 
و اجرا و ایجاد زیرساخت های تجاری اعم از 
سخت افزاری شامل بندری، جاده ای، هوایی، 
دریایی، انبارداری، زیرســاخت های فناوری 
اطلاعات، ســردخانه های عظیم، پایانه های 
صادراتی و...، اضافه کرد: همچنین ملزم به 

فراهم کردن زیرساخت های نرم افزاری شامل 
رژیم تنظیم کننده  مقررات متناسب با بازار 
گمرکی،  روندهای  هماهنگ سازی  اوراسیا، 
تنظیــم و به روزرســانی قوانیــن گمرکی، 
یکپارچه ســازی سیســتم مقررات فنی و 
مقررات استاندارد اجباری و بهداشت گیاهی و 
دامی، یکپارچه سازی سیستم انطباق ارزیابی 
اسناد برای محصولات صادراتی و ایجاد ساز 
و کار مناسب برای تشخیص و احراز گواهی 

مبدا کالاهای وارداتی و صادراتی هستیم.
وزیر نیرو، با بیان اینکه توسعه مناسبات 
اقتصادی برخلاف توسعه روابط سیاسی صرفا 
بــر مبنای اراده ها شــکل نمی گیرد، افزود: 
الزامات  نیازمند  اقتصادی  توسعه مناسبات 
اســت و تا طرفیــن آن الزامات را در داخل 
کشور خود فراهم نکرده باشند، نمی توانند به 
توسعه سریع مناسبات تجاری دست یابند لذا 
باید همکاری با اتحادیه اقتصادی اوراسیا را 
بــه مثابه یک پروژه ملی ببینیم که طی آن 
هماهنگی و همکاری تمامی دســتگاه های 
اجرایی و بخش خصوصی مورد تاکید و توجه 
قرار گیرد، زیرا بدون بخش خصوصی قوی 
و توانمند در کنار زیرســاخت ها، نمی توان 
انتظــار بهره گیری حداکثــری از ظرفیت 
موافقت نامه تجارت آزاد با اتحادیه اقتصاید 
اوراسیا را داشت.وی خواستار توجه ویژه به 
متولیان اجرای موافقت نامه مذکور در کنار 

توجه خاص به ایجاد زیرساخت های تجاری 
شد و گفت: ضروری است ضمن بازنگری در 
ساختار و کارکرد سازمان توسعه تجارت به 
عنوان متولی اصلی تجارت کشور، به تقویت 
جایگاه این سازمان پرداخته شود. همچنین 
به روزرسانی و ارتقای نقش و عملکرد سایر 
ســازمان های تخصصی و پشــتیبان مانند 
استاندارد، دامپزشکی، گمرک، اتاق بازرگانی، 
بنــادر و دریانوردی و شــرکت های حمل و 
نقلی کشــور در کنار رفع ناهماهنگی های 
ســازمانی و پرهیز از مصیبت بخشی نگری، 
توجه ویژه به رژیم تجاری صادرات محور با 
مقیاس وسیع، تشکیل شبکه های تامین کالا، 
ایجاد پایانه های صادراتی مجهز به انبارها و 
سردخانه های بزرگ و ابزارهای بسته بندی 
کالاهای صادراتی، تشــکیل شــرکت های 
بین المللی،  مدیریت صادرات در مقیــاس 
ایجــاد مراکز تجاری در کشــورهای عضو 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا و تحول بنیادین در 
آموزش و تربیت نیروی انسانی متخصص در 
امور مذاکرات تجاری و تجارت بین الملل از 
دیگر الزامات کسب موفقیت و حداکثرسازی 

استفاده از ظرفت این موافقت نامه است.
اردکانیان، با بیان اینکه اتحادیه اوراسیا 
با جمعیتی بالغ بر ۱8۳ میلیون نفر و حجم 
تجارت خارجــی ۷۵۰ میلیارد دلاری، ۳.۲ 
درصد تولید ناخالص داخلی جهان را به خود 
اختصاص داده است، عنوان کرد: این اتحادیه 
فرصت کم نظیری برای توسعه صادرات کشور 
و گســترش تجارت متقابل با هدف ایجاد 
وابســتگی متقابل اقتصادی بوده و می تواند 
به بهبود ضریب ریســک سیاسی و امنیتی 

کشورهای عضو از جمله ایران منجر شود.
وی عضویت جمهوری اسلامی ایران در 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا را به نوعی پایلوت 
توســعه مناسبات اقتصادی کشور دانست و 
اظهار کرد: باید ضمن رفع مشکلات تجارت 
خارجی و موانع آن، به ایجاد زیرساخت های 
لازم و الزامات مورد نیــاز برای بهره گیری 
حداکثری از این فرصت بپردازیم. همچنین 
بایــد از هم اکنون به ســوی تدوین راهبرد 
همــکاری اقتصادی با محوریــت تولیدات 
صادرات محور مبتنی بر مزیت های نســبی 

حرکت کنیم.

مرکز پژوهش های مجلس طی گزارشی وضعیت و عملکرد برنامه پایداری و 
ارتقای کیفی آب شرب شهرهای پرُتنش را مورد ارزیابی قرار داد.

به گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، دفتر مطالعات زیربنایی 
این مرکز در گزارشی با عنوان »بررسی وضعیت و عملکرد برنامه پایداری و ارتقای 

کیفی آب شرب شهرهای پرُتنش« آورده است:
به دلیل اهمیت آب شرب از جنبه های مختلف، تأمین آن امری بسیار مهم بوده 
و هرگونه خلل در تأمین آن تبعاتی ناگوار را به دنبال خواهد داشت. به دلیل کاهش 
بارش ها در سال آبی ۱۳9۷-۱۳9۶، برخی از شهرهای کشور در تابستان ۱۳9۷ 
با تنش آب شرب مواجه شدند و در مواردی این تنش ها به مناقشات اجتماعی ـ 
امنیتی نیز تبدیل شدند. در تابستان ۱۳9۷ از کل جمعیت شهری ۶/۶۱ میلیون 
نفری کشور حدود ۵/۳4 میلیون نفر آن )معادل ۵۶ درصد( تحت تنش آب شرب 
قــرار گرفتند. از این میزان، جمعیت تحت تنش متمرکز در حوضه آبریز فلات 
مرکزی بسیار چشمگیر است. در این حوضه آبریز جمعیت شهری ۷/۱۶ میلیون 
نفری تحت تنش آب شرب قرار داشته است که شامل استان های متعددی از کشور 
می شود.گزارش مرکز پژوهش های مجلس می افزاید؛ با توجه به موضوع تنش آب 
شرب، برنامه »پایداری و ارتقای کیفی آب شرب شهرهای پرُتنش« با اهداف اجرای 
پروژه های آبرسانی، اجرای خطوط انتقال، ارتقای بهره وری تأسیسات و شبکه ها، 
ارتقای کیفی منابع آبی موجود غیرقابل استفاده، افزایش توان ذخیره سازی آب، 
افزایش ظرفیت تولید آب و پایدارسازی تأمین برق تأسیسات آب در دستور تهیه 
توسط دولت قرار گرفت و به تبع آن با تصویب برنامه »پایداری و ارتقای کیفی 
آب شــرب شهرهای پرُتنش«، هیئت وزیران مصوبه شماره 4۲۵9۰/ت۵۵۵۰۱ 
هـ مورخ  ۶/4/۱۳9۷ بودجه مشخصی را جهت اجرای برنامه ها و اهداف تعریف 
شده برای رفع مشکلات آب شرب شهرهای دارای تنش اختصاص داد. براساس 
این مصوبه مبلغ ۱۰۲۰۰ میلیارد ریال از محل اعتبارات ماده )۱۰( قانون تنظیم 
بخشی از مقررات مالی دولت و ماده )۱۲( قانون تشکیل سازمان مدیریت بحران 
کشــور )به نسبت مساوی(، موضوع بند »م« ماده )۲8( قانون الحاق برخی مواد 
به قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت )۲( ـ مصوب ۱۳9۳ ـ به منظور 
رفع تنش آب شــرب در مناطق بحرانی، در اختیار دستگاه های اجرایی ذی ربط 
قرار می گیرد تا برابر قوانین و مقررات مربوط هزینه شود.براســاس این گزارش، 
بررسی پیشرفت فیزیکی طرح های مربوطه و عملکردهای اعتباری آنها حاکی از 
آن اســت که حجم زیاد این پروژه ها متناسب با اعتبارات تخصیص داده شده با 
این موضوع نیست و درنهایت این امر منجربه اضافه شدن پروژه های نیمه تمام 
عمرانی بخش آب خواهد شــد. در این راستا باید توجه داشت که به دلیل تورم 
بالا، شــرایط نامطلوب اقتصادی کشور و تحریم ها، چشم انداز مناسبی از منظر 
تأمین اعتبار، پیش  روی برخی از طرح های مربوطه وجود ندارد. باید عنوان کرد 
که اگرچه به دلیل پرُآب بودن سال آبی جاری، مشکلی از منظر کمی تأمین آب 
شرب وجود ندارد، ولی به دلیل عدم وجود زیرساخت ها و تأسیسات مناسب آب 
شرب، ممکن است در تأمین آب شرب برخی از مناطق کشور چالش هایی به وجود 
آید. بازتخصیص اعتبارات مربوطه براساس اولویت بندی طرح ها و درجه اهمیت 
آنها، اختصاص اعتبارات به شهرها و مناطق با تنش بیشتر و همچنین استفاده 
از پتانسیل شرکت های دانش بنیان داخلی برای تولید پایدار تجهیزات حساس و 
وابسته به خارج از کشور، ازجمله راهکارهایی است که باید مورد توجه مسئولان 
و سیاســتگذاران ذی ربط قرار گیرد.در گزارش مرکز پژوهش های مجلس تلاش 
شده است تا آخرین وضعیت پروژه های تعریف شده در این زمینه در استان ها و 
شهرهای مختلف مورد بررسی قرار گیرد و راه حل هایی جهت اتمام این پروژه ها با 
توجه به شرایط اقتصادی کنونی کشور پیشنهاد شود. در سال جاری اگرچه وضعیت 
بارش ها در کشور مطلوب بوده و میزان بارندگی در سال آبی ۱۳99-۱۳98 نسبت 
به میانگین بلندمدت، ۳۲ درصد افزایش داشته است، اما در برخی مناطق کشور 
به دلیل وجود چالش هایی در زیرساخت های تأمین آب شرب، همچنان مشکلاتی 
در این زمینه وجود دارد که باعث بروز ناآرامی هایی در این مناطق نیز شده است.

بررسی عملکرد برنامه پایداری و 
ارتقای کیفی آب شرب شهرهای پرُتنش

 بیشترین و کمترین بارش به نام کدام استان ثبت شد
وضعیت بارش ها از آغاز سال آبی جاری ) مهرماه( نشان از آن دارد که گیلان بالاترین میزان را داشته و کمترین هم تا ۲۶ آبان به نام هرمزگان ثبت شد.میزان بارش روی داده در استان هرمزگان از ابتدای مهرماه )آغازسال آبی( تا ۲۶ 

آبان ماه ۲.9میلیمتر ثبت شد که جایگاه نخست کمترین بارش را به خود اختصاص داد.بنابراین حجم بارش های استان هرمزگان در دوره یاد شده نسبت به مدت مشابه پارسال که ۲4.4میلیمتربود، کاهش88.۱ درصدی را نشان می دهد.
همچنین استان سیستان و بلوچستان از لحاظ بارش کم، جایگاه دوم را در بین استانهای کشور از آن خود ساخت.استان سیستان و بلوچستان نیز از ابتدای سال آبی جاری تا ۲۶ آبان ماه درحالی به رقم سه میلیمتر رسیده که پارسال در 
همین بازه زمانی۳۵.۱ میلیمتر بارندگی داشت . بارش های امسال و پارسال این استان جنوب شرقی کشور تفاوت 9۱.۵ درصدی را نشان می دهد.علاوه براین استان کردستان با ثبت ۶.9 میلیمتر در جایگاه سوم کم بارش های کشور قرارمی 

گیرد، پارسال این استان ۵۵.۶ میلیمتر بارندگی داشت . 

 استقراض آرامکو برای پرداخت سود سهام ۷۵ میلیارد دلاری
آرامکوی سعودی قصد دارد برای تامین پرداخت ۷۵ میلیارد دلار سود سهامی 
که به سهامدارانش وعده داده است، برای نخستین بار از آوریل سال گذشته به 

بازارهای اوراق قرضه مراجعه کند.
بزرگترین شرکت نفتی جهان بانکهایی شامل گلدمن ساکس را برای فروش 
اوراق قرضه استخدام کرده است. با افت قیمتهای نفت که به کاهش 4۵ درصدی 
ســود آرامکو در سه ماهه ســوم منتهی شد، این شرکت به استقراض بیشتری 
نیاز پیدا کرده است تا بتواند از عهده پرداخت سود سهامی که به سهامدارانش 

از جمله دولت عربستان سعودی وعده داده است، بربیاید.
آرامکو به کاهش مشاغل و هزینه ها پرداخته و در حال بررسی فروش برخی 

از داراییهایش است.
امین ناصر، مدیرعامل آرامکو اظهار کرده که این شــرکت به بررســی همه 

ابزارهایی که وجود دارند خواهد پرداخت.
آرامکو از فروش اوراق قرضه در سال گذشته که یکی از پرتقاضاترین انتشار 

اوراق در تاریخ بود، ۱۲ میلیارد دلار تهیه کرد.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، بانکهای دیگری که توسط آرامکو انتخاب شده 
اند شامل سیتی گروپ، اچ اس بی سی هولدینگز، جی پی مورگان اند چیس، 

مورگان استنلی و ان سی بی کپیتال هستند.

 تاثیر واکسن کووید ۱۹ روی سیاست تولید اوپک پلاس
بازارهای نفت ممکن است از چشم انداز واکسن ویروس کرونا به شوق آمده 

باشند اما اوپک پلاس نمی تواند چنین پیشامدی را جشن بگیرد.
قیمت نفت هفته گذشــته تحت تاثیر نتایج موفقیت آمیز واکســن ساخت 
شــرکت فایزر و بایو ان تک به بالاترین قیمــت در ۱۰ هفته اخیر صعود کرد. 
این واکســن می تواند به احیای پروازها، سفرهای خودرویی و سایر فعالیتهای 

اقتصادی که مصرف سوخت را تقویت می کنند، کمک کند.
با این حال اوپک پلاس که در راس آن عربستان سعودی و روسیه قرار دارند، 
سرگرم مذاکره درباره به تاخیر انداختن افزایش تولید هستند که امیدوار بودند 
از ژانویــه اجرایی کنند. تقاضا برای نفــت در حال حاضر از موج جدید ابتلا به 

کووید ۱9 آسیب دیده است.
به گفته منابع آگاه، وزیران اوپک پلاس به تاخیر ســه تا شش ماهه افزایش 
تولید متمرکز شــده اند. نشســت کمیته نظارتی مشترک وزیران اوپک پلاس 
روز ســه شنبه برگزار می شود و دو هفته بعد در نشست وزیران تصمیم نهایی 

گرفته خواهد شد.
باب مک نالی، رییس شرکت مشاوره راپیدان انرژی و مقام سابق کاخ سفید 
در مصاحبه با تلویزیون بلومبرگ گفت: اکنون زمان افزایش تولید نیست. اوپک 
پلاس چاره ای بجز به تاخیر انداختن برنامه افزایش تولید خود ندارد. افت تقاضا 

برای انرژی در اروپا وحشتناک است.
اگرچه پیشــرفت در ساخت واکســن اندکی از فشار بر اوپک خواهد کاست 
اما طبق پیش بینی اخیر آژانس بین المللی انرژی، تا نیمه دوم ســال ۲۰۲۱ 
باعث تقویت قابل توجه تقاضا نمی شــود. تاثیــر اقتصادی موج اخیر قرنطینه 

طولانی خواهد بود.
اعضــای اوپک پلاس در هفته هــای اخیر اذعان کرده اند که برنامه افزایش 
تولید به میزان حدود دو میلیون بشکه در روز در ژانویه با در نظر گرفتن وضعیت 
جاری، قابل اجرا نیســت و این تولیدکنندگان به دنبال ادامه محدودیت عرضه 
فعلی ۷.۷ میلیون بشکه در روز در سال میلادی آینده هستند.به تاخیر انداختن 
افزایش تولید و حمایت از قیمتها، برای اعضای اوپک پلاس که بسیاری از آنها 
برای پوشش هزینه های دولتی به قیمت نفت بالاتر از 4۳ دلار در هر بشکه نیاز 
دارند، ممکن است حیاتی باشد. این اقدام از کل صنعت نفت حمایت خواهد کرد.

شــاهزاده عبدالعزیز بن سلمان، وزیر انرژی عربســتان سعودی نهم نوامبر 
گفــت: تولیدکنندگان می توانند در صورت لزوم در توافق تغییر دهند. الجزایر 
که ریاســت دوره ای اوپک را در دســت دارد و محمد بارکیندو، دبیرکل اوپک 

اظهارات مشابهی داشته اند.
حتی روســیه که اغلب در برابر محدودیت بیشتر تولید مقاومت کرده است، 
این بار حمایت خود را از چنین تصمیمی اعلام کرده اســت. ولادیمیر پوتین، 
رییس جمهور روسیه در ۲۲ اکتبر اظهار کرد: تاخیر در افزایش تولید یک گزینه 
است و اگر لازم باشد کاهش تولید عمیقتر خواهد شد اما نمایندگان اوپک پلاس 

می گویند فعلا نیازی به کاهش بیشتر تولید نیست.
بر اساس گزارش بلومبرگ، در نشست کمیته نظارتی مشترک وزیران اوپک 
پلاس روز سه شنبه برگزار می شود، تصمیمات سیاست تولید گرفته نمی شود 
اما عربستان سعودی و روسیه ممکن است سیگنالی از نیاتشان پیش از نشست 

۱۰ و ۱۱ آذر وزیران نفت این گروه بروز دهند.

 صعود نفت با سیگنال اقتصادی مثبت ژاپن و چین
قیمــت نفت در معاملات روز دوشــنبه بازار جهانی با امیــدواری به ادامه 
محدودیــت عرضه فعلی اوپک پلاس، بخشــی از ضــرر معاملات روز جمعه را 

جبران کرد و افزایش یافت.
بهای معاملات نفت برنت برای تحویل در ژانویه 44 سنت معادل یک درصد 
افزایش یافت و به 4۳ دلار و ۲۲ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا برای تحویل در دسامبر ۵4 سنت معادل ۱.4 درصد 

افزایش یافت و به 4۰ دلار و ۶۷ سنت در هر بشکه رسید.
آمارهایی که بهبود چین و ژاپن - دومین و سومین اقتصاد بزرگ جهان- را 
نشان داد و همچنین آمار پالایش نفت در پالایشگاههای چینی که رکورد رشد 

در اکتبر را داشت، از رشد قیمتها پشتیبانی کردند.
هــووی لی، اقتصاددان بانــک OCBC در این باره گفت: از نظر بنیادین، آمار 

چین از قیمتهای نفت پشتیبانی می کند.
هر دو شــاخص هفته گذشته تحت تاثیر نتایج امیدوارکننده واکسن کووید 
۱9 شــرکت فایــزر و بایو ان تــک و احتمال به تاخیر افتــادن افزایش برنامه 
ریزی شــده تولید اوپک پلاس، بیش از هشــت درصد صعود کرده بودند.اوپک 
پــلاس در حال حاضر تولیدش را به میزان ۷.۷ میلیون بشــکه در روز محدود 
کــرده اســت اما قصد دارد از ژانویــه تولیدش را به میزان حــدود دو میلیون 
بشــکه در روز افزایش دهد. نــرخ پایبندی این گروه بــه توافق کاهش تولید 
در اکتبر ۱۰۱ درصد بود.اوپک پلاس قصد دارد روز ســه شــنبه یک نشســت 
کمیته وزیران برگزار کند که ممکن اســت طی آن عدم تغییر ســهمیه تولید 
به وزیران گروه توصیه شــود. روند احیای تولید نفت لیبی که از اعضای اوپک 
اســت و تولیدش را به بالای ۱.۲ میلیون بشــکه در روز رسانده است، به منزله 
چالشــی برای برنامه کاهش تولید اوپک پلاس محســوب می شود. همچنین 
مــوج جدید ابتلا به کووید ۱9 در آمریکا و اروپا امیدها برای بهبود تقاضا برای 
ســوخت در زمســتان امسال را تضعیف کرده اســت.به گفته تحلیلگران گروه 
بانکی ANZ، ترافیک بزرگراههای اروپا در هفته های اخیر در برخی ازکشــورها 
 تحــت تاثیر تدابیر قرنطینه تقریبا ۵۰ درصد کاهش داشــته اســت. ترافیک 
بزرگراههــای آمریکا هم با وجود عدم تمایل مقامات برای اجرای محدودیتهای 
جدیــد، کاهش پیدا کرده اســت. مازاد عرضه نفت در نیمه اول ســال آینده 
بین ۱.۵ تا ســه میلیون بشــکه در روز خواهد بود.بر اساس گزارش رویترز، در 
حالی که بهبود تقاضا برای ســوخت آهسته شده است، آمار روز جمعه شرکت 
بیکرهیوز نشــان داد که شمار دکلهای حفاری نفت و گاز آمریکا هفته گذشته 
 بــه بالاترین رقم از ماه مه رســید که از افزایش تولید این کشــور در ماههای

 آینده حکایت دارد.
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شماره : 953

در جهت افزایش رفاه اجتماعی و ســلامت ســالمندان، نشست مشورتی با حضور مسئولان استانی با محوریت 
»کمپین دستیابی به جامعه پاسخگو به نیازهای سلامت سالمندان« در سالن اجلاس حوزه ریاست دانشگاه علوم 

پزشکی گیلان برگزار شد.   
دکتر ارســلان سالاری رئیس دانشگاه علوم پزشــکی گیلان با بیان اینکه استان گیلان ۳.۲ جمعیت کشور را 
دارا اســت، اظهار کرد: نرخ ســالمندی افراد ۶۵ سال و بالاتر،  8.9 درصد  و نرخ سالمندی افراد ۶۰ سال و بالاتر  
۱۳.۲۵ درصد است، ازاین رو  ما پیرترین استان کشور هستیم.وی با بیان اینکه بیشتر سالمندان استان بی سوادند 
و میزان بی سوادی در زنان بیشتر از مردان و در روستا بیشتر از شهر است، افزود: درصد تاهل در مردان سالمند، 
بیش از ۲ برابر زنان سالمند و در شهر و روستا تقریباً برابر است.رئیس دانشگاه علوم پزشکی گیلان با بیان اینکه 
بیشترین سالمندان در گروه سنی ۶9-۶۰ سال قرار دارند، گفت: ۳۱درصد مردان سالمند شهری و ۵۲درصد مردان 
ســالمند روســتایی، همچنان شاغل اند. دکتر سالاری با اشاره به شــیوع کرونا در کشور و به ویژه در گیلان اظهار 
داشت : تا کنون بالغ بر ۲۰ هزار بیمار بستری  در بیمارستان های استان را شاهد بودیم و میزان مرگ و میر در 
افراد ســالمند نیز بالا اســت که این امر، نشان دهنده آسیب پذیر بودن سالمندان است. وی در ادامه با بیان اینکه 
پیشــرفت جامعه بشری ، بهبود وضعیت بهداشــتی درمانی و افزایش امید به زندگی نهایتا موجب افزایش درصد 
جمعیت سالمند شده است، افزود : در سال ۱4۰۰ ، سهم سالمندی جمعیت از مرز ده درصد، عبور  خواهد کرد.

 دکتر ســالاری با اشــاره به  تقسیم بندی سازمان بهداشــت جهانی،  اظهار داشت  :  افراد ۶۰ سال و بالاتر به 
عنوان افراد ســالمند تلقی می شــوند. بر اســاس منابع علمی جمعیت، زمانی که 8% جمعیت را افراد ۶۵ سال و 

بالاتر و یا ۱۲% جمعیت را افراد ۶۰ سال و بالاتر تشکیل دهد ، پدیده سالمندی در جمعیت استقرار می یابد.
رییس دانشگاه علوم پزشکی گیلان با تاکید بر اهمیت و ضرورت توجه به سالمندی ، انواع بیماری ها ازجمله 
فشار خون بالا، بیماری های قلبی، سکته مغزی، دیابت، سرطان ها، بیماری های تنفسی، اختلالات بینایی، شنوایی 
و تروما »ضربه«، مشکلات دهانی و اختلالات روحی و روانی مانند افسردگی و ... از جمله مشکلات جسمی و روانی 
سالمندان  عنوان کرد.  وی ادامه داد: افراد سالمند در دوران پیری و کهولت سن نیاز به مراقبت بیشتر، توجه به 
سلامتی و محبت دارند و باید هم جامعه و هم دولت این دوران را برای آنها آسان کنند.  اما همه امور به دولت ، 

منتهی نمی شود و بخشی از وظایف سازمانی بر عهده دولت است.
 دکتر سالاری با تاکید به اینکه  بخشی از امور هم مربوط به بحث درمان و پوشش درمانی بیمه ها است که همه 
بیماری های ســالمندان را پوشــش نمی دهند، یاد آور شد: در پرداخت حقوق ها  همسانی وجود ندارد و مشکلاتی 
برای سالمندان ایجاد می کند.  وی در خاتمه با اشاره به لزوم استقرار یک نظام پاسخگو در برابر نیازهای سالمندان 
 ابراز امیدواری کرد، بتوانیم جامعه ای ســالم و ســعادتمند در پرتو نظام ســلامت پاسخگو، عدالت محور و نوآور 

داشته باشیم.

اراک - خبرنگار آوای اقتصاد  / با توجه به اینکه 
طبق مصوبه ســتاد کرونا بزودی شــاهد ممنوع شدن 
تردد خودروهای شخصی در کلانشهرها از ساعت ۲۱تا 
4بامداد خواهیم بود، فعالیت و خدمات رســانی حمل 
و نقل عمومی شــهر در قالب اتوبوس ها و تاکســی ها 
اهمیتــی دو چندان یافته کــه اهمیت توجه به رعایت 
الزامات بهداشتی در استفاده از این وسایل را به دنبال 
خواهد داشت. سیستم حمل و نقل عمومی در شرایط 
کنونی اگر پروتکل های بهداشتی رعایت نشده و مورد 
بی توجهی قرار گیرند همان طور که می توانست عاملی 
مثبت و تاثیرگذار در فعالیت ها و رفت و آمد های مردم 
باشد، می تواند نقشی منفی ایفا کرده و تبدیل به مرکز 

شیوع بیماری کرونا شود.
معــاون خدمات شــهری شــهرداری اراک در این 
خصوص گفت: حمل و نقل عمومی، هیچ وقت حتی با 
تشدید شیوع کرونا تعطیل نخواهد شد و خدمات رسانی 
این بخش با توجه به ممنوع بودن تردد ماشــین های 
شخصی در ساعاتی از شبانه روز، اهمیتی ویژه می یابد، 
با توجه به این که در این ساعات مردم برای مراجعه به 
پزشــک یا هر کار ضروری دیگر به وسایل حمل و نقل 
احتیاج دارند، آماده به کار بودن و ضدعفونی مرتب این 

وسایل از الزامات شرایط کنونی می باشد.
عســگری افزود: از زمان شــیوع کرونا اتوبوس های 
شهری هر شب و تاکسی ها هفته ای دو مرتبه ضدعفونی 

و گند زدایی می شوند.
وی در ادامه بیان کرد: اتوبوس ها طبق پروتکل های 
بهداشتی جانمایی شده تا مسافران یکی در میان روی 
صندلی ها بنشــینند. همچنین طبق پیشنهادی که از 

طرف شــهرداری داده شد و مورد تصویب قرار گرفت، 
مقرر شد در هر تاکسی به جای چهار مسافر، سه مسافر 

بنشیند و کرایه بین مسافران و راننده سرشکن شود.
معاون خدمات شهری شهرداری اراک اظهار کرد: این 
طرح یک هفته در بعضی از خطوط به طور آزمایشــی 
اجرا شده و با گرفتن مصوبه دستور العمل ابلاغ خواهد 

شد و اتحادیه تاکسیرانی طبق آن عمل خواهد کرد.
وی همکاری مردم در رعایت پروتکل های بهداشتی 
را ملزم دانســته و گفت: ما طبق پروتکل ها در اتوبوس 
ها اقدام به جانمایی کرده ایم اما اگر خود مسافران در 

رعایت این الزامات کوتاهی کنند، راننده و پـرسنل نمی 
توانند دست به درگیری با افراد بزنند.

عســگری گفت: به طور رســمی برابر مصوبه ستاد 
کرونا، آرامستان شهر بسته می باشد و برای کسانی که 
متوفی دارند برای خاکسپاری بین ۲۰ تا ۲۵ نفر کارت 
ورود صادر می شــود. اما افراد به شکل غیر رسمی در 
جمعه بیشتر دست به ورود به آرامستان با بالا کشیدن 
از دیوارها می زنند یا برای برگزاری مراسم از روی دیوار 

و درهای بسته صندلی رد می کنند.
وی افزود: در این چند ماه اخیر شــهرداری انواع و 

اقسام روش ها را در آرامستان به کار گرفته، بسته بودن 
آرامستان تبعات خود را دارد، مردم گله می کنند، خیلی 
از افراد شــاغل در مغازه هایی که در فضای آرامستان 
اســت و مداحان بیکار شده اند. اما باز بودن آن به طور 
کامل نیز میسر نیست، چرا که ما دو عدد از درها را باز 
گذاشتیم برای رفت و آمد افراد و ورود ماشین ها ممنوع 
بود، با این حال جلوی در تجمع صورت می گرفت. هر 
چند اکنون آرامســتان بسته است اما در حال خدمات 
رسانی به مردم می باشد پرسنل آرامستان محدود بوده و 
وظیفه آن ها برخورد با مردم که بعضا با چند متر فاصله 
جلوی آرامستــان تجمع می کنند یا به هر شکلی قصد 
ورود به آنجا را دارند نیست.عسگری ادامه داد: اگر چه 
در حال حاضر آرامستان بسته است، ما در حال بررسی 
برای ارائه پیشنهاد به ستاد کرونا برای کنترل و مدیریت 
آرامســتان در صورت باز بودن درها هستیم و از مردم 
خواســتاریم اگر پیشــنهادی دارند ارائه دهند. چرا که 
اگر مردم الزامات بهداشتی را رعایت کنند ما نیازی به 
این اقدامات نخواهیم داشــت.وی در پایان با اشاره به 
محدودیت های شــکل گرفته در پارک ها گفت: پارک 
بانوان که امکان تعطیلی آن بود در حال حاضر بســته 
است. در بقیه پارک ها که فضای بـــاز می باشند بیشتر 
سرویس های بهداشتی بسته و تعطیل اند و تعدادی که 
باز هستند حداقل دو روز یک بار ضدعفونی می شوند، 
همچنین با نصب بنر نســبت به آگاه سازی و دعوت از 
مردم برای رعایت الزامات بهداشــتی و فاصله گذاری 
اجتماعی اقدام شــده است. هر چند با سرد شدن هوا، 
حضور افراد در پارک ها کاهش یافته و مشکل چندانی 

در این خصوص وجود ندارد.

معاون خدمات شهری شهرداری اراک:

فعالیت و خدمات رسانی حمل و نقل عمومی شهر اهمیتی دو چندان دارد

 اصفهــان - محســن راعی -  علــی امرایی، 
مدیرعامل فولاد ســنگان در خصوص شــرایط تولید 
فولاد در کشور می گوید: در سال جهش تولید صنعت 
فولاد کشــور توانست با وجود ســد سخت تحریم ها، 
بیماری کرونا را پشــت سر گذاشته و حتی از رشد ۳/ 
۱۱ درصدی برخوردار شود. رشد این صنعت و زنجیره 
معدنی موجب می شود که بتوان به جایگزینی اقتصاد 

معدنی به جای اقتصاد نفتی توجه ویژه ای داشت.

  با وجود موفقیت های کسب شــده، حلقه 
مفقوده فولاد مبارکه در شعار معروفش از سنگ 

تا رنگ چه بوده است؟
 تنها حلقه مفقوده فولاد مبارکه در تحقق شــعار 
از سنگ تا رنگ، بحث تامین کنسانتره بوده است که 
راه اندازی کارخانه کنسانتره سنگان این حلقه مفقوده را 
کامل کرد. راه اندازی این کارخانه در منطقه مرزی شرق 
کشــور باعث شده علاوه بر تکمیل این حلقه مفقوده، 
از خام فروشــی جلوگیری شــود. به طوری که سالانه 
حــدود ۱۰ تا ۱۱ میلیون در این کارخانه کنســانتره 
سنگ فرآوری خواهد شد، این امر علاوه بر جلوگیری 
از خام فروشی سنگ، برای حدود ۳۵۰۰ نفر به  صورت 

مستقیم و غیرمستقیم ایجاد اشتغال کرده است.
می تــوان گفت که در این منطقه مرزی در شــرق 
کشور به غیراز ایجاد اشتغال، امنیت مرزی هم صورت 
گرفته اســت به گونه ای که در سال جهش تولید یک 
ظرفیت جدیدی به ظرفیت تولید کنســانتره کشــور 
اضافه خواهد شد و به طورقطع در سال اول کارخانه ۵ 
میلیون تنی کنسانتره با ظرفیت کامل کار نخواهد کرد، 

اما ظرفیت اسمی موجود به تدریج کامل خواهد شد.
خط یک کارخانه کنســانتره فولاد سنگان در نیمه 
نخست امســال راه اندازی شده و در حال تولید است 
و هم اکنــون خط ۲ این کارخانه نیز تولید آزمایشــی 
شروع  شــده و آماده افتتاح رسمی از سوی مسوولان 

کشور است.
کارخانه کنسانتره فولاد سنگان به گونه ای طراحی  
شــده که با توجه به کــم آب بودن منطقه حدود 8۰ 
درصد آب به چرخه تولید بر خواهد گشــت ازآنجا که 
اقلیم منطقه خشک اســت، این میزان بازگشت عدد 
بزرگی است و باطله ما برای اولین بار در کشور باطله 
خشــک کنسانتره آهن اســت. این در حالی است که 
ظرفیت اسمی تولید دو خط یک و دو کارخانه کنسانتره 
فولاد سنگان هر کدام ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تن است. 
همچنین یک کارخانه ۵ میلیون تنی گندله سازی هم 
در فولاد ســنگان داریم که در آن کنسانتره تبدیل به 
گندله و برای فولاد مبارکه ارســال می شــود و نقش 
بســزایی در تامین پایدار بخشــی از مواد اولیه فولاد 

مبارکه را ایفا می کنیم.

  دســتیابی به ۱۵ میلیون تن گندله برای 
پاســخگویی به نیاز صنایــع در منطقه به چه 

پیش شرط هایی نیاز دارد؟
برای تولید ۵/ ۱۷ میلیون تن کنســانتره به میزان 
تقریبی بیش از ۳۵ میلیون تن ســنگ آهن نیاز است 

تا بتوان به تولید ۱۵ میلیون تن گندله دســت  یافت. 
هم اکنون در منطقه ســنگان نیز ســایر شرکت های 
تولیدکننــده در حــال فعالیت یا راه اندازی هســتند 
به گونه ای که هم اکنون اپال پارسیان در حال فعالیت 
است، شرکت صنعتی توسعه سناباد با ۵/ ۲ میلیون تن 
محصول در حال تولید اســت و سایر شرکت ها نیز در 
حال ساخت یا راه اندازی است.علاوه بر تامین به موقع 
سنگ موردنیاز واحدهای تولیدی در این منطقه برای 
تامین پایدار آب نیز برنامه ای بلندمدت در دستور کار 
قرار دارد. اما رویکرد فولاد ســنگان به سمت استفاده 
از پساب است که یک منبع پایدار و بلندمدت است و 
یکی از موضوعات مهم فولاد سنگان استفاده از پساب 
فاضلاب است که در برنامه ما قرار دارد. همچنین برای 
اینکه شــرکت های تولیدکننده در منطقه با ظرفیت 
کامل تولید کنند باید ســالانه بیش از ۳۵ میلیون تن 

سنگ در آینده استخراج شود.

  افزایش تولیــد در عملکرد ۶ ماهه فولاد 
سنگان با چه اقداماتی میسر شده است؟

بر اســاس سیاست های شــرکت برای تامین مواد 
اولیه موردنیاز )کنســانتره( برنامه ریزی لازم ازجمله 
تأمین کنسانتره از منابع مختلف و راه اندازی کارخانه 
کنسانتره صورت گرفته است؛ همچنین برای جلوگیری 
از توقفات تولید تلاش شده تا علاوه بر تامین به موقع 
کنسانتره موردنیاز، سیستم حمل ونقل نیز بهبود یابد 
و با مدیریت در حوزه فنی شرکت توانستیم از توقفات 
تولید جلوگیری کنیم.در همین حال در راستای افزایش 
رضایت پرسنل نیز برنامه ریزی انگیزشی لازم در زمینه 
ارتقای شغلی صورت گرفت تا از مجموع عوامل یادشده 
رشد تولید را در ۶ ماهه نخست سال جاری شاهد باشیم، 
زیرا یکی از مقوله های مهم برای افزایش تولید در دنیا 
رضایت شغلی است. مجموع عوامل یادشده فوق موجب 
شد که فولاد سنگان در شش ماهه اول سال 99 نسبت 
به مدت مشــابه سال گذشته ۵۰ درصد افزایش تولید 
را تجربه کند. فولاد سنگان به عنوان نخستین شرکت 
در کشور در شرایط کنونی که همه صنایع با تحریم ها 
دست وپنجه نرم می کنند، توانست کارخانه کنسانتره 
خود را با این حجم سرمایه گذاری و پیچیدگی فناوری 

و به دست متخصصان داخل و بدون دخالت خارجی ها 
راه اندازی کند.

  به لحاظ دانش فنی در این بخش در دنیا 
چه جایگاهی دارید؟ آیا بومی سازی قطعات، فولاد 

سنگان را از واردات بی نیاز کرده است؟
ازآنجاکــه در صنعت فولاد قطعات زیادی از خارج 
وارد می شــد درصدد برآمدیم کــه به حوزه تحقیق و 
توســعه و بومی سازی به صورت جدی و با قدرت تمام 
بپردازیم. بر این اساس در زمینه تحقیق و توسعه ارتباط 
بسیار خوبی با دانشــگاه های کشور ازجمله فردوسی 
مشهد و دانشگاه تهران و مراکز علمی و فناوری برقرار 
کردیم و از استارت آپ هایی که در صنعت فولاد بتوانند 
راهگشــا باشند استقبال می کنیم تا به ما کمک کنند 
که به اهداف بومی ســازی شــرکت دست  یابیم. برای 
تحقق هر چه بیشتر اهداف بومی سازی، دفترچه هایی 
برای ۲ هــزار و ۵۰۰ قطعه آماده کردیم تا در اختیار 
تامین کنندگان داخلی برای ســاخت قطعات موردنیاز 
فولاد سنگان قرار گیرد؛ اما برخی از تجهیزات و قطعات 
خاص هستند که ممکن است به واردات آنها نیاز داشته 
باشــیم و در بلندمدت برای قطع وابستگی به واردات 
برنامه ریزی بیشتر انجام داده ایم. فعالیت ما بیشتر روی 
قطعاتی است که خاص تر هستند؛ اما در مجموع حوزه 
بومی ســازی ما در دوران طفولیت قرار دارد، زیرا سال 
9۶ کارخانه گندله ســازی فولاد سنگان آغاز به تولید 

کرده و راه زیادی در پیش داریم. 
هم اکنون بومی ســازی تعداد 4۵ قطعه که نیاز به 
واردات دارند را در دســتور کار داریم که با مهندسی 
معکــوس و ارائــه دفترچه و تعیین ابعــاد در اختیار 

تولیدکنندگان برای تولید قرار خواهند گرفت.

  از نظر شما شرایط تولید گندله در کشور 
چگونه اســت و تغییر قیمت در این زنجیره با 
توجه به نوسانات ارز توانسته نیاز تولیدکنندگان 

را مرتفع کند؟
نوسان ارزی بیشتر واحدهایی که یا مواد اولیه خود 
را وارد می کنند یا صــادرات دارند را تحت تاثیر قرار 
می دهند این در حالی است که مواد اولیه موردنیاز ما 

سنگ آهن است که نیازی به واردات ندارد و محصول 
تولیــدی ما یعنی گندله صــد درصد در اختیار فولاد 
مبارکه قرار می گیرد. ازاین رو نوســان نرخ ارز تاثیری 
زیادی بر فعالیت ما نداشــته اســت، اما این نوسانات 
به طور قطع در زمینه خرید قطعات موردنیاز تاثیرگذار 
است. برای تعیین قیمت کنسانتره و گندله چون فرمول 
براســاس درصدی از شمش فولاد خوزستان و شمش 
فوب خلیج فارس طراحی شــده و به طورقطع نوسانات 
نــرخ ارز کل زنجیره را تحــت تاثیر قرار می دهد.مواد 
اولیه موردنیاز شــرکت تولید گندله، کنسانتره است 
که در کشــور موجود اســت، البته تا ســال گذشته 
صادرات ســنگ آهن و کنسانتره واقعا آسیب جدی به 
صنعــت فولاد وارد می کرد، اما هم اکنون از صادرات و 
خام فروشی ســنگ آهن جلوگیری شده و امید است 
ســختگیرانه تر هم با این موضوع برخورد شــود.البته 
صادرات مقوله بسیار خوبی برای ارزآوری کشور است، 
امــا تا زمانی که در داخل کشــور نیاز به آن محصول 
نباشد و صادرات فقط باید در زمینه مازاد تولید برای 
ارزآوری و ورود به بازارهای جهانی صورت گیرد، زیرا 
در این شــرایط افزایش ظرفیت تولید در کشور را به 
دنبال خواهد داشــت.صادرات سنگ آهن و کنسانتره 
آســیب های بســیاری دارد، زیرا هم اکنــون برخی از 
گندله سازان کشور به دلیل کمبود کنسانتره با ظرفیت 
کامــل کار نمی کنند این در حالی اســت که چنانچه 
واحدهــای تولیدکننده گندله بــا ظرفیت کار کنند 
زنجیره فولاد با ظرفیت بیشتری فولاد تولید خواهند 
کرد.بــا حمایت فولاد مبارکه تاکنون در زمینه تامین 
منابع مالی مشکلی نداشتیم و باید اذعان داشت یکی 
از مهم ترین عوامل پیشرفت فولاد سنگان آن است که 
فولاد مبارکه سهامدار صددرصدی این شرکت است، 
ایــن رو از لحاظ تامین منابع مالی و کمک های فنی و 
تخصصی مورد حمایت قرار می دهد. حمایت مدیرعامل 
فولاد مبارکه در ایــن برهه از زمان موجب راه اندازی 
کارخانه کنسانتره شد و چنانچه با حمایت این شرکت، 
تجهیزات را به موقع وارد نمی کردیم راه اندازی کارخانه 

کنسانتره به هیچ وجه اتفاق نمی افتاد.

   در مورد مثلث توسعه اقتصادی در استان 
خراسان رضوی توضیح بفرمایید؟

زمانی که وزیر فعلی وزارت صمت در استان خراسان 
رضوی استاندار بودند، بحث مثلث توسعه اقتصادی را 
در این استان مطرح کردند که براساس آن  یک ارتباط 
و تعامل ســازنده به نفع مردم برقرار شود که سه ضلع 
آن متشــکل از نمایندگان مجلس، کارگزاران نظام و 
بخش خصوصی اســت و ائمــه جمعه هم ناظر بر این 
مثلث هستند. پایه و اســاس مثلث توسعه اقتصادی 
مبتنی بر اقتصاد مقاومتی اســتوار است که در سایه 
ارکان فــوق اتفاق می افتد و یک مدل جهانی اســت 
که بومی ســازی شــده، در مدل جهانی عامل، توسعه 
اما در مدل بومی ســازی شــده آن معیــن اقتصادی 
 وجود دارد که این معین هــای اقتصادی در مناطقی

 مختلف یک فعالیت مسوولیت اجتماعی برنامه محوری 
را انجام می دهد

مدیرعامل فولاد سنگان اعلام کرد

تکمیل حلقه مفقوده فولاد مبارکه با راه اندازی کارخانه کنسانتره

استان گیلان، پیرترین استان کشور است

  از سیاست های اجرایی پدافند غیر عامل فرهنگی کشور در استان 
گلستان رونمایی شد

رزمایش آماده بکاری مولدهای تامین برق اضطراری در استان گلستان برگزار شد.
مومنی :گلســتان -   به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان 
گلستان همزمان با هفته پدافند غیر عامل ، رزمایش کنترل آماده بکاری مولدهای 
تامین برق اضطراری در سطح  استان با حضور مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق 
گلستان ،مدیران مدیریت بحران و پدافند غیر عامل استانداری ، معاونین و مدیران 
ستادی شرکت توزیع نیروی برق استان برگزار شد.طی این رزمایش که بصورت سراسری 
در کل کشور برگزار شد، برق برخی از مراکز حساس استان بدون اطلاع قبلی توسط 
اکیپ های عملیاتی شرکت توزیع برق قطع وبلافاصله مولدهای تامین برق اضطراری 

)دیزل ژنراتورها( وارد مدار گردید و مورد ارزیابی قرار گرفت.
مهندس علی اکبرنصیری مدیرعامل این شرکت با اشاره به ارزیابی مطلوب این 
رزمایش گفت : در زمینه ارتقاءتاب آوری و پایداری زیر ســاخت های برق رسانی در 
شرایط خاص و امنیت سایبری نیز اقدامات بسیار خوبی انجام شده است.   گفتنی 
است این رزمایش تمرینی برای رویارویی با حوادث واقعی و افزایش میزان تاب آوری 

مراکز حیاتی و حساس استان می باشد.
 

 با اشاره به آماده سازی ۹۵۰ تخت«کرونایی«
معاون دانشــگاه علوم پزشکی کرمانشاه: هرچه تخت اضافه می کنیم یک روزه 

پُر می شود
 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه از آماده سازی 9۵۰ تخت بستری 
برای بیماران کرونایی در اســتان خبر داد و افزود: همپای افزایش بیماران در حال 

اضافه کردن تخت های بیمارستانی هستیم.
دکتر بهمن روشنی ، با اشاره به آماده سازی 9۵۰ تخت ویژه بیماران کرونایی در 
استان، گفت: این تعداد تخت در حالی است که تعداد بستری های کرونا در استان 
به بیش از 9۲۰ نفر رســیده و همپــای افزایش بیماران در حال افزایش تخت های 

بیمارستانی هستیم.
وی با اشاره به سیرصعودی بیماران بستری، گفت: متاسفانه تعداد بستری ها روز 
به روز در حال افزایش است و در حال حاضر به مرز روزانه ۲۰۰ مورد بستری نزدیک 

می شویم و این افزایش بیماران جای نگرانی دارد.
روشنی تصریح کرد: پیش بینی ما برای زمستان پیش رو آماده سازی ۱4۰۰ تخت 
بیمارستانی است و اگر قرار باشد تعداد بیماران با شتاب بسیار افزایش یابد، قطعا 

امر درمان دچار اختلال خواهد شد.
وی افزود: سیســتم درمان استان هرچقدر هم تخت اضافه کند، بلاخره امکانات 
محدود بوده و حد مشخصی دارد و اگر تعداد بیماران از ظرفیت موجود پیشی بگیرد 

خدمات رسانی به بیماران دچار اختلال خواهد شد.
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه خاطرنشان کرد: تنها ظرف هفته 
گذشته 112 تخت بیمارستانی شامل ۶۶ تخت در بیمارستان امام خمینی)ره)، 20 
تخت در بیمارستان امام رضا)ع)، هفت تخت در بیمارستان گلستان و 18 تخت در 
بیمارســتان نسیم آماده کردیم که ظرف یک روز پُر شد و عملا هرچه تخت آماده 

می کنیم ظرف یک روز پُر می شود.
وی همچنین با اشاره به کمبود تخت های ICU در استان، گفت: در حال حاضر 
بیش از 110 تخت ICU ویژه بیماران کرونایی داریم که بطور مستمر در طول روز پُر 
شده و هم اکنون در حال آماده سازی 12 تخت دیگر در بیمارستان فارابی هستیم، 

اما متاسفانه تعداد بیماران نیازمند ICU با شتاب بسیاری در حال افزایش است.
معاون درمان دانشــگاه علوم پزشــکی کرمانشاه با اشــاره به نیاز بالای بیماران 
کرونایی به اکسیژن هم گفت: در حال حاضر یک دستگاه اکسیژن ساز ۶۰۰ لیتری 
برای بیمارســتان امام رضا )ع( خریداری شده که بزودی نصب می شود. همچنین 
یک دستگاه اکسیژن ســاز ۶۰۰ لیتری دیگر برای بیمارستان اسلام آبادغرب، یک 
دستگاه ۳۰۰ لیتری برای بیمارستان سرپل ذهاب و یک دستگاه ۳۰۰ لیتری دیگر 
برای بیمارســتان پاوه تهیه شده که در حال تحویل به این بیمارستان هاست.وی 
افزود: برای بیمارستان کنگاور هم در حال خریداری یک دستگاه اکسیژن ساز ۶۰۰ 
لیتری هستیم که به زودی به این بیمارستان تحویل می شود.روشنی تصریح کرد: 
برای جبران کمبود دستگاه اکسیژن ساز در سایر شهرستان ها هم ۲۰۰ کپسول 4۰ 
لیتری و ۵۰ لیتری اکسیژن خریداری شده که به تناسب نیاز میان بیمارستان های 
استان توزیع می شود.وی یادآور شد: همچنین سه مخزن اکسیژن شامل دو مخزن 
۲۵ تنی و یک مخزن ۱۰ تنی هم خریداری شده که این مخازن اکسیژن را ذخیره 

کرده و به وقت نیاز می توان از آن استفاده کرد.
روشنی تاکید کرد: هرچقدر هم که امکانات اضافه شود، بلاخره یک حد نهایتی 
برای آن وجود دارد و مردم باید برای حفظ جان و ســلامت خودشــان هم که شده 

نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی اقدام کنند.
وی افزود: کادر درمان به شــدت خسته است و بسیاری از آنها مبتلا شده اند و 
مجبورند حداقل دو تا ســه هفته در قرنطینه بمانند و این کمبود نیرو و افزایش 
خســتگی کادر درمان بعدها با افزایش بیماران ایجاد مشــکل خواهد کرد.روشنی 
تصریح کرد: از هیچ تلاشی برای کمک رسانی و درمان بیماران دریغ نمی کنیم، اما 
مردم باید بدانند با افزایش چشمگیر مبتلایان و بستری ها قطعا نمی توان خدمات 
رسانی مطلوبی داشت، بنابراین باید پروتکل ها را رعایت کرده و از ابتلا به این بیماری 

پیشگیری کنند.
وی افزود: کرونا در موج اخیر هم قدرت سرایت بیشتری دارد و هم شدت علائم 
آن افزایش یافته و مردم باید بیش از پیش رعایت پروتکل های بهداشتی را داشته 
باشند. روشنی تصریح کرد: در حال حاضر هر بیمار کرونایی حداقل پنج تا هفت 
روز دربیمارستان بســتری است و طول مدت بستری در بخش های ICU به مراتب 
طولانی تر است و اگر این روند ادامه داشته باشد کمبود امکانات ایجاد مشکل خواهد 
کرد.معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی کرمانشاه با بیان اینکه مردم همه باید همکاری 
کنند تا از این مقطع حســاس عبور کنیم، گفت: اگر سیر بیماران کاهش یابد و 
بیماران به تدریج در مراکز درمانی بستری شوند، قطعا روند درمان با سهولت بیشتری 
انجام خواهد شد.وی تاکید کرد: تنها راه مقابله با این بیماری پیشگیری است که 
با استفاده از ماسک و رعایت فاصله اجتماعی امکان پذیر است، همچنین افراد باید 
شست و شوی مکرر دست ها را داشته و حتی الامکان از ترددهای غیرضروری به ویژه 

محیط های شلوغ و عمومی خودداری کنند.

 ۷۶۱ کیلومتر از راه های کرمانشاه لکه گیری و آسفالت شد 
 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای کرمانشاه اعلام کرد که از ابتدای سال 
جاری تاکنون ۷۶۱ کیلومتر از راه های اصلی و فرعی اســتان لکه گیری و آســفالت 
شد.فریبرز کرمی گفت: این میزان لکه گیری در قالب، روکش آسفالت، تنظیم لایه 
نهایی و فوگســیل )پوشش حفاظتی آسفالت( به صورت پیمانی و امانی در سطح 
راه های استان کرمانشاه انجام شده است.وی افزود: برای انجام این میزان لکه گیری 
آســفالت شانه، آسفالت رگلاژی و آسفالت لایه نهایی ۱۰۳ هزار  و ۷4۳تن آسفالت 
مصرف شد.مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای کرمانشاه، همچنین از اجرای ۱۰۷ 
کیلومتر اجرای فوگسیل در سطح راه های استان خبر داد و اظهارداشت: ۱۲کیلومتر 
از راه های روستایی استان در قالب طرح ملی ابرار، روکش آسفالت شده است.کرمی 
تصریح کرد: روکش آسفالت رگلاژی پیمانی۲۶کیلومتر، لکه گیری آسفالت پیمانی 
۳۶ کیلومتر، چاله پرکنی، لکه گیری و روکش آسفالت رگلاژی موضعی به صورت امانی 
۵۳9 کیلومتر و کل تناژ آسفالت مصرفی )امانی و پیمانی( ۱۰۳ هزار و ۷4۳ تن می 
باشد.وی خاطرنشان کرد: افزایش قابل توجه هزینه ها، مانع قابل توجهی برای اجرای 
روکش آسفالت در سراسر استان کرمانشاه شده است، اما با وجود محدودیت ها، تلاش 
برای ارتقا کیفیت محورهای مواصلاتی استان ادامه دارد.استان کرمانشاه در مجموع 

هشت هزار و ۱۰۰ کیلومتر راه اصلی، فرعی و روستایی دارد.
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مصدومیت کتفم جای نگرانی ندارد

برگزاری لیگ فوتبال ریسک بزرگی است

کاپیتان تیم ملی شمشیربازی سابر گفت: آسیب دیدگی 
که از ناحیه کتف دارم جای نگرانی ندارد و پزشک معالجم 

عنوان کرد از دو هفته دیگر می توانم تمرین کنم.
مجتبی عابدینی درباره درمان آســیب دیدگی که از 
ناحیه کتف دارد، بیان کرد: آسیب دیدگی قدیمی بود که 
از زمســتان سال گذشته داشتم اما بخاطر شیوع ویروس 
کرونا نتوانستم کاری انجام دهم. تمریناتم را که شروع کردم 
درد آن بیشتر شد. تا یک ماه و نیم پیش تمرین می کردم 
اما به دلیل دردی که داشتم مجبور شدم تمرینات را رها 

کنم و دنبال درمان باشم.
او ادامــه داد: با هماهنگی که آقــای فخری  و بهداد 
سلیمی، توسط یکی از بهترین متخصص ها معاینه شدم و 
او پزشک معالج بهداد سلیمی هم بوده است. پزشک عنوان 
کرد خدا را شکر جای نگرانی نیست و دارو داد. از دو هفته 
دیگر هم می توانم تمرین کنم بعد از  گذشت دو ماه ، باز 
هم درد داشتم آن موقع تصمیم دیگری گرفته می شود.

عابدینی در پاســخ به این پرسش که فکر می کند تا 
المپیک بتواند معالجه کتف خود را کامل کند تا مشکلی 
برای رقابت در توکیو نداشته باشد، تاکید کرد: بله. پزشک 
معالجم که عنوان کرد جای نگرانی نیست و امید زیادی 

دارد. عنوان کرد مشــکلم مانند مشــکلی بوده که بهداد 
ســلیمی داشته و او توانست به مسابقات برود و مدال هم 
بگیرد.کاپیتان تیم ملی شمشــیربازی سابر در مورد ابتلا 
هم تیمی هایش به ویروس کرونا و اینکه قرار است خود 
نیز تســت بدهد یا خیر، گفت: من در این هشــت ماه با 
کسی ارتباط خاصی نداشتم و جای خاصی هم نرفته ام. 

با هم تیمی ها یم هم در تماس بودم خدا را شکر حالشان 
خوب است. امیدوارم زودتر خوب شوند و بتوانند دوباره به 
تمرینات برگردند.عابدینی در پاسخ به این پرسش که فکر 
می کند لیگ برتر شمشیربازی باید برگزار شود؟ تصریح 
کرد: لیگ باید برگزار شود چون از لحاظ مالی به ورزشکاران 
کمک می کند و باعث می شود نفراتی که می خواهند به 

المپیک بروند، در جو مسابقه قرار بگیرند. البته باید پروتکل 
های بهداشتی به طور کامل رعایت شود. شمشیربازی مانند 
رشته هایی چون کشتی، تکواندو سر شاخ شدن ندارد و دو 
ورزشکار با هم فاصله دارند اما باید تمام پروتکل ها کاملا 
رعایت شود.او در مورد پایین بودن قراردادهای  لیگ برتر 
شمشیربازی  نیز گفت: متاسفانه این مسئله وجود دارد و 

امیدوارم امسال لیگ پویا تر شود.
دارنده مدال برنز قهرمانی جهان در پاســخ به پرسش 
دیگری مبنی بر اینکه دلتنگ حضور در مســابقات بین 
المللی شده است یا خیر،؟ بیان کرد: بله دلم تنگ شده است 
اما دیگر چار ای نیست . در این شرایط هم فیلم های مبارزه 
ام را در مسابقات بین المللی نگاه می کنم. فیلم مسابقاتی 
که در آنها پیروز شــده ام را تماشا می کنم تا الگویی که 
برای مبارزه کردن داشتم را حفظ کنم  همچنین تماشای 

پیروزی هایم به افزایش انگیزه ام نیز کمک می کند.
ملی پوش سابر ایران در مورد آخرین وضعیت  استخدام 
خود نیز گفت: قرار است آقای صالحی امیری رییس کمیته 
ملی المپیک در این مورد کمک کند و کار هایی را انجام 
دهد که از او تشکر می کنم. امیدوارم این اتفاق مهم بیفتد  

و دغدغه من کمتر شود.

سرمربی تیم فوتبال زنان شهرداری بم با بیان اینکه با 
بحران کرونا برگزاری لیگ برتر ریسک بزرگی است، گفت: 
سلامت بازیکنان در اولویت قرار دارد و در این شرایط باید 
تیم ها به بهترین نحو پروتکل ها را رعایت کنند تا خطری 

آنان را تهدید نکند.
»مرضیه جعفری« اظهار داشت: در نقل و انتقالات تیم ها 
بازیکنان خوبی را جذب کردند که در افزایش کیفیت لیگ 
برتر تاثیرگذار است و سطح کیفی بازی فوتبالیست ها هم 
بــالا می رود. هرچند در فصل گذشــته بازیکنان خوب و 

تکنیکی بیشتر در یک، دو یا سه تیم جمع شده بودند اما 
در این فصل شاهد هستیم که بازیکنان بسیار خوبی جذب 
تیم های وچان کردستان و حتی شهرداری سیرجان شدند 
و این تیم ها بسیاری از بازیکنان قبلی خود را حفظ کردند.

وی ادامه داد: در این فصل پنج یا ۶ تیم مدعی قهرمانی 
هستند.  هر تیمی که بیشتر تلاش کند و بهترین استفاده 
را از موقعیت ها داشــته باشد، قطعا این جایگاه را بدست 

می آورد.
سرمربی تیم شهرداری بم با بیان اینکه موافق برگزاری 

مرحله پلی آف نیستم، گفت: مرحله حذفی قهرمان اصلی 
را مشخص نمی کند. حال که به خاطر کرونا مسابقات لیگ 
برتر در ۲ گروه برگزار می شود حداقل 4 تیم راه یافته به 
مرحلــه بعد باید در انتها به صورت دوره ای بازی کنند تا 

قهرمان واقعی مشخص شود.
وی با اشاره اینکه موافق برگزاری لیگ به صورت گروهی 
نیســت، خاطرنشــان کرد: به خاطر کرونا مجبور شدیم 
تا این شــیوه را بپذیریم. اکنون سلامت بازیکنان خیلی 
اهمیت دارد. شــرایط بسیار سخت شده و برگزاری لیگ 

برتر در این برهه حساس ریسک بزرگی است. تیم ها باید 
پروتکل های بهداشتی را به بهترین شکل رعایت کنند تا 

سلامت بازیکنان به خطر نیفتد.
جعفری درخصوص گروهی که در آن قرار دارد، یادآور 
شد: گروه الف بسیار سخت تر از گروه ب است زیرا تیم های 
مدعی بیشتری در آن حضور دارند. ذوب آهن  و سپاهان 
در این فصل خوب بسته شــده اند. همچنین تیم هیات 
فوتبال البرز یکدست و ملی پوشان جوانی را جذب کرده 

و دروازه بان خوبی دارد.

ســردار آزمون مهاجم ایرانی تیم فوتبال 
زنیــت به احتمال زیاد در دیدار با لاتزیو در 

لیگ قهرمانان اروپا بازی خواهد کرد.
ســردار آزمون مهاجم ایرانی تیم فوتبال 
زنیت روسیه به دلیل مشکلات جسمانی دو 
بازی گذشته این تیم در لیگ قهرمانان اروپا 
برابر دورتمند آلمان و لاتزیو ایتالیا را از دست 
داد. این مهاجم حتی قادر به همراهی زنیت 

در چند مسابقه لیگ روسیه نبود.
تعطیلی مســابقات باشگاهی و برگزاری 
بازی های ملی از یک ســود و عدم دعوت از 
آزمون به تیم ملی فوتبال ایران این فرصت را 
به وی داده است تا خود را زودتر برای بازی 

در تیم زنیت آماده کند.
ســایت »لاتزیو پرِس« ایتالیا اعلام کرد 
که آزمون به تدریج شرایط بازی برای زنیت 

را پیدا می کند.
این ســایت نوشــت: »احتمالا سرگئی 
سماک سرمربی زنیت در بازی روز شنبه با 
اخمت گروژنی به آزمون استراحت می دهد 
تا از او در بازی لیگ قهرمانان اروپا با لاتزیو 
اســتفاده کند. زنیت به ورزشــگاه المپیکو 
می آید و می خواهد دوباره به مسیر درست 
گروه F بــرای صعود برگردد و این کار را با 
چند بازیکن بیشتر نسبت به بازی رفت که 
با نتیجه تساوی یک - یک تمام شد، انجام 
خواهد داد. یکی از این نفرات »مسی ایرانی« 

خواهد بود.«
زنیــت و لاتزیــو در گروه ششــم لیگ 
قهرمانــان اروپا وضعیت خوبــی ندارد و با 
کســب یک امتیاز بعــد از دورتمند، لاتزیو 
و کلاب بــروژ در قعر جدول قرار دارد. بازی 
زنیت با لاتزیو روز سه شنبه هفته آینده در 

ایتالیا برگزار می شود.

سیاوش علیمردانی  

اردوی تیم ملی باید برگزار می شد

گام های سفیر صلح ایرانی به ازمیر ترکیه رسید

با تغییرات دراگان اســکوچیچ، مقداری از تجربــه بازیکنان تیم ملی 
کاســته شده و در حال حاضر میانگین بازی ملی بازیکنان روی عدد ۲۰ 

قرار گرفته است.
در شرایط برابر، تجربه و سابقه حضور در میادین بین المللی نخستین 
عامل راه گشا در فوتبال یا هر رشته و عرصه دیگری است. این مولفه که 
در فوتبال تاکید زیادی روی آن می شــود و به مرور زمان و با حضور در 
بازی های مختلف به عنوان یک کوله بار ارزشمند به بازیکن و مربی اضافه 

می شود، ثابت کرده که در لحظات حساس، حرف نخست را می زند.
به همیــن علت تیم های ملی در دوران گــذار که حدفاصل میان دو 
جام جهانی اســت، به ســمت جوانگرایی و دعوت از بازیکنان جوان برای 
تجربه اندوزی آن ها می روند تا در فستیوال بزرگ فوتبال جهان، بهترین 

عملکرد را از خود به جای بگذارند؛ یعنی ترکیبی از جوانی و تجربه.

 راهکار کی روش از 2۰۱4 تا 2۰۱۸
تیم ملی فوتبال ایران هم در ســال های گذشــته به همین ســمت و 
ســو حرکت کرده اســت. وقتی ایران در جام جهانی ۲۰۱4 با ترکیبی از 
بازیکنان نه چندان جوان اما با تجربه راهی برزیل شد، پیدا بود که ایران 
در لحظات حســاس مثل گل لیونل مسی از پشت محوطه جریمه از نظر 
بدنی دچار ضعف خواهد شــد پس کی روش تلاش کرد مشــکل بدنی را 

با اضافه کردن بازیکنان جوان و تجربه اندوزی آن ها در طول چهار ســال 
آینده تا جام جهانی روسیه برطرف کند.

در نتیجــه ایران بــا این تغییرات صاحب تیمی جــوان و همین طور 
باتجربه شــد که بیشــترین امتیازات ایران در تاریخ این رقابت ها کسب 
شــد که بارزترین اتفاق آن، توقف پرتغــال مقابل تیم ملی ایران بود که 
اصلی ترین نقش آفرینان این رقابت ها سردار آزمون، علیرضا جهانبخش، 
مهدی طارمی، ســعید عزت اللهی، میلاد محمدی، علیرضا بیرانوند سید 

مجید حسینی، مرتضی پورعلی گنجی و ... بودند.

 با سابقه های بی تجربه!
پــس از رفتن کی روش و در دوره کوتــاه مارک ویلموتس این فرآیند 
مغفول ماند و به علت برکناری سرمربی پیشین، بازیکنان جدیدی آنطور 
که باید به تیم ملی تزریق نشد تا زمان زیادی از دست برود. با این حال 
دراگان اســکوچیچ که فرصت کوتاهی نســبت به سایر مربیان در اختیار 
دارد، بر خلاف نظر کارشناسان و هواداران فوتبال، همچنان علاقه مند به 
جوانگرایی اســت و می خواهد در دو ســال آینده، این فرآیند را در پیش 
بگیرد.اگر چه در مقطع فعلی کارشناسان معتقدند ایران با تغییر در بدنه 
بازیکنان و از دســت دادن بازیکنان باتجربه، در دیدارهای سرنوشت ساز 
مقابل بحرین و عراق در این مرحله و بازی های سخت تر در مرحله پایانی، 

متضرر خواهد شد ولی فعلا گوش اسکوچیچ بدهکار نیست و او راه خودش 
را مــی رود.در یک نگاه کلی به ترکیب بازیکنان دعوت شــده می توان به 
تجربه اندک بازیکنــان فعلی پی برد. در حال حاضر، میانگین بازی ملی 
بازیکنان دعوت شــده به تیم ملی روی عدد ۲۰ قرار دارد که این مقدار 
به لطف بازی بالای احســان حاج صفی، کریم  انصاری فرد و وحید امیری 
به دســت آمده اســت. با حذف این بازیکنان، میانگین بازی ملی به رقم 
کمتری در حدود عدد ۱۰ می رســد که باید تا شروع جام جهانی ۲۰۲۲ 
قطــر افزایش پیدا کند.اگر به ترکیب بازیکنان ایران در دیدار با بوســنی 
نــگاه کنیم، این عدد مقداری افزایش خواهد یافت. با توجه به تعویض ۶ 
بازیکن در نیمه دوم، میانگین بازی ملی ۱۷ فوتبالیست حاضر در ترکیب 

ایران برابر با عدد ۲۶ است که همچنان عدد کوچکی است.
البته باید این نکته را در نظر داشت که در حال حاضر میانگین سنی 
این تیم پایین نیســت و فقط بازیکنان فعلی در سال های گذشته فرصت 
کمتری بــرای حضور در ترکیب ایران داشــتند و عمدتا انتخاب دوم یا 
ســوم کارلوس کی روش بودند. به طور کلی می توان گفت که این تیم از 
نظر تجربه میدان های بین المللی در بازی های ملی کم تجربه اســت اما 
برخی از آن ها مانند شجاع خلیل زاده، احمد نوراللهی، کاوه رضایی، امیر 
عابدزاده و ... در تیم های باشــگاهی خود کم تجربه نیستند و در مسابقات 

مهمی حضور یافتند.

بانوی ایرانی در گام دوم خود برای رســاندن پیام صلح در جاده صلح 
۲۰۲۰، با پیاده روی مسیر صد کیلومتری بین »ازمیر« به »کوش آداسی« 

ترکیه، به جان باختگان زلزله اخیر این کشور ادای احترام کرد.
»پویه مهدوی نادر«، بانوی ایرانی فعال در امور بشردوستانه و اجتماعی 
که دومین سفر جهانی خود برای رساندن پیام صلح را با عنوان »جاده صلح 
۲۰۲۰« و بــا پیــاده روی در میدان آزادی تا موزه صلح تهران آغاز کرده 
است، درباره گام های دوم خود در ترکیه، گفت: با توجه به مسیری که از 
قبل برای پیاده روی در ترکیه انتخاب شــده بود، فاصله ۱۰۰ کیلومتری 
شهر ازمیر تا مجسمه »دست صلح« در کوش آداسی را پیاده روی کرده ام.

وی ضمن ادای احترام به جان باختگان زلزله اخیر ترکیه یادآور شــد: 
متاسفانه اتفاق ناگوار زلزله و سیل در همین مسیر حادث شد که انشاالله 

که حکمتی در آن است و امیدوارم جاده صلح ۲۰۲۰ باعث خیر شود.
مهدوی نادر درباره ادامه ســفرش در جاده صلح ۲۰۲۰ خاطر نشــان 
کرد:  انشــاالله به همه کشــورهای جهان سفر خواهم کرد و در هر کشور 
بین یک نماد ملی تا یک نماد صلح را پیاده روی صلح خواهم داشت که 

می تواند یک یا صدها کیلومتر باشد.

مهدوی نادر از ناپیوســته بودن این سفرها به دلیل اپیدمی کوید ۱9 
و بسته بودن مرزها خبر داد و با بیان اینکه از به هم پیوستن جاده های 
صلح، یک جاده صلح جهانی ترســیم خواهد شــد، تاکید کرد: قدم هایی 

که در پیاده روی هــای صلح برمی دارم با »جی پــی اس« ثبت و فروخته 
می شوند و در راه آبادانی و کمک به بهبود شرایط زندگی کودکان و زنان 
و مردم محروم ایران و جهان هزینه خواهند شــد و این کار نیز با نظارت 

و سرپرستی مستقیم خودم صورت می پذیرد.
وی با بیان اینکه با فروش گام هایش در این سفر، به طرح های خیریه 
کمک خواهد کرد، گفت: در ســه ماه اخیر بخشــی از گام هایش توسط 
خیران و هم وطنان عزیز خریداری شــده است که مبالغ دریافت شده از 
خیرین صرف لوله کشــی آب در دو روستای محروم بلوچستان و ساخت 
یک کارگاه صنایع دســتی در این شــهر شده است که پروژه اخیر نیز تا 

پایان پاییز سال جاری به بهره برداری می رسد.
به گفته مهدوی نادر شــعار وی در ســفر صلح در این کلمات خلاصه 
می شــود: »مردم جهان به امید، امنیت، شادی، برادری، دوستی، عشق 
و آسایش نیاز دارند، دنیایی بدون جنگ، بدون تحریم، بدون نژادپرستی 

و بدون ترس .«
پوپــه مهدوی نــادر، پیش از این نیز برای ترویج صلــح، دور دنیا را با 

دوچرخه رکاب زده بود.

 منتظریم فدراسیون جهانی تکواندو برنامه مسابقات را اعلام کند
سرمربی تیم ملی تکواندو گفت: هر زمان که فدراسیون جهانی تکواندو تاریخ برگزاری رقابت های بین المللی را مشخص کند به صورت هدفمند تمرینات را پیش می بریم.

فریبرز عسکری، سرمربی تیم ملی تکواندو در گفت وگو با ایسنا، درباره برگزاری اردوی تیم ملی تکواندو و وضعیت تکواندوکاران ملی پوش ایران، اظهار کرد: خدا را شکر اردوها مرتب انجام می شوند و تمرینات خوبی را پشت 
سر گذاشته ایم. ملی پوشان در مجموع وضعیت مناسبی داشتند و تمرینات خوبی را پشت سر گذاشتیم.سرمربی تیم ملی تکواندو، با ابراز رضایت از وضعیت تکواندوکاران حاضر در اردو گفت: بیشتر در بحث اصلاح مباحث فنی 
روی بچه ها کار کردیم و خوشــبختانه شــرایط بچه ها مخصوصا در مســائل روحی و انگیزشــی بسیار خوب بود. وی درباره تعطیلی اردو تا ۱۵ آذر خاطرنشان کرد: با توجه به تعطیلی ۲ هفته ای در سراسر کشور و اینکه اردوی 
تیم های تکواندوی دختران و پاراتکواندو هم قرار اســت آغاز شــود، قرار بر این شــد ما هم اردو را تعطیل کنیم تا اردوی تیم های مردان و زنان و پاراتکواندو به صورت همزمان از ۱۵ آذر و پس از گرفتن تســت کرونا و تضمین 
ســلامت همه نفرات از آغاز شود.عســکری با بیان اینکه هنوز تاریخ برگزاری رقابت های تکواندو توســط فدراســیون جهانی اعلام نشده است، خاطرنشان کرد: ما تمریناتمان را به صورت مقطعی ادامه می دهیم تا بچه ها از فرم 

مناسب بدنی دور نشوند. منتظر هستیم فدراسیون جهانی برنامه مسابقات را اعلام کند تا به صورت هدفمند اقدام به برگزاری اردو و برنامه ریزی تمرینی کنیم.

  گل های ملی رونالدو بهتر است یا مسی؟ 
ستاره پرتغالی از لحاظ آمار گلزنی با تیم ملی برتری آشکاری دارد اما در یک 

بخش مهاجم آرژانتینی بهتر کار کرده است.
به گزارش بی ساکر، با وجود این که لیونل مسی بیشترین توپ طلا را به دست 
آورده اما در خیلی از آمارها کریستیانو رونالدو برتر از ستاره آرژانتینی است. یکی از 

آن ها عملکردشان در تیم ملی است که اختلاف زیادی با هم دارند. 
مهاجم آلبی سلسته از فتح عنوان با آرژانتین بی نصیب بوده اما رونالدو تاکنون 
دو جام را با کشــورش بالای ســر برده است. ستاره پرتغالی در سال ۲۰۱۶ یورو 
را فتح کرد و در ســال ۲۰۱9 قهرمان لیگ ملت ها شد. با این حال مسی نه در 
کوپا آمه ریکا و نه جام جهانی که چهار فینال را تجربه کرد جامی به دست نیاورد. 
از لحاظ گلزنی دو ســتاره کنونی جهان فوتبال آمار قابل توجهی را به ثبت 
رســاندند. مهاجم پرتغالی در ۱۶9 بازی ۱۰۲ گل به ثمر رسانده و ۳۱ پاس گل 
داده اســت. او کمتر از هشــت گل با رکورد علی دایی )۱۰9 گل(، برترین گلزن 

تاریخ تیم های ملی فاصله دارد. 
مسی فاصله زیادی با این آمار دارد. ستاره آرژانتینی در ۱4۱ بازی ۷۱ گل و 
4۲ پاس گل داده اســت. برتری رونالدو در تعداد تیم هایی که دروازه شان را باز 
کرده است هم دیده می شود. CR۷ برابر 4۱ تیم مختلف گلزنی کرده است و لئو 
مقابل ۲9 تیم. البته کریستیانو تاکنون دروازه تیم های بزرگی همچون آلمان )در 
چهار بازی(، فرانســه )در شش بازی(، انگلیس )در سه بازی(، ایتالیا )دو بازی( و 

برزیل )سه بازی( را باز نکرده که این کار را مسی انجام داده است.  
در میان تیم های بزرگ مهاجم آرژانتینی تنها برابر هلند ناکام مانده است )دو 
بازی(. قطر تیم دیگری است که مسی دو بار برابرش بازی کرده اما نتوانسته گلزنی 
کند. در میان تیم های برجسته دیگر که تنها یک بار مقابلشان بازی کرده است 
نام بلژیک، سوئد و ژاپن دیده می شود. مسی بیشترین گل را برابر برزیل، اروگوئه، 
پاراگوئه و اکوادور به ثمر رسانده و دروازه هر کدام را پنج بار باز کرده است. دروازه 
مکزیک و شیلی هم سه بار توسط کاپیتان آلبی سلسته باز شده است. از طرفی 
رونالدو در میان تیم های بزرگ تنها توانســته چهار بار دروازه هلند را باز کند و 
بیشترین گل ها را مقابل لیتوانی )۷گل(، سوئد )۷گل(، آندورا )۶ گل( و ارمنستان 
)۵گل( به ثمر رسانده است. درست است که رونالدو دروازه تیم هایی بیشتری را 
باز کرده اما برابر تیم های بزرگ، خوش شانس نبوده است. از طرفی مسی مقابل 
رقیبان بزرگ مانند یک ستاره ظاهر شده است. هر دو بازیکن به شکلی در این 

رقابت خاص برنده هستند.

 سوارس به کرونا مبتلا شد
مهاجم اروگوئه ای به کووید ۱9 مبتلا شده است و دیدار حساس برابر برزیل و 

بارسلونا را از دست خواهد داد.
به گزارش آس، تیم ملی فوتبال اروگوئه اعلام کرد، لوییس سوارس به ویروس 
کرونا مبتلا شده است. حال عمومی مهاجم اتلتیکومادرید خوب است. او تا زمانی 

که تستش منفی شود باید در قرنطینه بماند. 
سوارس که بامداد شنبه)۲4 آبان( برابر کلمبیا بازی کرد و گل دوم تیمش را 
از روی نقطه پنالتی به ثمر رســاند، اکنون نمی تواند اروگوئه را در دیدار حساس 

مقابل برزیل در انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر همراهی کند. 
او همچنین فرصت بازی مقابل تیم سابقش را از دست داد. مهاجم اروگوئه ای 
با توجه به ابتلا به کووید ۱9 نمی تواند در دیدار شنبه شــب)اول آذر( اتلتیکو و 

بارسلونا بازی کند. 
رودریگو مونیــوس و متیاس فارال، از اعضای کادر فنی تیم ملی اروگوئه نیز 

تست کرونایشان مثبت اعلام شد.

 فدراسیون می تواند من را اخراج کند
سرمربی تیم ملی فوتبال کرواسی از آمادگی خود برای اخراج از نیمکت تیمش 
سخن به میان آورد. به گزارش اسپورت، تیم ملی فوتبال کرواسی با هدایت زلاتکو 
دالیچ در لیگ ملت های اروپا عملکرد خوبی از خود نشان نداده است و از ۵ بازی 

تنها سه امتیاز کسب کرده است تا شانسی برای صعود به دور بعد نداشته باشد.
انتقادها از دالیچ بالا رفته اســت و خبرهای زیادی درباره احتمال اخراج او به 

گوش می رسد.
این مربی باتجربه از آمادگی  خود برای کنار رفتن از نیمکت کرواسی سخن 
به میان آورد و گفت: من از چیزی نمی ترسم چرا که نهایت تلاشم را به کار برده 
ام. اگر فدراسیون به این نتیجه برسد که من شایستگی ادامه کار را ندارم در این 
حالت من از آنها می خواهم که با یک مربی دیگر قرارداد امضا کنند.کرواسی در 
جام جهانی ۲۰۱8 دوم شد و در انتخابی یورو ۲۰۲۰ هم از گروه خود صعود کرد.

او ادامه داد: می دانم که تیم در شــرایط کنونی وضعیت خوبی ندارد.احساس 
ناکامی دارم و فشار زیادی روی من است. به جای شکایت کردن از وضعیت می 
خواهم بگویم که مربیگری کردن در تیم ملی افتخار بزرگی برای من بود. همچنان 

اطمینان دارم که می توانیم به روزهای اوج برگردیم.

 ابتلای دومین بازیکن سرشناس مصر به کرونا
بعد از محمد صلاح نوبت به محمد الننی دومین بازیکن سرشناس مصر رسید 

که به ویروس کرونا مبتلا شود.
به گزارش ســایت عربی کوره، فدراسیون فوتبال مصر ابتلای محمد الننی به 
ویــروس کرونا را تایید کرد و به این ترتیــب این بازیکن هم به دیدار برابر توگو 

نخواهد رسید.
پیش از این هم محمد صلاح دیگر بازیکن سرشناس تیم ملی مصر به ویروس 
کرونــا مبتلا شــد و این گمانه زنی به وجود آمد که ویــروس از صلاح به الننی 

سرایت کرده باشد.
تیم ملی فوتبال مصر در چهارمین بازی خود در انتخابی جام ملت های آفریقا 
به مصاف توگو خواهد رفت و به این ترتیب نه صلاح و نه الننی نمی توانند تیم 

را همراهی کنند.

 نویر مانند طلا است
سرمربی تیم ملی فوتبال آلمان به ستایش از سنگربان باتجربه تیمش پرداخت 
و او را به طلا تشــبیه کرد. به گزارش کیکر، مانوئل نویر با وجود آنکه ۳4 ســال 

سن دارد اما همچنان از بهترین و آماده ترین دروازبان های فوتبال جهان است.
نویر هم در بایرن مونیخ و هم در تیم ملی فوتبال آلمان سنگربان اصلی است.

یواخیم لوو در ســتایش از این دروازبان گفت: من نیازی به ستایش و سخن 
گفتن از توانایی های نویر ندارم. عملکرد او بهترین دلیل برای نشان دادن ارزش 
این دروازبان است. نویر هیچ وقت ما را ناامید نکرده است. او هم از نظر شخصی و 

هم از نظر فنی پیشرفت کرده است.
سرمربی تیم ملی فوتبال آلمان ادامه داد: نویر با همه بازیکنان تیم رابطه خوبی 
دارد و با هم صحبت می کند. او افکار روشن و واضحی دارد. تجربه این دروازبان 
کمک زیادی به ما خواهد کرد. او ســالها است که بهترین دروازبان جهان است. 

نویر مانند طلا است.
تیم ملی فوتبال آلمان خود را آماده دیدار حساس برابر اسپانیا در لیگ ملت 

های اروپا می کند که این بازی برای هر دو تیم بسیار حساس است.
یواخیــم لــوو گفت: اگر ما بــا همه توان خــود و بدون مصــدوم و محروم 
بــه میــدان رویم برای هــر تیمی تهدیدی بــزرگ خواهیم بود. مــا به دنبال 
 قهرمانــی در لیگ ملت های اروپا هســتیم و باید در برابر اســپانیا هم بهترین

 عملکرد را داشته باشیم.
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علی رغم هشدار مکرر مسئولان بهداشتی و با وجود روند افزایشی ابتلاء و فوتی های ناشی از بیماری کرونا، همچنان در 
روزهای تعطیل شاهد هجوم مسافران به شهرهای مختلف هستیم. 

 آیا ممکن اســت کهکشــانی کاملا از ماده تاریک تشکیل 
شده باشد؟

در ســال ۲۰۱۶ پژوهشگرها از کشف کهکشــانی خبر دادند که به طور 
کامل از ماده ی تاریک تشــکیل شــده است. اما پژوهشی جدید این ادعا را 

زیر سؤال می برد.
پژوهشــگران در سال ۲۰۱۶ از کشف کهکشــانی خبر دادند که تقریبا 
به طور کامل از ماده ی تاریک تشــکیل شده است و تقریبا هیچ ستاره ای در 
آن وجود ندارد. حالا با بررســی های بیشــتر، این ادعا زیر سؤال رفته است. 
کهکشــان موســوم به »دراگن فلای DF44( »44(، متعلق به دسته ای از 
اجرام اسرارآمیز به نام کهکشان های اولترا دیفیوز )UDG( است. پژوهشگرها 
از دهه ی ۱98۰ نظریه های مختلفی درباره ی این اجرام ارائه دادند. آیا این 
اجرام تاریک و وســیع مانند کهکشان های کوتوله جرم کمی دارند یا مانند 
راه شــیری سنگین هســتند؟ این اجرام به دو دلیل دیده نمی شوند؛ هیچ 
ستاره ای ندارند و بخش زیادی از جرم آن ها از ماده ی تاریک تشکیل شده 
است. دانشمندان در مقاله ای که در مجله ی Astrophysical منتشر کردند، 
DF44 را یکی از کهکشان های تاریک با ماده ی تاریک فراوان و تعداد اندکی 
ستاره توصیف کردند. آن ها جرم این کهکشان را تخمین زدند و به این نتیجه 

رسیدند که 98 درصد آن از ماده ی تاریک تشکیل شده است.
 Monthly اما بر اســاس تحلیل جدیدی که در تاریخ 8 اکتبر در مجله ی
Notices of the Royal Astronomical Society منتشــر شد، پژوهش قبلی 
اشتباه است. پژوهشگران در سال ۲۰۱۶ فرض کردند بخش زیادی از جرم 
در هالــه ای از ماده ی تاریــک قرار دارد؛ اما در پژوهــش جدید جرم کلی 
DF44 بســیار پائین تر از تخمین های قبلی اســت و درنتیجه، DF44 یکی 

از کهکشان های کوتوله ی کم جرم با درصد نرمالی از ماده ی تاریک است.
DF44 تقریبا ۳۶۰ میلیون ســال نوری از زمیــن فاصله دارد؛ درنتیجه 
ستاره شناسان نمی توانند به صورت مستقیم به اندازه گیری جرم آن بپردازند 
و به همین دلیل به واسطه ها تکیه می کنند. شاخصه هایی مثل سرعت اجرام 

کهکشان می توانند اطلاعاتی درباره ی جرم کهکشان بدهند.
پژوهشــگران در سال ۲۰۱۶ مدعی شــدند DF44 دارای هاله ی بزرگی 
اســت؛ زیرا خوشه های کروی آن با ســرعت بالایی به دور مرکز کهکشان 
می چرخند. خوشــه های کروی گروه هایی حبابی از ســتاره ها هســتند که 
اطراف کهکشــان ها انباشته شــده اند؛ اما در سال ۲۰۱9 مشخص شد این 

اندازه گیری ها اشتباه  بودند.
بااین حال پژوهشــگرها مدعی بودند که DF44 توده ی بزرگی از ماده ی 
تاریک اســت؛ به همین دلیل به  نظر می رسید این کهکشان میزبان تعداد 
زیادی خوشه ی کروی است. به گفته یتیمور سیف اللهی از دانشگاه گرونینگن 
هلند و رهبر پژوهش جدید، به مرور زمان پژوهشــگرها به رابطه ی عمومی 

بین خوشه های کروی در یک کهکشان و جرم آن پی بردند.
به  نظر می رســید DF44 دارای خوشــه های کروی بیشتری باشد. طبق 
رصدهای اولیه، تقریبا ۱۰۰ عدد از این خوشــه ها تخمین زده شــدند که 
بعدها در ســال ۲۰۱۷ با دقت بالاتری به 8۰ عدد رســیدند. به این ترتیب 
جرم DF44 در محدوده ی جرم کهکشــانی مانند راه شیری قرار می گرفت؛ 
نتیجه ای ناســازگار با درکی که کیهان شناســان از تاریخچه ی شکل گیری 
کهکشان ها در فضا زمان داشتند. کهکشان ها در مدل جدید، اجرامی متشکل 
از ماده ی تاریک هســتند که می توانند بدون تعداد زیادی ستاره یا ماده ی 

درخشان شکل بگیرند.
اما ســیف  اللهی و همکاران او محاســبات خود را انجام دادند و به رقمی 
بســیار کمتر از خوشه های کروی رسیدند: ۲۰. طبق این آمار، DF44 صرفا 
کهکشــانی کوتوله با جرم نرمال اســت. به گفته ی سیف اللهی، دستیابی به 
نتایج متفاوت بین دو تیم عجیب نیســت؛ اما چرا چنین تفاوت بزرگی در 

تخمین ها به دست آمد؟ سیف اللهی می گوید:
پژوهش در این زمینه صرفا نگاه کردن و شــمردن نیســت. در تصاویر 
انواع اجرام نجومی دیده می شــوند و تمام آن ها خوشه های کروی نیستند. 
برخی از آن ها صرفا ســتاره هایی هستند که بین ما و کهکشان مدنظر قرار 
گرفتند و برخی دیگر، اجرام دوردستی هستند که کوچک به  نظر می رسند.

همیشه مقداری عدم قطعیت و ابهام در محاسبه ی اجرام آسمانی وجود 
دارد. تفــاوت کلیدی بین تحلیــل ۲۰۱۷ و تحلیل ۲۰۲۰، موقعیت مکانی 
خوشــه های کروی DF44 اســت. پژوهشــگران تیم ۲۰۱۷ بر اساس ارقام 
استاندارد مرتبط با کهکشان های کوتوله، فاصله ی خوشه ها از مرکز کهکشان 

را حدس زدند و سپس به بررسی کاندید ها در آن نواحی پرداختند.
از طرفی پژوهشگران تحلیل ۲۰۲۰، درواقع میزان توسعه ی خوشه ها از 
مرکز کهکشان را محاسبه کردند و متوجه شدند کره های ستاره ای در فاصله ی 
نزدیک تری نسبت به مرکز DF44 قرار دارند و با شمار خوشه های احتمالی 
در نواحی کوچک تر، به تعداد کمتری دست یافتند. سیف اللهی می گوید در 
پژوهش های آینده نباید صرف بر فرضیه های استاندارد درباره ی خوشه های 
کروی تکیه کرد. او و همکارانش به  دنبال بررسی دقیق تر UDG-های دیگری 

هستند که تعداد بیشتری خوشه ی کروی دارند.

 ۳۵ طرح نوآورانه حوزه برق به بازار راه می یابد
بــر اســاس تفاهم نامه منعقد شــده میــان معاونت علمــی و فناوری 
ریاست جمهوری و وزارت نیرو و شرکت هایی مانند توانیر، مقرر شد تا توان 
شــرکت های دانش بنیان و فناور در حوزه نیرو و صنعت برق به کار گرفته 
شود. در این راستا پژوهشگاه نیرو رویداد تجاری سازی ایده و جذب سازنده 

را برگزار می کند.
پژوهشگاه نیرو با همکاری شرکت های برق منطقه ای و شرکت های توزیع 
نیروی برق تلاش دارد تا این رخداد به محلی برای تبدیل طرح ها و ایده های 

نوآورانه فعالان فناور به طرح های تجاری، تبدیل شود.
در حال حاضر ۳۵ طرح از طرف شــرکت های برق منطقه ای هرمزگان و 
یزد، شرکت های توزیع نیروی برق استان های البرز، زنجان، جنوب کرمان، 
شــمال کرمان، گیلان، مرکزی و مشــهد و همچنین تعدادی از طرح های 
پژوهشگاه نیرو به منظور تجاری سازی به پژوهشگاه نیرو معرفی شده است.

پژوهشــگاه نیرو در گام اول با استفاده از شبکه متخصصین دانشگاهی و 
صنعتی، شــرکت های دانش بنیان، فناور و استارتاپ های فعال در این حوزه 
تلاش می کند تــا طرح های موجود را از نظر ظرفیت تجاری ســازی مورد 

ارزیابی قرار دهد.
از الزمات شرکت در این رویداد نوآورانه آن است که تمامی طرح ها دارای 

نمونه محصول باشد. این رویداد در تاریخ ۲۰ آبان ماه سال جاری به صورت 
آنلاین برگزار می شود.

در این مراســم ۳۵ طرح برای جذب ســازندگان و سرمایه گذاران برای 
تجاری سازی و صنعتی سازی معرفی می شود.

بر اســاس اعلام معاونت علمی ریاســت جمهــوری، مخاطبان رویداد، 
سرمایه گذاران، شتاب دهندگان، ســازندگان، صاحبان صنعت، شرکت های 

مرتبط و عموم مردم علاقه مند به این حوزه هستند.

 دارایی های دانش بنیان در برابر ســرقت و آتش سوزی بیمه 
می شوند

بســته بیمه های آتش ســوزی و سرقت ماشــین آلات برای حفاظت از 
دارایی های فیزیکی به شرکت های دانش بنیان ارائه می شود.

خدمات بیمه ای یکی از ۱4۰ بســته خدمتی اســت که معاونت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری به شرکت های دانش بنیان ارائه می کند. این معاونت 
با امضاء توافق نامه با بیمه های بازرگانی تلاش کرد تا نیازهای مختلف بیمه ای 

شرکت های دانش بنیان را رفع کند.
شــرکت های دانش بنیان به دلیل نوع خاص فعالیتی که انجام می دهند 
به خدمات بیمه ای ویژه ای نیاز دارند. شرکت های بیمه باید متناسب با این 
فعالیت های فناورانه بیمه نامه های سازگار با زیست بوم اقتصاد دانش بنیان 

کشور را تدوین کنند.
برای تحقق این مسئله، معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری، تفاهم 
نامه های مشترکی را با شرکت ها و سازمان های فعال در حوزه بیمه به امضاء 
رســانده است. این تفاهم نامه ها یک بسته خدمات بیمه ای بسیار متنوع را 
به وجود آورده اســت که انواع بیمه نامه هــا را در بر می گیرد. این معاونت 
با امضای تفاهم نامه ای با بیمه ایران ســعی کرد تا خدمات این شــرکت به 

صورت ویژه در اختیار شرکت های دانش بنیان قرار گیرد.
بیمه مسئولیت، بیمه مسئولیت حرفه ای، بیمه مسئولیت ناشی از تولید، 
بیمه مســئولیت کارفرما در قبال کارکنان، بیمه آتش ســوزی، بیمه درمان 
گروهی و بیمه شکســت ماشــین آلات از جمله بیمه نامه هایی است که در 

بسته خدمتی معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری قرار گرفته است.
یکی از انواع بیمه های مورد نیاز شرکت های دانش بنیان بیمه آتش سوزی 
و سرقت ماشین آلات است. با توجه به افزایش قیمت ماشین آلات و تجهیزات 
لازم بود که هر چه ســریع تر این نگرانی و دغدغه شــرکت های دانش بنیان 
برطرف شــود و این دارایی ها در مقابل عوامل آســیب زایی مانند سرقت و 

آتش سوزی بیمه شوند.
بنابراین طی تفاهم نامه معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری و بیمه 
ایران، این شرکت بسته بیمه ای جامعی برای ریسک های مترتب بر دارایی های 
شرکت های دانش بنیان، محصولات دانش بنیان و مسئولیت های شرکت های 

دانش بنیان ارائه داده است.
بر اســاس اعلام معاونت علمی، در همین راســتا بسته بیمه های آتش 
ســوزی و ســرقت ماشــین آلات برای حفاظت از دارایی های فیزیکی به 
شــرکت های دانش بنیان ارائه می شود. شــرکت های متقاضی می توانند به 
نمایندگی های بیمه ایران در سراسر کشور مراجعه کنند تا از این بسته های 

بیمه ای برخوردار شوند. 

 تولید فرآورده های آزمایشگاهی که ارزبری بالایی به دنبال 
دارند

گروهی از محققان یکی از شــرکت های دانش بنیان مســتقر در پارک 
فنــاوری پردیس دســته ای از پلیمرها را برای کاربردهای آزمایشــگاهی و 
تحقیقاتی تولید کردند که تاکنون وارداتی بوده و با توجه به نوسانات ارزی 

امکان واردات آن ها کاهش یافته است.
حامد دائمی، مدیر عامل این شــرکت دانش بنیان با بیان اینکه تاکنون 
۱۰۰ محصول در این شــرکت به تولید رســیده است، گفت: در حوزه مواد 
پلیمــری حــدود ۶۰ و در حوزه »کوچک مولکــول« بیش از ۳۰ محصول 

عرضه شده است.
وی با اشاره به تولید مواد پلیمری حد واسط با بیان اینکه ما تنها شرکتی 
هستیم که  این نوع مواد را تولید می کنیم، اظهار کرد: با توجه به نوسانات 
ارزی امکان خرید این مواد از خارج برای کشــور مقدور نیســت؛ از این رو 
آزمایشــگاه ها و مراکز تحقیقاتی که با این مواد سروکار دارند، فعالیت های 
تحقیقاتی آنها محدود خواهد شــد. بنابراین تولید این مواد در دســتور کار 
ما قرار گرفت و توانســتیم این مواد را بــا هزینه ۲۰ تا ۳۰ درصدی نمونه 

خارجی تولید کنیم.
وی، ژلاتین متاکریلات را از جمله یکی از محصولات تولیدی این شرکت 
دانســت که واردات آن به کشور هزینه بالایی دارد و خاطر نشان کرد: این 
محصول به عنوان داربســت برای نگهداری ســلول اســتفاده می شود. این 
زیست پلیمر، به دلیل داشتن بخش های چسبندگی سلول، در علم مهندسی 
بافت و پزشکی بازساختی برای ساخت داربست های پوستی بسیار مورد توجه 
است. این ماده هم اکنون توسط این شرکت دانش بنیان با کیفیتی مشابه 

و قیمتی بسیار کمتر تولید می شود.
دائمی، آلژینات سولفات و آلژینات اکسید را به عنوان دو ماده مهم تولیدی 
دیگر این شــرکت دانش بنیان دانست و اظهار کرد: این دو محصول نیز در 
دو خلوص آزمایشگاهی و مناسب برای کشت سلول تولید می شوند. آلژینات 
سولفات به عنوان ماده ای که موجب تحول در حوزه مهندسی بافت غضروف 
می شــود، مورد توجه بسیاری از پژوهشگران قرار گرفته است. همچنین در 

مهندسی بافت رگ و عصب نیز می توان از این ماده استفاده کرد.
این محقق با اشــاره به اهمیت دستیابی کشور به دانش فنی تولید این 
مــواد، توضیح داد: این مواد نیاز به رعایت انبــارداری در گمرک دارند که 
معمولا رعایت نمی شــود، ولی ما این مواد را به صورت تازه و کارآمد تولید 
می کنیم و در اختیار متقاضیان قرار می دهیم و از سوی دیگر اگر این ماده  
از خارج وارد شود و با اشکالاتی مواجه باشد، شرکت های وارداتی مسوولیت 
آن را قبول نمی کنند، ولی پلیمرهای تولیدشده در شرکت ما دارای ضمانت 

فروش هستند.
مجری طرح پلیمرهای حد واسط را دارای کاربردهای صنعتی و پژوهشی 
دانســت و با بیان اینکه در حال حاضر این ماده دارای کاربردهای پژوهشی 
اســت و بیشتر در علوم پلیمری و پزشــکی کاربرد دارد، ادامه داد: یکی از 

چشم اندازهای ما کاربردی کردن این مواد در صنایع است.

به تازگــی پتنتی با موضوع طراحی اولیه ی یک گوشــی منعطف جدید از 
هواوی منتشر شده است که شباهت بسیاری به گلکسی Z Flip سامسونگ دارد.

مدت نسبتا زیادی اســت که گوشی های منعطف جای خود را میان دیگر 
انواع تلفن هوشمند پیدا کرده اند و تاکنون، شرکت های مختلف از دستگاه های 
منعطــف متنوعی رونمایی کرده اند. سامســونگ، هــواوی و موتورولا اولین 
شــرکت هایی هستند که به طور جدی تصمیم به ساخت این محصول گرفتند 

و پس از مدتی نمونه های واقعی آن را وارد بازار کردند.
تاکنــون شــرکت ها دو نوع طرح اصلی برای گوشــی های منعطف معرفی 
کرده اند. بعضی دستگاه ها به صورت عمودی و دیگر گزینه ها به صورت افقی خم 
می شــوند. از اولین شرکت هایی که طراحی گوشی هوشمند منعطف با لولای 
افقی را وارد بازار کرد می توان موتورولا را نام برد که با گوشــی Razr توانست 
مدل دستگاه های تاشو را تغییر دهد. اکنون گزارش جدیدی در فضای مجازی 
منتشر شده است که از یک دستگاه جدید هواوی با همین طراحی خبر می دهد.

ما هنوز منتظر نسل بعدی خانواده Mate Xs هستیم؛ اما هواوی به  نظر در 
حال بررســی حالت های ممکن دیگر برای ساخت گوشی  هوشمند منعطفی 
اســت که بتواند با گلکسی Z Flip سامسونگ رقابت کند. طراحی تاشو در این 
نوع گوشی های هوشمند می تواند توجه بسیاری را به خود جلب کند؛ درنتیجه 
می تــوان از آن به عنوان یک مدل موفق تجاری یاد کرد. هواوی در ماه آوریل 
گذشته، یک پتنت جذاب از دستگاهی با این ویژگی طراحی و آن را در اداره 

مالکیت معنوی ملی چین ثبت کرده است.
بارزترین تفاوت پتنت هواوی با سامســونگ گلکســی Z Flip در نمایشگر 
خارجی آن ها است. با نگاه کردن به تصویر منتشرشده از طراحی اولیه ی این 

دستگاه، شباهت بسیار زیاد آن به گلکسی Z Flip کاملا واضح به  نظر می رسد. 
البته یک تفاوت بارز بین طراحی این گوشــی هوشــمند  با دستگاه منعطف 
سامسونگ وجود دارد؛ در پتنت هواوی، نمایشگر خارجی به طرز قابل توجهی 
بزرگ تر طراحی شده است و احتمالا از صفحه نمایش دستگاه سامسونگ که تنها 
اعلان ها و زمان را نشان می دهد، کارایی بیشتری خواهد داشت. این نمایشگر 
بخش اعظمی از قســمت بالایی دستگاه )مکانی که دوربین در آن قرار دارد( 

را به خود اختصاص داده است.
با کمی دقت در پتنت منتشرشــده، متوجه می شویم دوربین سلفی برای 
دستگاه طراحی نشده اســت. درنتیجه به  نظر می رسد از دوربین اصلی برای 
گرفتن تصاویر ســلفی استفاده شــود. با این روش، دیگر نیازی نیست درون 
نمایشگر اصلی و منعطف دستگاه از بریدگی )حمناچ( برای قرارگیری دوربین 

سلفی استفاده شود.
هیج تصویری از حالت بســته ی این گوشــی هوشمند از کنار وجود ندارد؛ 
درنتیجه ما نمی دانی آیا شرکت چینی مذکور قصد دارد بین دو بخش دستگاه 
هنگام بســته شــدن کمی فضای خالی بگذارد یا قرار است آن ها کاملا روی 
هم منطبق شــوند. عموما وجود این فضاهای خالی می تواند گوشی هوشمند 

منعطف را در آینده دچار مشکل کند.
البته به طور کلی باید این را در نظر داشت که تمام اطلاعات گفته شده تنها 
از روی یک پتنت است که شاید هیچ وقت به یک دستگاه واقعی تبدیل نشود؛ 
البته سامســونگ گلکسی فولد نیز روزی تنها یک طراحی اولیه بود اما اکنون 
در بیشــتر بازارهای جهان یافت می شود. هنوز هیچ اطلاعات موثقی درباره ی 

ساخت یا عدم ساخت این پتنت وجود ندارد.

هواوی با پتنت جدید به رقابت گلکسی Z Flip می رود

رئیس سامسونگ الکترونیکس درگذشت
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پیامبر اکرم )ص(
خَطَّ رَسولُ الّله صلی  الله  علیه  و آله 

أربعََ خِطَطٍ، ثمَُّ قالَ: خَیرُ نسِاءِ الجَنَّةِ: 
مَریمَُ بنِتُ عِمرانَ، وخَدیجَةُ بنِتُ 

دٍ، وآسِیَةُ  خُوَیلِدٍ، وفاطِمَةُ بنِتُ مُحَمَّ
بنِتُ مُزاحِمٍ امَرأةَُ فِرعَونَ.

رسول خدا صلی  الله  علیه  و آله چهار 
خط ترسیم کرد، سپس فرمود: 

بهترین زنان بهشت مریم دختر 
عمران، خدیجه، دختر خویلد، 

فاطمه دختر محمّد، و آسیه دختر 
مزاحم ـ همسر فرعون ـ هستند.

الخصال : ص 2۰۶ ح 2۳

 دلار                       2۹,۰۳۰ 
 یورو                      ۳4,4۰۰ 
 پوند انگلیس         ۳۹,۰4۰ 
 درهم امارات          ۸,۱4۰ 

 لیر ترکیه                ۳,۷۶۰
 سکه امامی     ۱4,۶۵۰,۰۰۰ 

 بهار آزادی        ۱۳,4۹۰,۰۰۰  
 نیم سکه           ۷,۶۰۰,۰۰۰
 ربع سکه          ۵,۱۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی      2,۶۹۰,۰۰۰ 
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لی کان هی، رئیس شــرکت سامســونگ الکترونیکس، در سن ۷8 سالگی 
درگذشت.

شــرکت های بزرگ از روز اول به قدرتمندی اکنون نبوده اند و انســان های 
مختلفی برای موفقیت آن ها تلاش می کنند. سامسونگ الکترونیکس نیز از این 
مســئله مستثنی نیست و یکی از رئیس های آن به نام لی کان هی، موفق شد 
در طول زمان مدیریت خود باعث پیشــرفت بســیار زیاد این شرکت شود؛ اما 
به تازگی خبر ناخوشایندی درباره ی این فرد در فضای مجازی منتشر شده است.

سامســونگ الکترونیکس )Samsung Electronics( ســاعاتی پیش خبر 
درگذشت لی کان هی، رئیس این شرکت را اعلام کرد. سخنگوی این شرکت 
می گوید وی در 4 آبان )۲۵ اکتبر( در ســن ۷8 سالگی درکنار خانواده اش از 
دنیا رفته است. نایب رئیس سامسونگ اکترونیکس که پسر او بود، در لحظه ی 

مرگ درکنار پدر حضور داشت.
هنوز دلیل مرگ اعلام نشــده اســت؛ اما لی از سال ها پیش از مرگ خود 
ناتوان شــده بود. گفته می شــود دلیل این امر حمله ی  قلبی است که در سال 
۲۰۱4 داشــت و باعث شــد از اجتماع کناره گیری کند. فرض بر این است که 
لی جائه یونگ یا همان جی یی لی، پس از درگذشــت پدرش وظیفه ریاست 

این شرکت را به عهده داشته باشد. 
او در ســال های اخیر به عنوان یکی از مهم تریــن گزینه های موجود برای 

اداره ی سامسونگ الکترونیکس مورد توجه بوده است.
لی کان هی شــخصیتی تأثیرگذار بود که ســهم بزرگی در ســوق دادن 
سامســونگ از یک ســازنده ی خرده پای تلویزیون و لوازم خانگی به یکی از 
قدرتمندترین برندهای فناوری در جهان داشت. وی با کمک درآمد حاصل از 

سامســونگ که حدود یک پنجم تولید ناخالص داخلی کره جنوبی را تشکیل 
می دهد، ثروتمندترین مرد این کشــور شد. سامسونگ در بیانیه ی اخیر خود 
می گوید هنگامی که لی در سال ۱99۳ از مدیریت جدید صحبت کرد، انگیزه ای 
برای این شــرکت ایجاد شــد که به آن اجازه داد بهترین فناوری های خود را 

برای کمک به پیشرفت جامعه جهانی ارائه دهد.
البته کارنامه ی او تنها شامل کارهای خوب نیست و چندین مشکل حقوقی 
نیز در زندگی نامه ی وی دیده می شود. در سال ۱99۵ وی برای پرداخت رشوه 
به یکی از مدیران مقصر شناخته شد. همچنین در سال ۲۰۰8 پرونده ای برای 
او تشــکیل شد که در آن فرار مالیاتی و اختلاس دیده می ش؛ البته او به طور 
رسمی برای هر کدام از این محکومیت ها مورد عفو قرار گرفت. وزیر دادگستری 

کره جنوبی در آن زمان گفت:
بخشــش دوم در سال ۲۰۰9 انجام شــد؛ برای اینکه لی بتواند جای خود 
را در کمیته بین المللی المپیک بازپس بگیرد و شــرایط بهتری برای المپیک 

۲۰۱8 در پیونگ چانگ ایجاد کند.
درگذشــت لی باعث شــد حدس و گمان هایی که برای جانشین وی زده 
می شــود، جان دوباره بگیرند. درست است که لی جائه یونگ از زمان بیماری 
پدرش ریاست را برعهده گرفته است؛ اما او نیز مشکلات حقوقی نسبتا زیادی 
دارد. یونگ به خاطر نقش خود در رسوایی فساد مالی که رئیس جمهور سابق 
کره ی جنوبی را سرنگون کرد، تقریبا یک سال در زندان به سر برد. همچنین 
کره ی جنوبی قانونی دارد که بر اســاس آن، هر کســی دارایی لی را پس از 
مرگ او به دست آورد، مجبور به پرداخت چندین میلیون دلار مالیات بر ارث 
خواهد شد؛ این یعنی ممکن است سهام آن ها در این شرکت کاهش پیدا کند. 


